
به  پرورش روز دوشنبه درسفری یکروزه   و  آموزش  وزیر 
دیدار  قم  علمای  و  مراجع  از  تعدادی  با  قم  مقدس  شهر 
برضرورت  تقلید  مراجع  دیدارها  این  کرد.در  وگو  گفت  و 
نوری  یوسف  کردند.  تاکید  آموزان  دانش  آموزی  مهارت 

ابتدای سفر خود با حضور در حرم مطهر کریمه اهل  در 
بیت)ع(، مضجع شریف حضرت فاطمه معصومه )س( را 
زیارت کرد.وی در ادامه سفر خود با شماری از مراجع تقلید 

و علما دیدار و گفت و گو خواهد کرد.

روزنامه

دردیداروزیرآموزش وپرورش با مراجع تقلید وعلمای قم تاکید شد:

ضرورت حرفه آموزی 
درنظام آموزشی کشور

دبیر کمیسیون دانشجویی قم: 

دانشجویان سرمایه ای برای آینده پرفروغ کشور هستند
4

2

مدیرکل امور فنی استانداری قم :

منطقه ویژه سلفچگان تا پایان سال
 به راه آهن سراسری متصل می شود

4

8

فرمانده انتظامی استان قم خبرداد:

کلاهبردار 10 میلیاردی، استاد قلابی ارز دیجیتال
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رئیس شورای اسلامی شهر قم گفت: دیدگاه مدیریت شهری قم این است که 
مشکلات پردیسان و کمبودهای این منطقه نباید در الحاق 560 هکتاری پردیسان 
تکرار شود. حسین اسلامی صبح دوشنبه در هجدهمین جلسه رسمی و علنی 
شورای اسلامی شهر قم که در ساختمان شهید باکری برگزار شد، با اشاره به 
تصویب الحاق 560 هکتار از اراضی بالادست پردیسان به شهر قم اظهار داشت: 
افزود:  تولید مسکن صورت گرفته است. وی  کار در راستای طرح جهش  این 
مدیریت شهری قم ضمن حمایت از این امور، تذکرات و ملاحظاتی برای اجرای 

یادواره  ششمین  برگزاری  از  )ع(  ابیطالب  بن  علی  عملیاتی  لشکر  فرمانده 
شهدای مدافع حرم خبر داد و گفت: هدف ما تبیین پیام جبهه مقاومت برای 
نسل جوان است. سردار اسدالله گنجعلی صبح دوشنبه در هجدهمین جلسه 
رسمی و علنی شورای اسلامی شهر قم که در ساختمان شهید باکری برگزار 
شد، به برگزاری ششمین یادواره ۴۲۳ شهید مدافع حرم استان قم اشاره کرد 
و اظهار داشت: سپاه علی بن ابیطالب)ع( در طول این مدت برای دفاع از حرم 
جمهوری اسلامی و حرم اهل بیت )ع( تلاش بسیاری کرده است. وی با اشاره به 

رئیس شورای اسلامی شهر قم :
مشکلات پردیسان دراراضی ۵۶0 هکتاری تکرار نشود

فرمانده لشکر عملیاتی علی بن ابیطالب )ع( :
ششمین یادواره شهدای مدافع حرم درقم برگزار می شود

82

استانداردرنشست صمیمی با مدیران رسانه های استان قم:

مانعی برسرراه مطالبه گری
 رسانه ها وجود ندارد
مدیران باید پاسخگوی عملکرد خود به رسانه ها باشند
پی گیری پروژه های نیمه تمام در سفررییس جمهور
تعیین تکلیف سریع مونوریل امکان پذیر نیست

1 عکس :ایمان /محمد رفیعی موحد

سخنگوی وزارت امور خارجه :
سیاست خارجی را گروگان 

سیاست داخلی نکنید 

صوفی فعال سیاسی اصلاح طلب:=
مسئله اصلی کشور، وضعیت 

معیشت مردم است
 یک فعال سیاســی اصلاح طلب 
گفت: تمام اعتبار اصلاحات مردم 
بودند که از بین رفته است؛ تا زمانی 
که مــردم به ســوی اصلاح طلبان 
برنگردنــد از آنهــا کاری برنمی آید 
چون زمانی کــه اصلاح طلبان لب 
تر می کردند مردم پای صندوق ها 
می آمدنــد و بــه گزینه هــای آنهــا 
7رأی می دادنــد. علی صوفی فعال  7

پازوکی  کارشناس اقتصادی:
 شفافیت ظرفیت های بالای 
اقتصادی  را شکوفا می کند

امــور  وزارت  ســخنگوی 
خارجه گفــت: ما بر اســاس 
پیــش نویس هایی کــه درباره 
اقدامــات  و  تحریم هــا  رفــع 
جبرانی بــه طرف های مقابل 
داده ایــم مذاکــره می کنیم و 
اساسا چیزی به نام توافق گام 
به گام یا موقت مطرح نیست.

روز  زاده  خطیــب  ســعید 

یک کارشــناس اقتصادی گفت: 
مدیران خانــه خود را اجــاره داده 
اند و در خانه سازمانی نشسته اند. 
اینها فساد اســت و باید شفافیت 
داشته باشــیم. اگر  شــفافیت به 
جامعــه ایــران بازگــردد، اقتصاد 
ما از ظرفیــت های بســیار بالایی 
برخوردار است که می توان از آنها 
بهره برداری کــرد. مهدی پازوکی  5

مدیرکل امور فنی استانداری قم با اشاره به پیشرفت 65 
آهن  راه  به  سلفچگان  ویژه  منطقه  اتصال  طرح  درصدی 
برداری  بهره  به  سال  پایان  تا  طرح  این  گفت:  سراسری 
شهید  سیلوی  ریلی  اتصال  اجرایی  عملیات  می رسد.  

نخعی به ایستگاه راه آهن ساقه صبح روز دوشنبه با حضور 
مسئولان راه آهن و اداره کل غله قم آغاز شد. رحمانی نیا 
مدیر کل امور فنی استانداری با اشاره به اینکه هزینه اولیه 
اتصال ریلی سیلوی شهید نخعی به ایستگاه راه آهن در 

کار دانشجو فقط
 آموختن نیست

دانشگاه،  است.  کوشش  و  دانش  پیشرفت،  خشت 
منشوری از اراده و نوآوری برای آبادانی است. آنجا است 

که جان های شیرین، با تلاش و عرق جبین، خشت بر خشت می توانند بگذارند و 
سربلندی این سرزمین را بر زمین استوار کنند.

دانشگاه، فقط جای دانش نیست. جای ساختن و پرداختن است. کار دانشجو فقط 
آموختن نیست، کارش نوآوردن و برآفراشتن است. فرهنگ ایران اسلامی، از دیرباز بر 
آموختن و آموزاندن استوار بوده و بالیدن امروز نیز بی کم و کاست از همین مسیر گذر 

کرده است.
میهن ما، در میعادگاه تاریخی اش ایستاده است؛ جایی که بیگانگان چشم بر زمین 
خوردن ما دوخته اند و دوستان در انتظار پرواز ما، دست به دعا برداشته اند. حاصل 
رنج ها و مقاومت ها در برابر محدودیت ها و تحریم ها، در این لحظه های به یادماندنی، 
آرام آرام، خودنمایی می کنند. زیست بوم فناوری و نوآوری و آفتاب اقتصاد دانش بنیان 
ایران، در اقلیم جهان به کرسی ثبات و اثبات، نزدیک شده است. اینک سرنوشت خوش 
و سعادتمندی ما، به ثانیه ها و دقیقه ها وابسته است. بال زدن و پرکشیدن به سمت 
سرفرازی، با جرأت و جسارت همه تلاشگران خلاق و خوش فکر، عجین شده است. 
همه چشم ها به قلب و عقل نوآوران و کارآفرینان دوخته شده است. دانشجو در این 
میان صدرنشین و طلایه دار است. اوست که در عرصه خلاقیت و نوآوری، با شجاعت 

جوانی اش، غیرممکن ها را صاحب امکان و دشواری ها را آسان می کند.
دانشجو آبروی امروز این ملت است، چرا که با فرهیخته، قدم در میدان آبادی و عمران 
گذارده است. توسعه را می فهمد و برایش از جان مایه می گذارد. دورتر را خوب می بیند 
و پای چابک برای رسیدن به قله ها را دارد. دانشجو اکنون همه چیز این سرزمین است. 
امیدوارم دانشجویان گرانقدر و عزیز کشورم، منزلت جایگاه واقعی شان را بیش از پیش 
قدر بدانند و در این زمانه بی بدیل و سرنوشت ساز، تکلیف تاریخی اش را با قدرت و 

عزت، ایفا کند.
روز دانشجو را به همه دانشجویان و دانشگاهیان تبریک می گویم و آرزومندم که 

فرهنگ خلاقیت و نوآوری در کشور با کمک این طبقه ارجمند، به نقطه اعلا برسد.
مشاور معاون علمی و فناوری رییس جمهوری

جانشین سازمان اطلاعات سپاه پاسداران: 

امید در جامعه باعث شکست دشمن است
جانشین سازمان اطلاعات سپاه پاسداران با اشاره به اینکه قصد دشمن بی انگیزه 

کردن مردم است گفت: امید در جامعه باعث شکست دشمن است.
سردار سرتیپ پاسدار مهدی سیاری در یازدهمین جشنواره مالک اشتر سپاه امام 
علی بن ابیطالب )ع( که پیش از ظهر دوشنبه در سالن شهید اخلاقی سپاه استان قم 
برگزار شد، با اشاره به موضوع اشراف گفت: برای اینکه مفاهیم و تعاریف رهبر انقلاب از 
اشراف و جشنواره مالک اشتر تعمیق سازی شود بایستی تکرار و ممارست وجود داشته 

باشد تا ملکه ذهن شود.
وی ادامه داد: در موضوع اشراف از نگاه رهبر معظم انقلاب اسلامی، در محاسبات 

نباید از بخش معنوی غفلت شود و این یک امر بسیار حائز اهمیت است.
جانشین سازمان اطلاعات سپاه پاسداران با اشاره به فعالیت دشمنان نظام و انقلاب 
تصریح کرد: دشمنان و جریان معاند فقط یک پیام دارند و می خواهند بگویند که دین 
ناکارآمد است. سردار سیاری افزود: امروز با روی کار آمدن دولت انقلابی همه تلاشمان 
این باید باشد که کمک کنیم تا این دولت موفق و پیروز باشد و نقشه های دشمنان خنثی 
شود. جانشین سازمان اطلاعات سپاه تصریح کرد: در حوزه معیشت؛ مشکلاتی وجود 

دارد که امروز مانند یک غده سرطانی بدخیم است.
وی گفت: امیدی که در جامعه ایجاد شده باعث شکست دشمن است چراکه همواره 

دشمن در تلاش است مردم را بی انگیزه کند و امید را از آنان بگیرد.
سردار سرتیپ پاسدار سیاری با اشاره به اینکه پاسداران انقلاب اسلامی وظیفه دارند 
نقش آفرینی کنند و همچون گذشته از انقلاب دفاع نمایند؛ عنوان کرد: امروز مهمترین 
نقشی که داریم حضور میدانی در جامعه و رسیدگی به مشکلات مردم است چرا که 

تلاش دشمن این است تا بتواند نقش سپاه را کمرنگ کند و مردم را از نظام جدا کند.

پرویز کرمی*

رئیس کمیسیون فرهنگی شورای اسلامی شهر قم تاکید کرد:

اهتمام شهرداری قم
 در ترویج فرهنگ نماز

رئیس کمیسیون فرهنگی شورای اسلامی شهر قم بر اهتمام ویژه شهرداری قم در ترویج 
فرهنگ نماز در شهر تأکید کرد.

ملایی صبح دوشنبه در هجدهمین جلسه رسمی و علنی شورای اسلامی شهر قم که در 
ساختمان شهید باکری برگزار شد، اظهار داشت: اهتمام شهرداری قم در ترویج فرهنگ نماز 

جای تقدیر دارد.
وی با اشاره به اینکه شهرداری قم در عرصه نماز فعالیت بسیار زیادی داشته اظهار داشت: 
ازجمله اجرای  اقدامات متفاوتی  و  بوده  فعال  از مساجد  در شهرداری قم کمیته حمایت 

دیوارنگاری ها، فضاسازی ها، المان های نماز و … اتفاق افتاده است.
رئیس کمیسیون فرهنگی شورای اسلامی شهر قم معتقد است باید در ستاد اقامه نماز تمرکز 

بیشتر وجود داشته باشد تا کارها قوی تر پیش برود.
وی با اشاره به اهمیت توجه به مدیریت مساجد ازلحاظ کیفی گفت: اگر هزاران مسجد هم 

وجود داشته باشد اما محتوای خوبی تولید نشده باشد، به طور کامل اثربخش نخواهد بود.
مجوز تجاری و حذف پارکینگ رایگان برای مساجد

حسین اسلامی، رئیس شورای اسلامی شهر قم هم در این جلسه با اشاره به در نظر گرفتن 
مجوز تجاری برای مساجد سطح شهر اظهار داشت: همچنین الزام تأمین پارکینگ برای 

مساجد حذف شده است.
وی با اشاره به معضل کمبود مساجد در محلاتی از شهر که مجتمع های مسکونی فراوان 
دارند افزود: گاهی افراد ساکن درخواست دارند که در ساختمان یک مکانی به عنوان نمازخانه 
احداث شود. درخواست ما این است که امضای همه ساکنان گرفته شود چراکه این کار در 

مشاعات صورت می پذیرد.
ضرورت توجه به استفاده بهینه فضا در مساجد

محسن محرری، عضو شورای اسلامی شهر قم هم با اشاره به مسئله کمبود فضا در بافت 
جدید شهری اضافه کرد: نکته مهم استفاده بهینه از فضای موجود مساجد است.

وی با اشاره به اینکه بحث های مدیریتی و هیئت امنایی گاهی موجب شده از ظرفیت مساجد 
استفاده بهینه نشود افزود: وضعیت مدیریتی مساجد باید به طور دائم رصد شود.

وی گفت: ساعت کار مساجد هم موضوع بسیار مهمی است. مخصوصاً در مکان هایی که 
محل عبور مسافر است این موضوع اهمیت بسیاری پیدا می کند.

عضو شورای اسلامی شهر قم اضافه کرد: گاهی دیده می شود مسجد در هنگام نماز نیم 
ساعت بیشتر بازنیست درحالی که این روش مدیریت موجب شده از فضای موجود هم استفاده 

نشود.
وی با اشاره به حمایت شهرداری قم از احداث مساجد با واگذاری مجوز رایگان تجاری و حذف 
پارکینگ گفت: در تفکیک اراضی هم اگر مسجد در سهم مالک محاسبه شود، سهم شهرداری 
از ماده ۱۰۱ بخشیده خواهد شد. همچنین در صورت پیش بینی مسجد در سهم شهرداری، 

این مکان به صورت رایگان برای احداث مسجد در اختیار خیران قرار می گیرد.
وی خاطرنشان کرد: دیدگاه غالب در شهر و کشور این است که مسجد باید حتماً وسیع 
و مجلل باشد اما مسجد اگر کوچک و کم هزینه باشد، امکان اجرایی شدن آن بسیار بیشتر 

است.
هزینه یک میلیارد تومانی شهرداری برای کمک به مساجد

حسن مالکی نژاد، دیگر عضو شورای اسلامی شهر قم در این جلسه به برخی از اقدامات 
مدیریت شهری قم در حمایت از مساجد اشاره کرد و گفت: در مجتمع های مسکونی پردیسان 
فضاهایی با عنوان حسینیه و دارالقرآن در حال ساخت است و این روند در پردیسان ادامه دارد.

وی تأکید کرد: تمام مجتمع ها می توانند با رضایت کل ساکنان این حسینیه یا نمازخانه را 
داشته باشند.

این عضو شورای اسلامی شهر قم اظهار داشت: در سال ۱۴۰۰ حدود یک میلیارد تومان 
کمک به مساجد از سوی شهرداری قم صورت گرفته است تا بخشی از مشکلات آن ها حل 

شود.
وی افزود: طبق مصوبه شورای اسلامی شهر، در هر بوستانی که فضا وجود داشته و نیاز به 
مسجد هم باشد، شهرداری مجاز است ۲۰۰ متر از فضای بوستان را به این کار اختصاص دهد.
مالکی نژاد عنوان کرد: پنج مسجد هم در بلوار پیامبر اعظم)ص( به عنوان قرارگاه فرهنگی 

پایه گذاری شده است که در مناسبت های مختلف هم این مساجد مورداستفاده خواهند بود.
ضرورت آسیب شناسی کارکرد مساجد

مجتبی سبحانی، رئیس کمیسیون خدمات شهری شورای اسلامی شهر قم هم در این جلسه 
اظهار داشت: آسیب شناسی کارکرد مساجد در قم باید انجام شده و مطابق با این آسیب شناسی 

باید برنامه تدوین شود.
وی با اشاره به اینکه ترویج نماز یک کارسازمانی نیست بلکه یک کار فرهنگی عمیق است 
افزود: اگر بخواهیم نسل آینده ما نمازخوان شوند از الان باید فرهنگ سازی و آسیب شناسی 

را شروع کنیم.

استانداردرنشست صمیمی با مدیران رسانه استان قم:

مانعی برسرراه مطالبه گری رسانه ها وجود ندارد
مدیران باید پاسخگوی عملکرد خود به رسانه ها باشند

ایمان / روح اله کرمانی 
استاندار قم گفت:  هیچ مانعی برسر راه مطالبه گری رسانه ها وجود نداردبه 

شرطی که خدشه ای به حریم شخصی افراد وارد نشود.
به گزارش خبرنگار ما ،سید محمدتقی شاهچراغی عصر روز دوشنبه درنشست 
امام جواد)ع(  استان قم که در سالن جلسات  با مدیران رسانه های  صمیمی 
استانداری برگزارشد اظهارداشت : خوشبختانه اهالی رسانه  قم دغدغه  رفع 
مشکلات استان را دارند واز نقطه نظرات آنها در تصمیم گیری ها و تصمیم سازی ها 

استفاده خواهد شد.
وی با بیان قائل به واژه های اصلاح طلبی و اصولگرایی نیستم خود را سرباز ولی 
فقیه رهبر معظم انقلاب می دانم  ودر جهت رفع مشکلات مردم و تحقق اهداف 
عالیه نظام مقدس جمهوری اسلامی ایران تلاش خواهم کردافزود: تغییر مدیران 
و گردش نخبگان یک اصل پذیرفته در نظام مقدس جمهوری اسلامی می باشد 
وهدف تغییر مدیران بهتر شدن شرایط کاری در دستگاههای دولتی می باشد 
ودراین خصوص هیچ مسامحه ای نخواهیم داشت و اگر مدیر منصوب شده در 

ایفای وظایف برای بهتر شدن شرایط موفق عمل ننماید تغییر خواهد کرد.
شاهچراغی تاکید کرد: مدیران استان قم باید پاسخگو عملکرد و اقدامات خودبه 

رسانه ها باشندواگر کوتاهی در کارها صورت گرفته خودشان باید جوابگو باشند .
وی درادامه سخنان خود خواستار تشکیل کارگروه  تخصصی رسانه استان قم 
شد و گفت : در این کارگروه نمایندگان تمام رسانه های  استان اعم از مطبوعات و 
خبر گزاری ها و پایگاه های خبری حضور داشته باشند ومشکلات صنفی و استانی 

بصورت ویژه  بررسی و راهکارهای جهت رفع آن به مدیریت استان ارائه شود.
استاندار قم مسئله هویت را چالش اساسی استان عنوان کرد وتصریح کرد: 
انقلاب اسلامی از قم آغاز شد و قم نیز باید در حوزه علوم انسانی اسلامی حضور 
قدرتمندی داشته باشد و با شناخت کامل مسائل اجتماعی، اقتصادی، فرهنگی و 

... دورنمای مسیر آینده را روشن کند.
تعیین تکلیف سریع مونوریل امکان پذیر نیست 

شهرداری  مساعد  نظر  با  اینکه  بابیان  خود  سخنان  از  دیگری  دربخش  وی 
وضمانت اخلاقی که داده ام مشکل اعطای امانتی واگن به شهر قم رفع شده است 
گفت:بزودی این واگن ها به شهر قم منتقل می شود وتست گرم مترو قم تا پایان 

امسال انجام خواهد شد.
استاندار قم خاطرنشان کرد: رفع موانع و مشکلات پروژه های نیمه تمام قم  از 
اولویت های استان در سفررییس جمهور خواهدبودکه پیگیری جدی خواهد شد.

آنجا که  شاهچراغی درخصوص آخرین وضعیت پروژه مونوریل قم گفت :از 

به  نیاز  که  شد  خواهد  اضافه  پروژه  این  به  های  قسمت  جدید  طرح  براساس 
کارکارشناسی داردو تعیین تکلیف سریع مونوریل امکان پذیر نیست.

استاندار قم در پایان اعلام آمادگی کرد تا از همه ظرفیت های قانونی  قابل انجام 
برای رفع مشکلات رسانه های استان استفاده شود.

مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان قم نیز در این نشست گفت: در طی 5 
سال گذشته 8 میلیارد تومان  یارانه به رسانه های استان قم پرداخت شده است .

سید موسی حسینی کاشانی اظهارداشت:پی گیر اختصاص ردیف بودجه برای 
کمک اهالی رسانه ازطریق استانداری و وزارت خانه هستیم امیدوارم بتوانیم این 
امر را محقق نمایم تا بتوانیم کمک های بیشتری به اصحاب رسانه قم داشته باشیم.
وی افزود: پی گیر اختصاص زمین برای ساخت مسکن برای اهالی رسانه  قم در 
قالب طرح ملی جهش تولید مسکن هستیم تا بتوانیم مشکل مسکن این عزیزان 

را برطف نماییم.
کاشانی اضافه کرد:به دنبال فراهم کردن شرایط عضویت اصحاب رسانه استان 
در صندوق هنر هستیم تا این عزیران بتوانند از تسهیلات  این صندوق بهرهمند 

شود.
و  نظرات  قم  استان  های  رسانه  مدیران  از  تعدادی  صمیمی  نشست  این  در 
دیدگاههای خود را  درخصوص مشکلات صنفی ، فرهنگی ، سیاسی، عمرانی و 

خدمتی  ارائه کردند.

کارآفرین برجسته استان قم گفت: متاسفانه به رغم 
اینکه کشورهای منطقه طالب محصولات ما هستند 
ولی به حدی در پیچ و خم های اداری دولتی غرق 

هستیم که ما را خسته و کلافه کرده است. 
دکتر عالمی آرانی، کارآفرین برجسته استان قم، 
روز دوشنبه در آیین تجلیل از پژوهشگران وفناوران 
برتر استان قم که در دانشگاه قم برگزار شد، عنوان 
کرد: خام فروشی مشکل بزرگ ذهنی و اجرایی در 

کشور است.
وی اظهار کرد: همه دغدغه کشور فروش نفت شده 
است و میلیون ها تن سنگ آهن را که کشورهای دیگر 
با ارزش افزوده چند هزار برابری به ما می فروشند را 

دریافت می کنیم.
وی ادامه داد: یک شمش طلا کوچک وقتی به یک 
کارآفرین کوچک داده می شود از آن چند نعل اسب 
می سازد، یک کارآفرین دیگر با فناوری متفاوت این 

شمش را به هزاران سوزن طلایی مبدل می کند و 
ارزش افزوده چند برابری ایجاد می کند.

وی افزود: دانشگاه و یا کارآفرین دیگر این شمش 
را به عقربه های ساعت مبدل می کند و ارزش افزوده 
هزار برابری ایجاد می کند ولی ذهنیت ما در ایران 
خام فروشی و درآمد زایی روی نوسانات قیمت طلا 

است.
کارآفرین برجسته استان قم بابیان اینکه سه ضلع 
دانشگاه، دولت و کارآفرین، موتور محرک یک کشور 
هستند، گفت: اگر این سه ضلع در کنار هم کار 

نکنند هیچ توسعه ای حاصل نمی شود.
وی اظهار کرد: متاسفانه به رغم اینکه کشورهای 
منطقه طالب محصولات ما هستند ولی به حدی 
در پیچ و خم های اداری دولتی غرق هستیم که ما را 

خسته و کلافه کرده است.
در  مشترک  پروژه های  در  وقتی  کرد:  بیان  وی 

کشورهای دیگر از جمله سوریه با رقبای ترک و چینی 
که مزیت های کمتری از ما هم در آن محصول هم 
اداری  کارهای  که  می بینیم  می شویم  روبرو  دارند 
آن ها از جمله استعلامات به آسانی در یک ساعت 
حل می شود؛ اما ما باید به ایران برگردیم و مدت های 
و  استعلامات  که  باشیم  ادارات  در  پشت  مدیدی 
مجوزات را دریافت کنیم که با این شرایط نمی توان به 

رونق تولید و صادرات رسید.
عالمی آرانی ادامه داد: متاسفانه همه در کشور از 
اهمیت بحث حمایت از صادرات صحبت می کنند؛ 
ولی درصحنه عمل بسیاری از این محرک ها وجود 

ندارد.
وی با اشاره به اینکه امروز دانشگاه ها نیز کمک 
شایان توجهی به صنایع ندارند، گفت: همین مساله 
هزینه های دریافت فناوری را برای ما بیشتر کرده که 

در نهایت باعث افزایش هزینه تولید می شود.

روایت تلخ کارآفرین قمی از سختی های صادرات؛

پیچ و خم ادارات مانعی بر سر صادرات کارآفرینان
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آیا کشورهای تُرک
 متحد می شوند؟

همکاری  شورای  قبلا   که  تُرک  کشورهای  سازمان 
کشورهای تُرک زبان، نامیده می شد، شامل آذربایجان، 

قزاقستان، قرقیزستان، تُرکیه و ازبکستان است.
مجارستان و تُرکمنستان نیز به عنوان ناظر، در این گروه حضور دارند. تُرکمنستان، 
عضو این سازمان نیست و اردوغان بسیارعلاقه مند است که تُرکمنستان نیز به آن 

بپیوندد.
تُرکیه سعی دارد بطور نانوشته، رهبری و هدایت کشورهای تُرک  را به عهده گرفته و 
شعار»شش کشور، یک ملت« را عملی سازد. اردوغان که معمولا در دیدار با مقامات 
آذربایجان، از شعار »دوکشور و یک ملت« استفاده می کرد، سال  گذشته، در جریان 
هفتمین اجلاس سازمان کشورهای تُرک در باکو، برای اولین بار شعار »شش کشور، 
یک ملت« را مطرح نمود. سران کشورهای تُرک از این پیشنهاد تُرکیه استقبال نکردند. 
اگرچه تُرکیه سعی دارد در تبلیغات خود بر وجود اتحاد در سازمان کشورهای تُرک 
تاکید کند اما به دلایل زیر نمی توان اختلافات بنیادی را در میان اعضای این سازمان 

نادیده گرفت. در این رابطه موارد زیر قابل توجه است:
۱- بعد از فروپاشی شوروی، کشورهای استقلال یافته در آسیای مرکزی و قفقاز 
نسبت به حاکمیت ملی خود متعصب بوده و علاقمند نیستند برادر بزرگ دیگری 
را جایگزین شوروی کنند. واکنش های این کشورها در مقاطع مختلف نشان داده 
است که تُرکیه نمی تواند به عنوان برادر بزرگ کشورهای تُرک زبان پذیرفته شود. برای 
مثال اردوغان بعد از کودتای ۲۰۱6 ، عوامل فتح الله گولن را عامل کودتا دانست 
و از کشورهای تُرک زبان خواست تا مدارس مرتبط با فعالیت گولن را تعطیل کنند. 
مولود چاووش اوغلو، وزیر خارجه تُرکیه از جایگاه برادر بزرگتر به کشورهای آسیای 
مرکزی اولتیماتوم داد و برای تعطیل کردن مدارس گولن، ضرب الاجل تعیین کرد. 
اما قزاقستان و قرقیزستان نسبت به رفتار غیرمتعارف تُرکیه عکس العمل نشان دادند 
و در مهمترین واکنش، وزارت خارجه قرقیزستان اعلام کرد که: »درست نیست که 
وزیر خارجه یک کشور با زبان اولتیماتوم و شانتاژ از یک کشور دیگر چیزی درخواست 
سازمان  نشست  ششمین  برگزاری  دلیل،  همین  به  همچنین  قرقیزستان  کند.« 
کشورهای تُرک که قرار بود در سال ۲۰۱6 برگزار شود را به مدت دو سال به تعویق 

انداخت.
۲- در سال ۱۹۷۴ تُرکیه به منطقه شمالی قبرس که تُرک زبان هستند، حمله کرد 
و پس از اشغال آن و استقرار نیروی های نظامی، خواهان استقلال این منطقه از 
جمهوری قبرس شد. اما سازمان ملل متحد و کشورهای دیگر غیر از تُرکیه، استقلال 
این بخش را به رسمیت نشناختند. آنکارا تلاش زیادی کرد تا حداقل اعضای سازمان 
کشورهای تُرک، استقلال قبرس شمالی را به عنوان یک سرزمین تُرک بپذیرند اما 
دارد،  آنکار  با  مستحکمی  روابط  که  آذربایجان  جمهوری  حتی  تُرک،  کشورهای 
تقاضای تُرکیه را اجابت نکردند. در اجلاس اخیر سازمان همکاری اقتصادی)اکو( 
نیز اردوغان توقع داشت که کشورهای عضو این سازمان، استقلال بخش تُرک نشین 
قبرس را به رسمیت بشناسند اما هیچ یک از اعضای اکو حتی تُرک زبانان از این 

پیشنهاد حمایت نکردند.
3- زبان رسمی تُرکیه، تُرکی استانبولی است اما رابطه این زبان با زبان های قزاقی، 
ازبکی، تُرکمنی، آذربایجانی و قرقیزی کاملا نامانوس است. در میان کشور های تُرک 
زبان در آسیای مرکزی و قفقاز، زبان روسی دارای جایگاهی بالاتر از زبان تُرکی است 
و در اجلاس های سران کشورهای تُرک، سخنرانی به زبان روسی بر دیگر زبانها، 
غلبه دارد. در عین حال یادگیری زبان روسی برای کار کردن در کشورهایی که بعد 
از فروپاشی شوروی، مستقل شدند، داری کاربرد ویژه است. یادگرفتن زبان تُرکی 
استانبولی نیز برای مردم کشورهای تُرک، دشوار است و انگیزه ای جدی برای آن 
وجود ندارد. به عبارت دیگر، زبان تُرکی به دلیل تفاوت در گویش، نمی تواند عامل 

وحدت کشورهای تُرک باشد.
۴- پیوستگی جغرافیایی، یکی دیگر از مشکلات مهم در سازمان کشورهای تُرک 
است. از چهار کشور عضو این سازمان، سه کشور در منطه آسیای مرکزی قرار دارند 
)ازبکستان،قزاقستان و قرقیزستان( ، تُرکیه در آسیای صغیر و جمهوری آذربایجان در 

قفقاز واقع شده است.
5- اختلافات دوجانبه برخی از کشورهای سازمان تُرک با یکدیگر نیز یکی از موانع 
اتحاد این کشورهاست. به عنوان مثال، روابط تنش آلودِ ازبکستان با قرقیزستان، 
قزاقستان با قرقیزستان، ازبکستان با تُرکمنستان، نوعی واگرایی نسبت به یکدیگر 
برای این کشورها، ایجاد کرده است. ازبکستان که از مسیر تُرکمنستان به ایران متصل 
می شود معمولا از سختگیری های ترانزیتی تُرکمنستان ناخرسند بوده و روابط متقابل 
تاشکند و بیشکک  هم به دلیل اختلافات آبی و مرزی با پیچیدگی مواجه بوده است.

6- حمایت تُرکیه از گروه های تروریستی تکفیری در آسیای مرکزی هم یکی از 
موارد عدم اعتماد به تُرکیه است. تُرکیه و ازبکستان به دلیل حمایت تُرکیه از حزب 
التحریر ازبکستان و پناه دادن به آنها؛ مدت های طولانی روابط سردی را تجربه کردند 
و اسلام کریم اف تا زمان مرگ خود، مخالف پیوستن به سازمان کشورهای تُرک بود. 
از مخالفان اسلامگرای اهل  تُرکیه  قرقیزستان نیز موضع مشابهی دارد و حمایت 
سنت خود را برنمی تابد. تُرکیه در دوران ظهور داعش در سوریه، بطور غیرمستقیم، 
جوانان اهل سنت جمهور آذربایجان را تشویق به همراهی با داعش می کرد و پس از 
آموزش، در خاک خود، آنان را به سوریه گسیل می داشت. به همین دلیل جمهوری 
آذربایجان، مدتها مسجد بزرگ تُرکها در باکو را تعطیل کرد و مانع حضور مبلغین تُرکیه 
در شهرهای سنی نشین زاگالاتا، گاخ و شکی شد. چین و روسیه نیز نسبت به فعالیت 
مبلغین تُرک در مناطق مسلمان نشین خود بسیار حساس هستند. بخصوص اینکه 
نارضایتی مقامات تُرکیه از فشار چین بر مسلمانان؛ موجب شد که در سال ۲۰۱5 
گردهمائی های ضد چینی با درخواست دفاع از حقوق اویغورهای تُرک، در تُرکیه 

برگزار شود.
۷- اعضای سازمان کشورهای تُرک با دقت اختلافات تُرکیه با آمریکا، اتحادیه اروپا 
و روسیه را رصد کرده و به دلیل روابط خوب با این کشورها، از گره زدن منافع خود با 
تُرکیه پرهیز دارند. این کشورها نگران این هستند که جاه طلبی رهبران تُرکیه برای 
ایجاد یک بلوک متحد، آنان را به ناراضی ساختن دوستان سنتی خود، مثل آمریکا، 
اروپا، چین و روسیه بکشاند. هنگامی که اختلافات تُرکیه و آمریکا پس از اعمال تحریم 
های واشنگتن علیه آنکارا افزایش یافت، اعضای سازمان کشورهای تُرک شاهد بودند 
که اردوغان در نشست این سازمان در قرقیزستان از شرکای خود خواست از تجارت با 
دلار امتناع ورزیده و با ارزهای ملی تجارت کنند. به همین دلیل برخی از کارشناسان 
اهداف  تحقق  اقتصادی،  اهداف  پوشش  اردوغان تحت  معتقدند  تُرک  کشورهای 

سیاسی و حتی نظامی خود را دنبال می کند.
تبدیل  برای  باغ  اخیر قره  از تحولات  اردوغان بخصوص پس  در مجموع، تلاش 
کردن تُرکیه به رهبر پاسداری از هویت تُرکی و استفاده از ظرفیت سیاسی و اقتصادی 
کشورهای تُرک زبان برای تحقق اهداف خود، نتیجه مطلوبی نداشته و بنظر نمی رسد 

موضوع اتحاد همه جانبه کشورهای تُرک، امری محتوم و دست یافتنی باشد.
* سفیر اسبق ایران در جمهوری آذربایجان

رتبه نخست قم در ثبت نام جشنواره 
سراسری قرآن و عترت

استان قم رتبه نخست ثبت نام متقاضیان شرکت در چهارمین جشنواره سراسری 
قرآن و عترت حوزه های علمیه کشور را کسب کرد. 

چهارمین جشنواره سراسری قرآن و عترت ویژه همسر و فرزندان طلاب برادر و 
طلاب خواهر و فرزندانشان با همکاری نهادهای حوزوی و سازمان دارالقرآن الکریم 

در حال برگزاری است.
جلسه  حاشیه  در  قم  استان  اسلامی  تبلیغات  کل  اداره  قرآنی  امور  اداره  رئیس 
هماهنگی برگزاری مرحله شفاهی این جشنواره در قم اظهار کرد: این جشنواره در 
سه بخش شفاهی، کتبی و هنری برگزار می شود که دو هزار و ۹65 نفر در استان قم 
برای شرکت در این جشنواره ثبت نام کردند که از این تعداد هزار و ۷۰5 نفر در بخش 

شفاهی، 8۱3 نفر در بخش کتبی و ۴۴۷ متقاضی در بخش هنری هستند.
به  فارس  و  اصفهان  استان های  افزود:  سجادی تبار  حسین  سید  حجت الاسلام 

ترتیب با ثبت نام هزار و 63۲ و ۷۰۰ متقاضی در رتبه های دوم و سوم قرار دارند.
به گفته وی، در مجموع ۱5 هزار و ۷۹ نفر از سراسر کشور در این دوره از جشنواره 
قرآن و عترت ثبت نام کردند که در استان قم به 6 برگزیده هر بخش و در استان های 
دیگر به 3 برگزیده جوایزی اهدا می شود. وی اظهار کرد: مسابقات بخش شفاهی 
این جشنواره به مدت یک هفته از ۱۹ تا ۲6 آذرماه در مجتمع فرهنگی نور قم برگزار 
می شود. حجت الاسلام سجادی تبار از اعطای گواهینامه سازمان دارالقرآن الکریم 
به برگزیدگان استانی این جشنواره خبر داد و افزود: برگزیدگان استانی هر رشته به 

مسابقات کشوری راه پیدا می کنند.

محسن پاک آیین*

اخبار

مدیرکل کمیته امداد استان قم :

اشتغال دانشجویان کمیته امداد قم 
پیگیری می شود 

مدیرکل کمیته امداد استان قم با تاکید بر اینکه کمیته امداد از ازدواج و اشتغال جوانان 
به صورت ویژه حمایت می کند، گفت: اولویت نخست ما در حوزه اشتغال، ارتقای 
مهارت های دانشجویان و فعال سازی ظرفیت های آن هاست چراکه بین علم و عمل نباید 

فاصله ای ایجاد شود. 
محسن مسعودیان راد ظهر روزدوشنبه در همایش »دانشجو، افسر جنگ نرم و رسانه« 
که در سالن اجتماعات مجتمع فرهنگی حضرت معصومه)س( برگزار شد، ضمن 
گرامیداشت روز دانشجو اظهار کرد: دانشجویان پرچم داران علم و ادب و فرهنگ و 
فرزندان نخبه امام خمینی)ره( هستند که قرار است پرچم انقلاب اسلامی را بر دوش 
بگیرند. وی با بیان اینکه شأن دانشجو تمرکز بیشتر در حوزه اندیشه و تفکر است، عنوان 

کرد: دانشجو با تمرکز و تلاش خود باید به سلاح علم و دانش مجهز شود.
مدیرکل کمیته امداد استان قم خاطرنشان کرد: خداوند متعال در یکی از آیات قرآن 
کریم از افرادی که اهل تفکر نیستند به عنوان جنبده نام می برد و این نشان می دهد که 

افرادی که اهل علم، تفکر و اندیشه نیستند نباید نسبت انسانیت به خود بدهند.
وی از تاکید قرآن کریم نسبت به موضوع تفکر، تعقل و تحلیل در امور مختلف یاد کرد و 

ادامه داد: یک دانشجو باید منبع علم ورزی و خردورزی باشد.
مسعودیان راد خاطرنشان کرد: آنچه میان یک عالم دینی و رهبر یک جامعه ایجاد تمایز 
می کند فقط داشتن علم نیست بلکه داشتن علم به زمان و عملکرد درست و به موقع 
است. وی با بیان اینکه دانشجوی امروزی باید به روز باشد و به روز فکر کند، عنوان کرد: 
دانشجو باید آگاه نسبت به شرایط زمان خود باشد و بتواند زمان خود را مدیریت کند که 

این از شرایط دانشجویی ولایی و ارزشی است.
مسعودیان راد ادامه داد: برخی فکر می کنند که باید همیشه فقر بمانند درحالی که 
تحول نیاز هر انسان است و ما در زمینه اشتغال به ویژه اشتغال دانش بنیان از همه 

ظرفیت ها بهره مند خواهیم شد.
وی با بیان اینکه هر کسی در هر رشته و تخصصی مورد حمایت قرار می گیرد، عنوان 
کرد: دانشجویان باید برای به نمایش گذاشتن و تکامل استعداد خود تلاش کند و 
صندوق توسعه نیز اعتبارات مطلوبی را برای حمایت از استعدادها به ویژه کارهای 

کارآفرینی درنظر گرفته است.
مدیرکل کمیته امداد استان قم خاطرنشان کرد: ما باید بتوانیم دانش را در عرصه عمل 
بکار بگیریم و به تکنولوژی های جدید برسیم تا بتوانیم در سطح استان و فرااستان و حتی 

جهان تاثیرگذار باشیم و در این راستا هر ایده و تفکری حمایت خواهد شد.
وی با تاکید بر اینکه کمیته امداد از ازدواج و اشتغال جوانان به صورت ویژه حمایت 
می کند، عنوان کرد: اولویت اول ما در حوزه اشتغال، ارتقای مهارت های دانشجویان 

و فعال سازی ظرفیت های آن هاست چراکه بین علم و عمل نباید فاصله ای ایجاد شود.
مسعودیان راد با اشاره به اینکه دانشجویان از امروز باید به دنبال اشتغال و کارآفرینی 
باشند، عنوان کرد: این قشر از یک شأن متفاوت برخودار است به همین علت ما تلاش 

می کنیم تا سرانه دانشجویان را در کمیته امداد ارتقا دهیم.
 

فرمانده لشکر عملیاتی علی بن ابیطالب )ع( :

ششمین یادواره شهدای مدافع حرم
 در قم برگزار می شود

فرمانده لشکر عملیاتی علی بن ابیطالب )ع( از برگزاری ششمین یادواره شهدای 
مدافع حرم خبر داد و گفت: هدف ما تبیین پیام جبهه مقاومت برای نسل جوان است.

سردار اسدالله گنجعلی صبح دوشنبه در هجدهمین جلسه رسمی و علنی شورای 
اسلامی شهر قم که در ساختمان شهید باکری برگزار شد، به برگزاری ششمین یادواره 
۴۲3 شهید مدافع حرم استان قم اشاره کرد و اظهار داشت: سپاه علی بن ابیطالب)ع( 
در طول این مدت برای دفاع از حرم جمهوری اسلامی و حرم اهل بیت )ع( تلاش 

بسیاری کرده است.
وی با اشاره به نقش لشکر عملیاتی علی بن ابیطالب )ع( افزود: اولین یگانی که 
به صورت گردانی وارد سوریه شد لشکر علی بن ابیطالب)ع( بود و اولین عملیات را در 

جنوب حلب به فرماندهی حاج قاسم سلیمانی انجام دادیم.
فرمانده لشکر عملیاتی علی بن ابیطالب )ع( گفت: از سال ۹۴ تا امروز پنج یادواره 
شهدای مدافع حرم برای  شهدای مدافع حرم برگزارشده و امسال ششمین یادآوره 
این شهدا در قم برگزار می شود. سردار گنجعلی ادامه داد: این یادواره با یاد شهید 
حاج قاسم سلیمانی و ۴۲3 شهید مدافع حرم برگزار خواهد شد و هدف ما تبیین پیام 
جبهه مقاومت، چرایی حضور در سوریه و لبنان، تبیین حماسه نبل و الزهرا و تبیین 
دستاوردهای نظام و ثمره شهدا در جبهه مقاومت خواهد بود. وی بیان علل حضور 
شهدای فاطمیون و زینبیون را نیز یکی از اهداف یادواره امسال بیان و مطرح کرد: 
قصد ما این است که پیام این شهدا را به نسل جوان برسانیم. فرمانده لشکر عملیاتی 
علی بن ابیطالب )ع( گفت: در ۱۰ مدرسه بزرگ و ۱۰ مسجد شاخص استان قم برنامه 
شهدای مدافع حرم برگزارشده و برنامه اصلی روز ۱۲ بهمن ماه در مجتمع فرهنگی امام 

خمینی)ره( هم زمان با دهه فجر و سالروز عملیات نبل و الزهرا برگزار خواهد شد.
آمادگی مدیریت شهری برای همکاری در برگزاری یادواره

عضو شورای اسلامی شهر قم هم در این جلسه نام گذاری معابر شهر را به نام شهدا 
بخشی از اقدامات فرهنگی شهرداری و شورای شهر در حوزه ایثار و شهادت دانست 
و گفت: در بحث نام گذاری معابر شهر نیز پیشنهاد شد محوری از انتهای بلوار شهید 

سلیمانی تا پل شهید حججی، با اسامی مرتبط با خط مقاومت مزین شود.
حسن مالکی نژاد ضمن اعلام آمادگی مدیریت شهری قم برای مشارکت در برگزاری 
یادواره شهدای مدافع حرم اظهار داشت: هدف از برگزاری این یادواره ها تبیین حرکت 
مدافعان حرم و پیام رسانی است و مدیریت شهری هم به نوبه خود نهایت همکاری را در 

برگزاری این یادواره خواهد داشت.

در جلسه شورای اسلامی شهر قم تصویب شد؛

 الزام شهرداری قم به تهیه برنامه جامع 
توسعه سرمایه  گذاری

در هجدهمین جلسه رسمی و علنی شورای اسلامی شهر قم، طرح الزام شهرداری قم 
به تهیه برنامه جامع توسعه سرمایه گذاری تصویب شد.

توسعه  جامع  برنامه  تهیه  به  قم  شهرداری  »الزام  طرح  شهرنیوز،  گزارش  به 
سرمایه  گذاری« در هجدهمین جلسه رسمی و علنی شورای اسلامی شهر قم توسط 

رئیس مرکز پژوهش های شورای اسلامی شهر قم مطرح و تصویب شد.
برای  زمانی چهارماهه  بازه  یک  طرح  این  اینکه  به  اشاره  با  دهناد  محمدحسین 
پروژه های  دقیق  بررسی  و  آسیب شناسی  داشت:  اظهار  کرده  تعیین  شهرداری 

سرمایه گذاری گذشته شهرداری قم از مهم ترین بخش های تدوین این طرح است.
وی افزود: همچنین بررسی نیازهای کنونی و آینده شهر در حوزه سرمایه گذاری، 
عوامل و موانع شکل گیری پروژه های موفق سرمایه گذاری در شهر قم و تحلیل اقتصادی 
داده های مربوط به پروژه های انجام شده در این طرح پیش بینی شده است که قرار است 

توسط سازمان سرمایه گذاری شهرداری قم به مرحله اجرا برسد.
این عضو شورای اسلامی شهر قم ادامه داد: بررسی دقیق ظرفیت های سرمایه گذاری 
در شهر قم، امکان سنجی استفاده از روش های نوین بازگشت سرمایه و تولید بسته های 
کامل سرمایه گذاری که شامل طرح توجیهی و طرح تجاری است، از دیگر بخش های 
این طرح خواهد بود. به گفته دهناد این طرح در کمیسیون برنامه وبودجه شورای 
اسلامی شهر قم و کمیسیون تلفیق با حمایت همه اعضای شورای شهر قم مصوب شده 

بود که در جلسه روز دوشنبه شورای شهر قم هم به تصویب رسید.
 

مدیر منطقه هشت شهرداری قم  خبرداد:

کاهش ۴۰ درصدی عوارض ساختمانی در 
اجرای طرح اقدام ملی مسکن

مدیر منطقه هشت شهرداری قم  گفت :لایحه اخذ مجوز کاهش ۴۰ درصدی عوارض 
ساختمانی طرح اقدام ملی مسکن از سوی شهرداری قم به شورای اسلامی شهر قم 

ارائه و پس از بررسی در صحن علنی شورا به تصویب رسید.
محمد رمضانی  روز دوشنبه در هجدهمین جلسه رسمی و علنی شورای اسلامی شهر 
قم که در ساختمان شهید باکری برگزار شد،مشکلات ثبت نام مسکن ملی در سامانه این 
طرح را یادآور شد و افزود: از قبل پروانه احداث 5۰۰ واحد به بنیاد مسکن در خیابان 
هویزه و محله 8 صادرشده بود و ۱۷ هکتار نیز در محله ۱۰ ازنظر تفکیک و دستور نقشه 

به تأیید رسید اما ستاد اجرایی نتوانست سایر مجوزها را به موقع اخذ نماید.

 

وزیر آموزش و پرورش روز دوشنبه درسفری یکروزه  به شهر مقدس قم با تعدادی 
از مراجع و علمای قم دیدار و گفت وگو کرد.در این دیدار ها مراجع تقلید برضرورت 

مهارت آموزی دانش آموزان تاکید کردند.
یوسف نوری در ابتدای سفر خود با حضور در حرم مطهر کریمه اهل بیت)ع(، 
مضجع شریف حضرت فاطمه معصومه )س( را زیارت کرد.وی در ادامه سفر خود با 

شماری از مراجع تقلید و علما دیدار و گفت و گو خواهد کرد.
آیت الله جوادی آملی :

دانش آموزان معادن غنی طلای کشور هستند
 آیت الله عبدالله جوادی آملی از مراجع تقلید نوری در دیدار وزیر آموزش وپرورش 
باید دروس  از ضرورت های نظام آموزشی کشور دانست و گفت:  را  حرفه آموزی 
آموزش و پرورش طوری باشد که پس از فارغ التحصیلی دانش آموزان بتوانند خود را 

اداره کنند و در کار و شغلی متناسب با آموخته های خود به کار گرفته شوند. 
وی افزود: خروجی آموزش وپرورش باید کارآمد باشد و با هماهنگی دولت نیروی 
کار کشور را تربیت کند؛ نباید شهری و استانی کمبود نیرو در تخصص های مختلف 

داشته باشد.
وی با بیان این که دانش آموزان معادن غنی طلای کشور هستند، گفت: دانش 
آموزان مانند یک ظرف خالی هستند که هر چه در آن ریخته شود به همان قالب 

شکل می گیرد.
آیت الله جوادی آملی گفت: باید محتوایی که در داخل ظرف ریخته می شود 

متناسب با ظرفیت و توانایی دانش آموزان و با بهره گیری از مباحث دینی باشد.
این مرجع تقلید در ادامه بداخلاقی و خشونت را زیبنده نظام آموزش وپرورش 
کشور ندانست و یادآور شد: باید در تعامل بین دانش آموزان و معلمان، ادب و احترام 

نهادینه شود تا نسل آینده کشور نیز از این صفت های اسلامی برخوردار شوند.
آیت الله مکارم شیرازی:

حول در آموزش و پرورش ضروری است
 آیت الله مکارم شیرازی نیز دردیدار وزیر آموزش و پرورش با اشاره به ضرورت ارتباط 
حوزه های علمیه با نظام آموزشی کشور فرمودند: ارتباط آموزش و پرورش و دانشگاه 
با حوزه علمیه از قدیم مرسوم بوده و بوعلی سینا، شیخ بهایی و شیخ طوسی در کنار 

هم پرورش یافته اند. 
این مرجع تقلید افزود: روح حاکم بر نظام آموزشی ما، باید روح اسلامی باشد و 
هیچ نشانه ای از فرهنگ غرب در آن وجود نداشته باشد و ما نسبت به پاکسازی آن 

مسؤول هستیم.
وی با اشاره به نقش گستردۀ علمای شیعه در گسترش علوم اسلامی افزود: برخی 
چنین تصور می کردند که علمای شیعه نقش چندانی در گسترش علوم خصوصا 
علوم اسلامی نداشتند، اما ما با برگزاری کنگرۀ »نقش شیعه در گسترش علوم 
اسلامی« ثابت کردیم که شیعه در تمام علوم از جمله فقه، اصول، کلام و حتی طب، 

نجوم، معماری و غیره پیشتاز بوده و نقش مؤثری داشته است.
آیت الله مکارم شیرازاضافه کرد: باید دستاوردهای علمای بزرگ شیعه در کتب 
درسی دانش آموزان و دانشگاهیان گنجانده شود تا آنها نسبت به مواریث مهم 

پیشینیان خود و سابقۀ عظیم علمی آگاه گردند.
آیت الله مکارم شیرازی در بخش پایانی سخنان خود ایجاد تحول در آموزش و 
پرورش را یک ضرورت دانست وگفت : سند 2030 اعتقادات دینی و مذهبی دانش 
آموزان را هدف قرار داده که لازم است نسبت به اجرای این گونه سندها و جایگزینی 

فرهنگ غربی هوشیار بود.
 آیت الله نوری همدانی: در سایه دانش باید به خودکفایی دست یابیم

 آیت الله حسین نوری همدانی از مراجع تقلید نیزدردیداروزیر آموزش و پرورش با 
بیان این که یکی از ضرورت های مهم در روزگار کنونی آگاهی به زمان است، گفت: 
باید برای نسل امروز، فتنه ها و توطئه های استکبار جهانی بیان شود تا در سایه دانش 

به خودکفایی و بی نیازی دست پیدا کنیم. 
وی با بیان اهمیت آموزش وپرورش در اسلام، افزود: بعثت انبیا در راستای آموزش 
و رشد استعدادها و تزکیه و تعالی افراد جامعه بوده است؛ از این رو اهل بیت عصمت 

و طهارت)ع( نسبت به تعلیم و تعلم نسل جوانان و نوجوانان تاکید فراوان نموده اند.
آیت الله نوری همدانی در ادامه با اشاره به جریان تمدن ساز اسلام، اضافه کرد: 
دین مبین اسلام با تاکید بر علم آموزی و کسب دانش توانست در رشد علوم و 
پیشرفت مسلمانان تاثیر بسزایی بگذارد، اما متاسفانه غرب این علوم را از مسلمانان 

گرفت و دوباره به صورت سکولار به آنان معرفی نمود.
وی تاکید کرد: مطالب و محتوای کتب درسی باید بر اساس فطرت پاک و معارف 

توحیدی تدوین شود.
وی با تاکید بر حفظ ارزش ها و اهمیت نشر معارف اسلامی و انقلابی، بیان کرد: 
با توجه به این که جوانان و نوجوانان امروز به عنوان امانتی در اختیار شما هستند، 
باید در تعلیم و تربیت نسل جدید به عنوان آینده سازان و وارثان انقلاب تمام امکانات 
به کار گرفته شود. این مرجع تقلید افزود: باید با بیان حقایق تاریخی برای جوانان و 
نوجوانان آن ها را نسبت به اوضاع زمان آگاه و بصیر تربیت نمود تا از استعمار و سلطه 

دشمنان بر میهن اسلامی جلوگیری شود.
آیت الله علوی گرگانی: 

آموزش و پرورش مرکز تربیت فرزندان کشور است
 آیت الله سید محمد علی علوی گرگانی از مراجع عظام تقلید نیزدردیداروزیر 
آموزش و پرورش گفت: فعالیت آموزش و پرورش از اهمیت زیادی برخوردار است و 
نخستین مرکز تربیت فرزندان توسط این نهاد علمی انجام می شود و باید تلاش کنیم 

فرزندان مان در مسیر اسلام قرار بگیرند. 
وی  با بیان اینکه رسانه های استکبار برنامه ریزی زیادی برای مقابله با دین اسلام و 
جمهوری اسلامی انجام می دهند، افزود: در برابر این هجمه های شدید باید تلاش 
زیادی انجام دهیم تا فرزندان از ابتدای ورود به مدرسه و فراگیری علوم در مسیر 

اسلام قرار بگیرند.
وی ادامه داد: در زمان رژیم شاه، فرزندان را با سرگرمی های غیر اسلامی مشغول 
می ساختند و برنامه های غیر مناسب و در تضاد با اسلام برگزار می شد، از وزارت 
آموزش و پرورش درخواست دارم که با ترویج برنامه های دینی و فرهنگی دانش 

آموزان را مومن و با تقوا تربیت کند.

آیت الله علوی گرگانی با تاکید بر لزوم تحقق سند تحول آموزش و پرورش که مورد 
تاکید رهبر معظم انقلاب است، گفت: سند ۲۰3۰ از اهداف شوم دشمن است و 
تلاش  کرد با این سند دین فرزندان را از بین ببرد و برنامه ریزی زیادی برای مقابله با 

فرهنگ ایران اسلامی انجام داد.
وی با اشاره به اهمیت تربیت دانش آموزان تصریح کرد: دانش آموزان فرزندان 
خود شما هستند و باید در مسیر اسلام تربیت شود و برای این موضوع برنامه ریزی 

مناسبی انجام دهید.
وی با اشاره به آیه ای از قرآن بیان داشت: خداوند به اهل تقوا کمک می کند و 

بهترین احسان شما به بچه ها این است که دین آنها را تقویت کنید.
آیت الله سعیدی: 

دانش آموزان امانت های مردم و نظام  در مدارس هستند
 نماینده ولی فقیه در استان قم  نیز در دیدار وزیر آموزش و پرورش با تأکید بر اینکه 
دانش آموزان امانت های مردم و نظام هستند و باید سیستم آموزش و پرورش به خوبی 
از این امانت ها مراقبت کند و آنها را به درستی تعلیم دهد، گفت: اگر از مناجات با 
خدا و مدد گرفتن از اهل بیت)ع( غافل نشویم و در اجرا هم با عزت و اقتدار عمل 

کنیم دست یاری خدا با ما خواهد بود. 
آیت الله سید محمد سعیدی با اشاره به اهمیت زیارت و زیارتنامه حضرت معصومه 
سلام الله علیها اظهار کرد: این حرم و همه حرم های اهل بیت)ع( گنجی است که 
خداوند برای شیعیان قرار داده و اگر هر خدمتی به اهل بیت)ع( صورت بگیرد این 

خاندان مدیون کسی نمی ماند.
وی با بیان اینکه هم مردم و هم مسئولان باید از اهل بیت)ع( مدد بگیرند تا این 
بزرگواران راه را به ما نشان دهند، افزود: شفاعت اهل بیت)ع( شامل حال افرادی 
که هیچ حرکت و عمل صالحی انجام نداده باشند نمی شود بنابراین ما باید نسبت به 
انجام عمل صالح و مدد گرفتن از اولیاء خدا اقدام کنیم و اگر کمبودی در اعمال مان 

بود می توانیم به شفاعت اهل بیت)ع( امیدوار باشیم.
نماینده ولی فقیه در استان قم در رابطه با اهمیت انتخاب مدیران صالح و شایسته 
برای انجام امور مهم کشور گفت: علاوه بر مدیران اصلی کشور که باید از افراد صالح 
و کاردان باشند، افراد زیرمجموعه آنها هم باید افراد همراه و دلسوز باشند زیرا اگر 

زیرمجموعه ها از افراد ناصالح باشند کارها را مختل می کنند.
وی ادامه داد: در پست های اصلی و تأثیرگذار باید افرادی قرار بگیرند که دلسوز، 
دارای قدرت اجرایی و دارای همت و اراده بر اجرای تصمیمات مفید باشند و اگر 
این امر رعایت شود نیت های خیر مسئولان رده بالا در تمام زیرمجموعه هم ساری 

و جاری خواهد شد.
سعیدی با اشاره به روایت »الناس علی دین ملوکهم« گفت: بسیاری از مدیران 
زیر مجموعه ها افرادی هستند که تابع فرامین مسئولان رده بالا هستند و خواسته 
مدیران ارشد را اجرا می کنند ولی برخی افراد هم هستند که قلب های مریض دارند 

که باید مراقب بود از این افراد در پست های کلیدی استفاده نشود.
وی با تأکید بر اینکه فرزندان مردم امانت های مردم و نظام هستند و باید سیستم 
آموزش و پرورش به خوبی از این امانت ها مراقبت و آنها را به درستی تعلیم و تربیت 
دهد، افزود: اگر از مناجات با خدا و مدد گرفتن از خدا و اهل بیت)ع( غافل نشوید 
و در اجرا هم با عزت و اقتدار عمل کنید یقین بدانید دست یاری خدا با شما است و 

خداوند به شما در رسیدن به اهدافتان کمک می کند.
 وزیر آموزش وپرورش: 

مسائل دینی دانش آموزان مورد غفلت قرار گرفته است
 وزیر آموزش وپرورش در حاشیه دیدار با مراجع تقلید گفت: متاسفانه در این 
سال ها، ما فقط به کنکور و آموخته های علمی دانش آموزان توجه کردیم و از مسائل 

دینی آن ها غافل شدیم. 
در  اسلامی  انقلاب  چهل ساله  این  در  کنیم  اعتراف  باید  افزود:  نوری  یوسف 
خصوص آموزش دینی و ارتقای آگاهی های اعتقادی دانش آموزان کم کاری شده 

است.
وی بر همکاری با حوزه های علمیه و مراکز حوزوی برای تقویت مباحث دینی، 
اعتقادی و اخلاقی دانش آموزان تاکید و اضافه کرد: لازم است نهادی دینی و 
حوزوی برای رشد معنوی دانش آموزان کمک کند و آموزش وپرورش آمادگی دارد 
با روش های جذاب و جدید و کارآمد این امکان را برای رشد معنوی دانش آموزان 

فراهم کند.
وی با اشاره به تامین نیروی انسانی مورد نیاز آموزش و پروش از دانشگاه فرهنگیان 
اساس  بر  محروم  مناطق  تقویت  برای  گفت:  دانشگاه ها،  فارغ التحصیلان  و 
شاخصه های پیشرفت و برخورداری، تربیت نیروی مورد نیاز و تقویت امکانات در 

دستور کار این وزارتخانه است.
نوری گفت: ورود سند ۲۰3۰ هم در سال های اخیر باعث شد دستورالعمل های 

غربی بر اجرای دستورالعمل های اسلامی و قرآنی حاکم شود.
زمینه حضور طلاب مستعد و آموزش دیده در مدارس فراهم می شود

این   ۲۰3۰ سال  تا  شدند  متعهد  اسلامی  کشورهای  برخی  افزود:  وی 
دستورالعمل های غربی را که با مبانی وحیانی و اعتقادی و قرآنی ما کیلومترها فاصله 
دارد، در مدارس اجرا کنند و ما به دنبال این هستیم که در مجموعه بین المللی که 
به زودی برگزار خواهد شد این سند را نقد کنیم و برای آن پاسخ متقن و مستند ارائه 

دهیم.
کردن  فعال  دنبال  به  علما  و  مراجع  با  امروز  دیدارهای  در  ما  کرد:  اضافه  وی 
همکاری های بین حوزه و آموزش وپرورش هستیم تا زمینه حضور طلاب جوان 
مستعد و آموزش دیده را در مدارس فراهم کنیم و فصل جدیدی را در تقویت باورهای 

اعتقادی دینی و اسلامی دانش آموزان آغاز کنیم.
وزیر آموزش وپرورش توجه به مناطق محروم را از اولویت های وزارت آموزش وپرورش 
در دوره جدید عنوان کرد و یادآور شد: تلاش خواهیم کرد با توسعه عدالت آموزشی 
در مناطق کم برخوردار و تامین نیروی انسانی مورد نیاز و تجهیز مدارس مناطق 

محروم آموزش در این مناطق را ارتقا دهیم.
وزیر آموزش و پروش همچنین در این سفر با آیت الله حسینی بوشهری رییس 
جامعه مدرسین حوزه علمیه قم و آیت الله اعرافی مدیر حوزه های عملیه  دیدار و 

گفت و کرد.

دردیداروزیرآموزش وپرورش با مراجع تقلید وعلمای قم تاکید شد:

ضرورت حرفه آموزی درنظام آموزشی کشور
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10 عامل شعله ور کننده اگزما در اتاق گرم خوابیدن ممنوع! 
هورمونی که میل به خواب را افزایش می دهد، با کاهش دمای مرکزی بدن ما 

افزایش می یابد.
یکی از پزشکان »ان اچ اس« )سازمان ملی بهداشت انگلیس( توضیح داده است 
که چرا مردم نباید در زمستان سیستم گرمایی خود را شب ها روشن بگذارند؛ زیرا 

گرما کیفیت خواب آنها را مختل می کند.
 دکتر کاران راجان، توضیح داد که خوابیدن در اتاق سرد به کاهش دمای مرکزی 

بدن کمک می کند.
 این مهم است، زیرا سطح ملاتونین، همان هورمونی که میل به خواب را افزایش 

می دهد، با کاهش دمای مرکزی بدن ما افزایش می یابد. 
افزایش میزان ملاتونین اثرات ضد پیری هم دارد، زیرا سطح کورتیزول، همان 

هورمون استرس و آسیب اکسیده شدن ناشی از استرس را کاهش می دهد.
 راجان گفت: »التهاب سیستمیک )نوعی شرایط بیماری زا در بدن( را هم کاهش 

می دهد و رایگان است.« 
خوابیدن در اتاق سرد ممکن است به کسانی که مشکل بی خوابی دارند نیز 

کمک کند. 
راجان توضیح داد از آن جا که دمای مرکزی بدن انسان برای آغاز خواب باید 
کاهش یابد، »دمای گرم تر به این معنی است که مغز و بدن شما در تلاش برای 

خنک کردن شما فعال تر می شود.« 
او افزود: »دمای سردتر شما را به دمای خواب هدف بدنتان نزدیک تر می کند و 

این گونه خیلی سریع تر به خواب می روید.«
 »علاوه بر این، افزایش فعالیت مغز قبل از به خواب رفتن می تواند میزان خواب با 
حرکت تند چشم )REM( و خواب امواج آهسته )SWS( که بدن دریافت می کند، 

محدود کند، هر دوی آن ها به شارژ دوباره نیاز دارند.« 
خواب با حرکت تند چشم، مناطقی از مغز را تحریک می کند که برای ]یادگیری[ 
و ساختن چیز ها و حفظ خاطرات حیاتی  هستند و معمولا در ۹۰ دقیقه اول پس از 
به خواب رفتن رخ می دهند. خواب موج آهسته، عمیق ترین مرحله خواب است. 

یکی دیگر از مزایای خوابیدن در اتاق سرد این است که ممکن است سلامت 
متابولیک را بهبود بخشد.

 راجان گفت: »تحقیقاتی وجود دارند که نشان می دهند قرار گرفتن در معرض 
سرما می تواند میزان چربی قهوه ای تولیدی سلول های بنیادین را افزایش دهد. 
چربی قهوه ای به تنظیم کلسترول و بهبود حساسیت به انسولین کمک می کند.«

 در سال ۲۰۱۹، مطالعه ای که محققان دانشگاه کالیفرنیا انجام دادند، نشان داد 
که در مردان دارای سطوح بالای چربی قهوه ای، سطح اسید های آمینه شاخه دار 

)BCAA( پایین است.
 اگرچه این ترکیبات برای بسیاری از عملکرد های بدن ضروری اند، سطوح بالای 

اسید های آمینه شاخه دار با چاقی و مقاومت به انسولین مرتبط  هستند.

تقویت  دارند  فراوانی که  آنتی اکسیدان های  و   C ویتامین دلیل  به  مرکبات 
کننده ی سیستم ایمنی بوده و از پوست در برابر استرس اکسیداتیو محافظت 

می کنند. مثلا لیموترش یک ماده غذایی شگفت انگیز است.
لیموترش با کلسیم و منیزیم و مس و پتاسیم زیادی که دارد، بدن را هیدراته 
نگه می دارد و کمک می کند تا دچار کمبود مواد معدنی نشوید. همچنین 
لیموترش یکی از بهترین منابع غذایی ویتامین C می باشد که از شما در برابر 
آنفلوآنزا، عفونت ها و پیری زودرس محافظت می کند. همین فواید شامل حال 
آب لیموترش هم می شود که مصرف گسترده ای به عنوان درمانی برای سنگ 

کلیه، کلسترول بالا و ناراحتی های گوارشی دارد.
ارزش غذایی آب لیمو

آب لیموترش یا همان آبلیمو نه تنها تشنگی تان را برطرف می کند بلکه سرشار 
از مواد مغذی است. یک فنجان آبلیمو می تواند ۱8۷ درصد از نیاز روزانه ی شما 
به ویتامین C، 8 درصد از نیاز روزانه ی شما به اسید فولیک و ۹ درصد از نیاز 
روزانه  تان به پتاسیم و ۲ درصد از نیاز روزانه  ی شما به کلسیم را تامین نماید. 
همچنین آب لیموترش دارای ویتامین A، ویتامین E، تیامین و منگنز نیز هست.
لیموترش می تواند سطح کلسترول خون  طبق جدیدترین مطالعات، آب 
را پایین بیاورد و سلامت قلب و عروق را بهبود ببخشد. این فواید به دلیل بالا 
بودن میزان فلاوونوئیدها و ویتامین C موجود در آب لیموترش، چشمگیر و قابل 

توجه اند
این نوشیدنی گوارا پُر از آنتی اکسیدان هایی است که از سلول ها و بافت ها 
فلاوونوئیدها  مثلا  می کند.  محافظت  آزاد  رادیکال های  آسیب های  برابر  در 
دارای خواص ضدالتهابی اند و سیستم ایمنی را تقویت می کنند. این ترکیبات، 
آنزیم های مغز و سیستم های گیرنده را تعدیل می کنند و احتمال بیماری هایی 

مانند آلزایمر و پارکینسون را کاهش می دهند. آنتی اکسیدان های موجود در آب 
لیموترش از میزان بروز بیماری های قلبی، فشارخون بالا، سکته مغزی و دیابت 

نیز کم می کنند.
ویتامین C آب لیموترش، سطح رادیکال های آزاد بدن را کاهش می دهد که 
می تواند برای کُند کردن فرایند پیری مفید باشد. رادیکال های آزاد منجر به 
بیماری قلبی، سرطان و التهاب می شوند، بنابراین این ماده غذایی ارزشمند 
می تواند ریسک ابتلا به این بیماری ها را کاهش دهد. ضمنا ویتامین C نقش 
مهمی در جذب آهن، ترمیم بافت، التیام زخم و سلامت پوست دارد. حتی 
کمبود خفیف ویتامین C هم موجب خونریزی لثه، آنمی، التهاب لثه و نقص در 

عملکرد سیستم ایمنی می شود.
آب لیموترش و سطح کلسترول خون

لیموترش می تواند سطح کلسترول خون  طبق جدیدترین مطالعات، آب 
را پایین بیاورد و سلامت قلب و عروق را بهبود ببخشد. این فواید به دلیل بالا 
بودن میزان فلاوونوئیدها و ویتامین C موجود در آب لیموترش، چشمگیر و قابل 

توجه اند.
مطالعه ای که در نشریه ی Nutrition منتشر شد دریافت افرادی که سطح 
 C در خونشان بالا بوده است، نسبت به افرادی که کمبود ویتامین C ویتامین
داشتند، تری گلیسیرید و کلسترول خونشان پایین تر بوده و متابولیسم شان نیز 
از سلامت بهتری برخوردار بود. ضمنا احتمال اختلالات ادراکی نیز در این افراد 
پایین تر بوده است. دیگر مطالعات نیز نشان داده اند مصرف متفورمین با ویتامین 

C نسبت به مصرف متفورمین به تنهایی، برای کنترل دیابت موثرتر است.
به نظر می رسد اگر آب لیموترش همراه با سیر مصرف شود بهترین عملکرد 
را دارد. در مطالعه  ای در سال ۲۰۱6، بیمارانی که کلسترول و تری گلیسیرید 

خونشان بالا بود و روزانه یک قاشق غذاخوری آبلیمو و ۲۰ گرم سیر مصرف 
می کردند توانسته بودند کلسترول مجموع، کلسترول LDL و فشار خون خود را 
نسبت به کسانی که یا سیر خورده بودند و یا آب لیموترش نوشیده بودند، خیلی 

بیشتر کاهش بدهند.
پایین بودن سطح کلسترول خون معادل سلامت بهتر سیستم قلب و عروق 
است. نوشیدن آب لیموترش راهی کاملا طبیعی و بدون عوارض برای حفظ 
عملکرد بهینه ی قلب و دریافت ویتامین C بیشتر است. ضمنا، پوستتان نیز 

ظاهری شاداب تر، جوان تر و درخشان تر پیدا خواهد کرد.
این نوشیدنی طبیعی حاوی لیمونن، پتاسیم و آنتی اکسیدان هایی است که 
می توانند ریسک بیماری قلبی را کاهش دهند. مطالعه ای نشان می دهد یک 
دوره ی فقط چهار روزه سم زدایی با عسل و آبلیمو می تواند شاخص توده بدنی را 

پایین بیاورد، چربی  بدن و تری گلیسیرید را نیز کاهش بدهد.
آب لیموترش را چگونه مصرف کنیم؟

بسته به ذائقه  تان می توانید صبح ناشتا یا هر زمانی در طول روز، آبلیمو بنوشید. 
می توانید یک قاشق عسل، چند برگ نعنای تازه یا مقداری زنجبیل تازه هم به 
آن اضافه کنید. این کار طعم خوشایندتری به آبلیمو می دهد و خواص آن را نیز 

بیشتر می کند.
یک راه دیگر هم این است که آبلیموی تازه را به سالادها و سبزیجات بیفزایید. 
همچنین می توانید در اسموتی ها و دمنوش و چایتان که کمی خنک شده 
است، نیز آبلیمو بریزید. یادتان نرود که آبلیموها و آبمیوه های صنعتی دارای 
مواد مصنوعی اند، بنابراین خودتان در خانه آبلیمو و شربت لیموناد تهیه کنید 
و به صورت تازه مصرف کنید تا از تمام فواید این میوه ی بی نظیر بهره مند شوید.

آب لیمو برای کاهش تری گلیسیرید خون
تری گلیسریدها نوعی چربی هستند که اگر به میزان سالمی باشند برای 
سلامتی مفیدند، اما اگر از حد بگذرند می توانند موجب مشکلات جدی شوند 

که با قلب و کبد و لوزالمعده مرتبط اند.
به همین دلیل راهکارهای خانگی زیادی توصیه شده اند که می توانند به ما 
کمک کنند میزان تری گلیسرید خون خود را کنترل کنیم. مثلا یک لیوان آب 
مرکبات با تامین مواد مغذی مهم و ویتامین ها برای بدن از هر جهت کمک خوبی 

به سلامتی ماست.
آب لیموترش و آناناس

اگر به دنبال یک راه طبیعی برای کنترل سطح کلسترول و تری گلیسرید 
خونتان هستید، آناناس و لیموترش می توانند یک راه حل عالی باشند. برای 
تهیه ی این نوشیدنی اول چند تکه آناناس را با یک لیوان آب در میکسر بریزید، 

سپس آب لیموترش را به آن اضافه کرده و خوب مخلوط کنید.
فیبر محلول  موجود در این نوشیدنی به کاهش تجمع چربی ها در خون کمک 
کرده و در نتیجه سطح تری گلیسرید خون را پایین می آورند و ضمنا جلوی بالا 
رفتن کلسترول را هم می گیرند. این نوشیدنی را روزی دو بار بنوشید؛ یک بار 

صبح و یک بار شب.
توجه:

با همه ی خواص ذکرشده از آب لیموترش تازه باید این را نیز بدانید که خاصیت 
کاهندگی کلسترول و یا به طور کلی چربی خون این نوشیدنی به این معنا نیست 
که مثلا اگر چربی خونتان بالاست با خیال راحت فست فود و یا مثلا کله پاچه 
بخورید و فکر کنید با خوردن یک لیوان مخلوط آب و آب لیموترش تمام چربی 

غذا را از بین برده اید! 
اثر کاهندگی چربی خون لیموترش در چهارچوب یک رژیم غذایی سالم و 

متعادل است که معنا پیدا می کند.

آبلیمو و چربی خون

مطالعات نشان می دهد؛آیا آب لیموترش می تواند کلسترول را کاهش دهد؟

پروبیوتیک ها در بهبود حالت تهوع
 دوره بارداری موثرند

مطالعات نشان می دهد که پروبیوتیک ها به طور قابل توجهی علائم تهوع، 
استفراغ و یبوست مرتبط با بارداری را بهبود می بخشند.

به نقل از ساینس دیلی، تهوع و استفراغ حدود 85 درصد از بارداری ها را تحت 
تأثیر قرار می دهد و می تواند به طور قابل توجهی بر کیفیت زندگی، به ویژه در اوایل 

بارداری تأثیر بگذارد.
»آلبرت تی لیو«، سرپرست تیم تحقیق از دانشگاه کالیفرنیا، در این باره می گوید: 
»علت تهوع و استفراغ در دوران بارداری تا به امروز ناشناخته است. نظریه های 

مختلفی ارائه شده است، اما هیچ یک از آنها قطعی نیستند.«
از پروبیوتیک ها به عنوان "باکتری های مفید" یاد می شود. آنها را می توان در 
غذاهایی مانند ماست، کیمچی، کفیر، و کلم ترش یافت. پروبیوتیک ها نیز به 

عنوان مکمل های غذایی در دسترس هستند.
طبق گزارش مرکز ملی سلامت، به غیر از ویتامین ها، پروبیوتیک ها یا پری 

بیوتیک ها سومین مکمل غذایی پرمصرف برای بزرگسالان هستند.
تصور می شود که پروبیوتیک ها از اجتماع میکروب های مختلف که اغلب به 
عنوان "میکروبیوم روده" در دستگاه گوارش شناخته می شوند، حمایت می کنند.

در دوران بارداری، هورمون هایی مانند استروژن و پروژسترون افزایش می یابد 
افزایش ها همچنین می توانند  این  ایجاد می شود.  زیادی  فیزیکی  تغییرات  و 
میکروبیوم روده را تغییر دهند، که احتمالًا بر عملکرد سیستم گوارشی تأثیر 

می گذارد و باعث علائم ناخواسته مانند تهوع، استفراغ و یبوست می شود.
محققان تصمیم گرفتند تعیین کنند که آیا مصرف مکمل پروبیوتیک می تواند 

برای عملکرد دستگاه گوارش در دوران بارداری مفید باشد یا خیر.
مطالعه به مدت ۱6 روز به طول انجامید. در مجموع 3۲ شرکت کننده یک 
کپسول پروبیوتیک را دو بار در روز به مدت شش روز مصرف کردند و سپس دو روز 

کنار گذاشتند و مجدداً چرخه را تکرار کردند.
آنچه محققان دریافتند این بود که مصرف پروبیوتیک به طور قابل توجهی باعث 
کاهش تهوع و استفراغ می شود. تعداد ساعاتی که شرکت کنندگان احساس تهوع 
داشتند تا ۱6 درصد کاهش یافت و تعداد دفعات استفراغ آنها 33 درصد کاهش 
یافت. مصرف پروبیوتیک همچنین به طور قابل توجهی علائم مرتبط با کیفیت 
زندگی مانند خستگی، کم اشتهایی و مشکل در حفظ فعالیت های اجتماعی 

عادی را بهبود بخشید.
همچنین مشخص شد که پروبیوتیک ها به طور قابل توجهی یبوست را کاهش 

می دهند.
 

محققان توصیه می کنند؛

رژیم غذایی ضدالتهاب موجب بهبود 
علائم روماتیسم مفصلی می شود

تحقیقات نشان می دهد که رژیم غذایی مدیترانه ای می تواند به کاهش درد، 
تورم مفاصل و خستگی ناشی از روماتیسم مفصلی کمک کند.

 به نقل از اِوری دی هلث، یافته های متعددی نشان می دهد تغییرات رژیم غذایی 
می تواند علائم و نشانگرهای التهابی را در افراد مبتلا به روماتیسم مفصلی بهبود 

بخشد.
یافته های جدید در مورد فواید رژیم ضد التهابی موسوم به ITIS که توسط بنیاد 
آرتریت به عنوان "رژیم غذایی مدیترانه ای سوپرشارژ" و "رژیم غذایی مدیترانه ای 
۲.۰" معرفی می شود، بهبود درد و تورم مفاصل و همچنین یکی از علائم با درمان 

سخت یعنی خستگی را نشان داد.
دکتر »رکسانا کوراس«، سرپرست تیم تحقیق از دانشگاه کالیفرنیا، می گوید: 
»علامت خستگی در بیماری روماتیسم مفصلی علامت ناتوان کننده ای است. با 
فعالیت های روزانه بیماران تداخل می کند، و در حال حاضر، هیچ درمان مؤثری 

برای آن وجود ندارد.«
پیروی از یک رژیم غذایی مدیترانه ای که از روغن زیتون به عنوان روغن اولیه 
استفاده می کند؛ بر مصرف میوه ها، سبزیجات، حبوبات، غلات کامل، آجیل و 
دانه ها تاکید دارد؛ و مقادیر متوسط ماهی و محصولات لبنی و مقادیر محدودی از 
گوشت قرمز و فرآوری شده و شکر در آن وجود دارد، با کاهش درد و بهبود عملکرد 
فیزیکی در افراد مبتلا به روماتیسم مفصلی در کنار مصرف داروهای استاندارد 

همراه است.
اگرچه رژیم غذایی ITIS مبتنی بر رژیم غذایی مدیترانه ای است، اما برخی از 
تفاوت های کلیدی دارد که ناشی از تحقیقات نویسندگان در مورد غذاها و مواد 

تشکیل دهنده مرتبط با التهاب و کاهش درد است.
اجزای اصلی رژیم غذایی ITIS شامل موارد زیر است:

• نوشیدنی سبز خانگی حاوی سبزیجات و میوه های سبز هر روز صبح
• میوه های سرشار از آنزیم، مانند آناناس و پاپایا

• ماهی های روغنی مانند ساردین، سالمون یا ماهی تن، حداقل دو بار در هفته
• آووکادو، آجیل، دانه کنجد، یا کره کنجد
• مصرف روزانه دانه چیا و روغن بذر کتان

• ماست شیرین نشده و میسو )خمیر سویای تخمیرشده(
• چای سبز روزانه را جایگزین قهوه کنید

• زردچوبه )برای جذب بهتر با فلفل سیاه استفاده شود( و زنجبیل
محققان همچنین گمان می کنند که رژیم ITIS ممکن است در مورد چندین 
بیماری التهابی دیگر نیز مفید باشد، اما تحقیقات بیشتری برای تأیید آن لازم 

است.
 

محققان ایتالیایی می گویند؛

مواد غذایی فوق فرآوری شده با ریسک 
نارسایی قلبی مرتبط هستند

به گفته محققان، غذاهای فوق فرآوری شده اثرات نامطلوب بالقوه ای بر سلامت 
افراد دارند.

به نقل از زی نیوز، محققان ایتالیایی اثرات سلامتی رژیم غذایی فوق فرآوری 
شده را بر افرادی که قبلًا از بیماری های قلبی عروقی رنج می بردند بررسی 

کردند.
یافته های منتشر شده نشان دهنده خطر بالاتر حمله قلبی )یا سکته مغزی( 
کُشنده است. همچنین مشاهده شد در افرادی که به طور کلی از رژیم غذایی 
مدیترانه ای پیروی می کنند، اما مصرف بیش از حد غذاهای فوق فرآوری شده 

دارند، خطرات سلامت بیشتر است.
این مطالعه ۱۱۷۱ نفر را به مدت بیش از ده سال مورد بررسی قرار داد. همه آنها 

در زمان ورود به مطالعه از قبل مبتلا به بیماری قلبی عروقی بودند.
با توجه به رژیم غذایی شرکت کنندگان، محققان بر مصرف غذاهای فوق فرآوری 
شده تمرکز کردند، که به طور کلی حاوی افزودنی های مختلف مانند رنگ ها، 
نگهدارنده ها، آنتی اکسیدان ها، عوامل ضد انعقاد، تقویت کننده های طعم و 

شیرین کننده ها هستند.
پیش  از  غذایی  وعده های  گازدار،  و  قندی  نوشیدنی های  شامل  دسته  این 
بسته بندی شده، برخی از محصولات مانند سوخاری، غلات صبحانه، کراکر و 

ماست میوه ای است.
»ماریالائورا بوناچیو«، سرپرست تیم تحقیق، توضیح می دهد: »ما مشاهده 
غذاهای  از  بیشتر  که  افرادی  در  دوم  سکته  یا  قلبی  حمله  خطر  که  کردیم 
فرآوری شده مصرف می کنند، دو سوم افزایش می یابد. احتمال مرگ به هر دلیلی 

نیز ۴۰ درصد بیشتر است.«
وی در ادامه می افزاید: »لازم به ذکر است که تعریف غذای فوق فرآوری شده 
به محتوای غذایی مربوط نمی شود، بلکه به فرآیندی که برای تهیه و نگهداری آن 
استفاده می شود، مرتبط است. به عبارت دیگر، حتی اگر یک غذا از نظر تغذیه ای 

متعادل باشد، هنوز هم ممکن است فوق فرآوری شده در نظر گرفته شود.«
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همزمان با هفته پژوهش و فناوری صورت گرفت :

تجلیل از پژوهشگران و فناوران برگزیده قم 
همزمان با هفته پژوهش و فناوری ۱3 تا ۱۹ آذر ماه از پژوهشگران و فناوران برگزیده 

استان قدردانی داده شد.
و  پرورش  و  آموزش  حوزوی،  دانشگاهی،  برتر  پژوهشگر   3۲ از  مراسم  این  در 
دستگاه های اجرایی استان که در سال گذشته دارای آثاری درخور در حوزه های مختلف 

علوم انسانی اسلامی، تجربی، فنی و مهندسی و علوم پایه بودند قدردانی شد.
استاندار در این مراسم بر توجه هر چه بیشتر به حوزه پژوهش تاکید کرد و گفت: 

پژوهش در کشور حوزه ای مظلوم و مورد غفلت است و باید جایگاه خود را پیدا کند.
شاهچراغی پژوهش را محور حل بسیاری از مشکلات کشور و استان دانست و گفت: 
حل مسائل و مشکلات کنونی کشور باید در دستور کار پژوهش و پژوهشگران قرار گیرد.
وی همچنین بر تجربه هر چه بیشتر پژوهشگران به موضوعات و مسائل اجتماعی 
تاکید کرد و گفت: پژوهشگران باید در مسائل اجتماعی و حوزه های فرهنگی نیز حضور 
پررنگی داشته باشند و علاوه بر شناخت کامل چالش های اجتماعی، راه حل مناسب و 

رفع این مشکلات را نیز ارائه کند.
مسئله هویت چالش اساسی استان قم است

استاندار قم مسئله هویت را چالش اساسی استان عنوان کرد و افزود: انقلاب اسلامی 
از قم آغاز شد و قم نیز باید در حوزه علوم انسانی اسلامی حضور قدرتمندی داشته باشد 
و با شناخت کامل مسائل اجتماعی، اقتصادی، فرهنگی و ... دورنمای مسیر آینده را 
روشن کند. رئیس دانشگاه قم و جانشین ستاد هفته پژوهش استان نیز در این مراسم بر 
ضرورت همراهی فعالیت های پژوهشی با نوآوری ها و خدمات نوین اشاره کرد و گفت: 
اگر فعالیت ها و فناوری های ما با پژوهش معتبر همراه شود، آسیب ها و چالش های 
کمتری به همراه خواهد داشت. حجت الاسلام و المسلمین دیرباز گفت: پژوهش موتور 

پیشران علم و حلقه اتصال بین صنعت و دانشگاه است.
تحصیل نزدیک به ۷0 هزار طلبه در سطوح مختلف حوزوی 

حجت الاسلام و المسلمین مقیمی معاون پژوهش  حوزه های علمیه نیز در این مراسم 
با اعلام آمادگی حوزه  برای رفع نیاز های پژوهشی دستگاه ها و نهاد های مختلف گفت: 
دستگاه ها و نهاد ها باید نیاز های پژوهشی خود را با حوزه ها در میان بگذارند تا حوزه های 

علمیه بدون درخواست بودجه پژوهش های لازم را به سامان برساند.
وی از تحصیل نزدیک به ۷۰ هزار طلبه در سطوح مختلف حوزوی خبر داد و گفت: 
درختواره ی رشته ها و گرایش های حوزوی در 35۰ رشته و گرایش تصویب و ابلاغ شده 

که نشان دهنده تلاش گسترده حوزویان برای حل و رفع نیاز های جامعه است.
گفتنی است: در این مراسم از خدمات حجت الاسلام  دکتر بهشتی از پیشگامان 

وحدت حوزه و دانشگاه نیز قدردانی شد.
وی در این مراسم خرید و فروش مقالات را یکی از چالش های اساسی فضای علمی 
کشور عنوان کرد و گفت: خرید و فروش مقاله موجب می شود آن ها که از تمکن مالی 
برخوردارند کتاب ها و مقالاتی را نیز به نام خود به چاپ برسانند و به این ترتیب به مدارج 
علمی بالایی دسترسی پیدا کنند. حجت الاسلام و المسلمین بهشتی گفت: با خرید 
و فروش مقاله و کتاب، فعالیت های علمی حالتی صوری به خود می گیرند و رفته رفته 

جایگاه و ارزش خود را از دست می دهند.

معاون بازرگانی و توسعه و تجارت سازمان صمت قم تاکید کرد:

لزوم ثبت اطلاعات کالا ها
 در سامانه جامع تجارت  

معاون بازرگانی و توسعه و تجارت سازمان صمت قم از الزام ثبت اطلاعات کالا ها توسط 
فعالین اقتصادی در سامانه جامع تجارت خبر داد.

پروان با بیان اینکه فعالین اقتصادی با ورود به پایگاه اینترنتی سامانه تجارت به نشانی 
www.ntsw.ir میتوانند اطلاعات کالا های خود را ثبت کنند گفت: با ثبت کالا در این 
سامانه، اطلاعات مربوط به آن کالا از زمان تامین تا زمانی که بدست مصرف کننده 

می رسد رصد می شود.
وی افزود: در مرحله اول از ثبت اطلاعات کالا ها در سامانه جامع تجارت، فعالین 
آرایشی  لوازم  و  شوینده ها  سلولزی،  محصولات  اساسی،  کالا های  گروه  اقتصادی 
بهداشتی، فلزات، پتروشیمی، مصالح ساختمانی، لوازم خانگی، روغن موتور و لاستیک 
موظف بودند اطلاعات کالا های اساسی خود را ثبت کنند و کسانی که در این گروه های 
کالایی هنوز موفق به ثبت اطلاعات نشده اند باید در اسرع وقت نسبت به ثبت اطلاعات 
اقدام کنند. معاون بازرگانی و توسعه و تجارت سازمان صمت قم افزود: گروه های کالایی 
دیگر مانند غلات، حبوبات، مواد پروتئینی، لبنیات و نوشیدنی ها، لوازم التحریر، پوشاک 
تا پایان آذر و میوه و صیفی جات هم تا پایان دی ماه فرصت دارند نسبت به ثبت اطلاعات 

خود در این سامانه اقدام کنند.
فعالین اقتصادی که نسبت به ثبت اطلاعات کالای خود در فرصت تعیین شده اقدام 

نکنند، مشمول تبصره ۴ ماده ۱8 قانون مبارزه با قاچاق کالا و ارز می شوند.
پروان ابراز امیدواری کرد با همکاری فعالان اقتصادی در ثبت اطلاعات کالای خود در 
این سامانه، از احتکار و قاچاق کالا جلوگیری، موجودی کالا در انبار ها بطور دقیق در 

سراسر کشور رصد و توزیع عادلانه محقق شود.
گفتنی است: سامانه جامع تجارت از سال گذشته ایجاد شده و تاکنون اطلاعات 6 

هزار و 5۴۹ فعال اقتصادی اطلاعات کالای خود را در این سامانه ثبت کرده اند.
 

مدیرکل امور فنی استانداری قم :

منطقه ویژه سلفچگان تا پایان سال 
به راه آهن سراسری متصل می شود

مدیرکل امور فنی استانداری قم با اشاره به پیشرفت 65 درصدی طرح اتصال منطقه 
پایان سال به بهره برداری  تا  ویژه سلفچگان به راه آهن سراسری گفت: این طرح 

می رسد.
 عملیات اجرایی اتصال ریلی سیلوی شهید نخعی به ایستگاه راه آهن ساقه صبح روز 

دوشنبه با حضور مسئولان راه آهن و اداره کل غله قم آغاز شد.
رحمانی نیا مدیر کل امور فنی استانداری با اشاره به اینکه هزینه اولیه اتصال ریلی 
سیلوی شهید نخعی به ایستگاه راه آهن در سال ۹۴ به دلیل مشکلات متعدد تامین نشد 
و طرح نیمه کاره ماند افزود: با برطرف شدن مشکلات و هزینه سی و سه میلیارد تومانی 

طرح مجددا در حال اجراست.
وی گفت: این مسیر یازده کیلومتر است که در حال حاضر هفت کیلومتر آن زیر سازی 

و ۴ کیلومتر روسازی شده است.
رحمانی نیا با اشاره به اینکه این طرح بار را از جاده به ریل منتقل می کند افزود: 
هزاران تن غله با کامیون از بنادر جنوب به سمت فلات مرکزی ایران حمل می شود که 
این اتصال صرفه جویی زیادی را به همراه خواهد داشت. مدیرکل امور فنی استانداری 
همچنین با اشاره به پیشرفت 65 درصدی طرح اتصال منطقه ویژه سلفچگان به راه آهن 

سراسری گفت: این طرح تا پایان سال به بهره برداری می رسد.
 

رئیس هنرهای تبلیغات اسلامی حوزه علمیه قم:

پرستاران قمی با برگزاری کارگاه
 آموزشی هنری تجلیل می شوند 

رئیس اداره هنرهای تجسمی، معاونت فضای مجازی هنر و رسانه دفتر تبلیغات 
اسلامی حوزه علمیه قم گفت: ورکشاپ یا کارگاه آموزشی تبسم صبر با هدف پاسداشت 
خدمات پرستاران قمی و با حضور بانوان هنرمند در سه عرصه خطاطی، نقاشی و 

تصویرسازی برگزار می شود. 
در  دلاوری  جواد  اسلامی  تبلیغات  دفتر  عمومی  روابط  دوشنبه  روز  گزارش  به 
گفت وگویی با اعلام خبر فوق خاطرنشان کرد: به مناسبت میلاد فرخنده حضرت 
زینب )س( و نکوداشت الگوی بی نظیر صبر و بصیرت و مناسبت پاسداشت حماسه 
آفرینی پرستاران در ۲ سال مقابله با بیماری فراگیر کرونا. ورکشاپ تبسم صبر برپا 

خواهد شد.
وی افزود: این کارگاه آموزشی هنری با رعایت تمام پروتکل های بهداشتی به صورت 
کاملا تخصصی و با حضور بانوان هنرمند و استادان در سه عرصه خطاطی، نقاشی و 

تصویرگری است، و مکان آن نیز نگارستان اشراق می باشد.
همچنین گفت: زمان این ورکشاپ یک روزه ۱8 آذرماه جاری از ساعت ۹ الی ۱۲ 

است.
اداره هنرهای تجسمی دفتر تبلیغات همچنین یادآور شد: بانوان پرستار می توانند در 

این ورکشاپ حضور پیدا کرده و در جریان فعالیت هنرمندان قرار گیرند.
وی در ادامه ابراز امیدواری کرد: این اقدام هرچند کوچک بتواند جبران تلاش های 

پرستاران باشد.

دبیر کمیسیون دانشجویی قم: 

دانشجویان سرمایه ای برای آینده
 پرفروغ کشور هستند

مدیرکل سیاسی استانداری و دبیر کمیسیون دانشجویی قم در پیامی به مناسبت 
۱6 آذر،  روز دانشجو، تاکید کرد: دانشجویان سرمایه عظیم و ذخیره راهبردی 
ملت ایران برای شکل دهی به آینده ممتاز و پرفروغ کشور هستند و هوشمندی، 

هوشیاری و تکلیف مداری از خصیصه های دانشجویان ایرانی است. 
بابایی در این پیام که روز دوشنبه در اختیار ایمان قرار گرفت، آورده  مرتضی 
است: دانشگاه ها و مراکز آموزش عالی مراکز اصلی تولید فکر و اندیشه و تربیت 
کننده نیروهای متعهد و متخصص و زمینه ساز تحقق تمدن درخشان اسلامی اند. 
معتقدیم اقتصاد دانش محور، فرهنگ متعالی، سیاست مبتنی بر اخلاق و فضیلت و 
همه شئون انسانی باید از دانشگاه کلید بخورد. دانشگاه ها پیشران جامعه هستند و 
می توانند باعمل به مسئولیت های خود به گونه ای نقش آفرینی کنند که کشور، ملت 
و تاریخ ایران در این تحولات برنده باشند و این مساله، نشان دهنده نقش بسیار 

حساس نخبگان و دانشگاهیان در این مقطع تعیین کننده است.
راهبردی  ذخیره  و  عظیم  سرمایه  دانشجویان  شده است:  تاکید  پیام  این  در 
ملت ایران برای شکل دهی به آینده ممتاز و پرفروغ کشور هستند و هوشمندی، 
هوشیاری و تکلیف مداری از خصیصه های دانشجویان ایرانی است و تشخیص 
خوب و درست حوادث و رخدادها و آگاهی عمیق از نقشه ها و ترفندهای ضد 
انقلاب و دشمنان خارجی در سال های  گذشته سبب شده است تا دانشجوی 
ایرانی از میان بحران ها و فتنه های خلق شده توسط دشمن، فاتحانه، عزت مند 
و سربلند بیرون آمده و با خنثی سازی توطئه های طراحی شده؛ همواره وفاداری و 

پایبندی به آرمان های نظام را نشان دهد.
پیام حاکیست: همانگونه که رهبر معظم انقلاب فرموده اند سیاست پیشرفت 
علمی پرشتاب؛ جزو سیاست های بنیادین نظام اسلامی است و جامعه دانشگاهی 
اساس  برهمین  نماید.  ایفا  این خصوص  در  به خوبی  را  نقش خود  می بایست 
برنامه ریزی جهت ایجاد نهضت علمی و بازکردن دریچه های علم و توجه و برنامه ریزی 
به منظور برپایی کرسی های آزاد اندیشی و نظریه پردازی در دانشگاه ها مورد تاکید 
است چرا که میدان دادن منطقی به دانشجو و بستر سازی برای آزاد اندیشی و انتقاد 

سازنده توسط دانشجویان زمینه ساز پویایی و خلاقیت آنان خواهد شد.  
در این پیام آمده است: برگزاری “کرسی های آزاد اندیشی” زمینه ای است برای 
طرح بدون مانع اندیشه های صاحب نظران در همه حوزه های علوم با رویکرد ایجاد 
تولید علم در کشور که آثار و برکات دیگری همچون تقویت روحیه حقیقت جویی، 
آزادگی و قانون گرایی، سامان دهی مباحث و گفت وگوها با صبغه علمی و  ایجاد 
فضای مناسب برای طرح و بیان اندیشه های نو، تفکر خلاق و فرهنگ نوآور را به 

دنبال دارد.
پیام ادامه یافته است: از مقاطع مهم جنبش دانشجویی، ۱6 آذر و تهاجم به 
نقطه  که  می باشد  دانشگاه  این  دانشجوی  سه  شدن  کشته  و  تهران  دانشگاه 
عطفی در تاریخ فعالیت های سیاسی دانشجویان علیه استبداد است. لذا مسولین 
دانشگاه ها و تشکل های دانشجویی برنامه ریزی کنند ابعاد این حادثه تاریخی به 

عنوان تبلور استکبار و استبداد ستیزی برای دانشجویان تبیین شود.
همچنین در این پیام تاکید شده است: تراز قم،  تراز ملی و جهانی است. قم 
مجموعه ای از عالی ترین ظرفیت ها و نیروهای کلیدی را در خود جای داده؛ لذا 
مسولان دانشگاه های استان باید با بهره گیری از این ظرفیت ها به دنبال تبدیل 
شدن استان به قطب صادرات علمی، فرهنگی و مذهبی باشند و بتوانند سهم خود 

را در تولید علوم انسانی مبتنی بر آموزه های اسلامی به خوبی ایفا کنند.
تحقق  در  انقلاب  اوایل  در  دانشگاهیان  موثر  به حضور  اشاره  پیام می افزاید: 
شکل گیری و پیروزی انقلاب اسلامی و اینکه پس از انقلاب، هم دانشگاهیان 
نقش عمده ای داشتند و با شروع جنگ تحمیلی به صورت مستقیم و غیرمستقیم 
در عرصه دفاع مقدس فعال بودند و در ادامه در بازسازی کشور که همه این موارد 
ناشی از نقش پاسخ گو بودن دانشگاه هاست. لذا  حضور ۷۰ هزار دانشجو در 3۱ 
دانشگاه و مرکز آموزش عالی و ۲55 تشکل دانشجویی فعال در حوزه های سیاسی، 
ظرفیت  از  گیری  بهره  منظور  به  خوبی  فرصت  فرهنگی،   و  علمی  اجتماعی، 

دانشگاهیان برای رفع مسایل و مشکلات استان قم است.
پیام اشاره دارد: با عنایت به صدور بیانیه رهبر معظم انقلاب)مدظله العالی( با 
عنوان گام دوم انقلاب و تاکید مکرر ایشان در خصوص ایفای نقش جوانان، مسولین 
دانشگاه های استان اجرای بندهای بیانیه را در اولویت کاری قرار دهند. بسیاری از 
وظایف و تکالیف این بیانیه بر دوش قشر فرهیخته و دانشگاهی است و دانشگاهیان 
علاوه بر اینکه  منویات مقام معظم رهبری در سرفصل علم و پژوهش این بیانیه را 

محقق کنند می باید آن  را به گفتمان عمومی جامعه تبدیل کنند. 
پیام ادامه یافته است: ضرورت توجه نسبت به مقوله امید در جامعه به ویژه در 
دانشگاه ها؛ اگر در جامعه امید وجود نداشته باشد، هیچ کاری از پیش نمی رود؛ 
پویایی و خلاقیت در جامعه متوقف بر امید است. همانطوری هم که رهبر معظم 
انقلاب تأکید فرمودند باید در ضمن بیان انتقادسازنده و نه مخرب، به مساله ضرورت 
حفظ امید در میان جامعه نیز توجه شود. مدیریت دانشگاه ها باید با استفاده از 
فضای پرنشاط و امید ایجاد شده در محیط دانشگاه ها ضمن حفظ کرامت و عزت 
دانشگاهیان اعم از اساتید، کارکنان و دانشجویان و استفاده از کلیه نیروها در جهت 

توسعه علمی کشور گام بردارند.
در این پیام همچنین با اشاره به ضرورت راه اندازی هیات های اندیشه ورز در 
دانشگاه، تاکید شده است: این هیات ها می باید از جوانان علاقه مند، صاحب 
ایده و اثرگذار در دانشگاه تشکیل شود. تشکیل این هیات ها منجر به ارتقای نقش 
و جایگاه جوانان در عرصه های سیاسی، فرهنگی و اجتماعی می شود. استانداری 
از راه اندازی این هیات ها و همچنین خروجی آن )نظرات و پیشنهادات دانشجویان 

صاحب ایده( حمایت می کند.
روز ۱6 آذر به مناسبت شهادت سه دانشجوی دانشکده فنی دانشگاه تهران به 
دست مزدوران رژیم شاه، روز دانشجو نامیده شده است. دانشجویان در آن روز، در 
اعتراض به ورود »نیکسون« )معاون رئیس جمهوری وقت آمریکا( و برقراری مجدد 
ارتباط دولت ایران با انگلیس پس از کودتای آمریکایی انگلیسی ۲8 مرداد دست 
به تظاهرات زده بودند که به وسیله مأموران شاه درون دانشکده فنی به شهادت 

رسیدند.

فرمانده سپاه قم:

ولایتمداری برجسته ترین ویژگی
 مالک اشتر است

فرمانده سپاه قم گفت: محوری که شخصیت مالک را برگزیده کرده، ویژگی 
ولایتمداری است که در کوچکترین و بزرگترین صحنه ها کنار امیرالمومنین )ع( بوده 

و هر فرمانی را انجام می داد. 
سردار  )ع(  ابیطالب  بن  علی  سپاه  عمومی  روابط  دوشنبه  عصر  گزارش  به 
محمدرضا موحد در جشنواره مالک اشتر طی سخنانی اظهار داشت: این جشنواره 

برای اشراف بر نقاط ضعف و قوت و رفع مشکل ها در طول سال است.
وی با اشاره به اهمیت اشراف از منظر رهبر معظم انقلاب ادامه داد: طبق فرموده 

رهبری، اشراف باید واقعی و به عنوان معیار ارزیابی باشد.
این فرمانده سپاه افزود: از مهمترین خروجی های اشراف این است که حاصل 
ارزیابی  و  و تحلیل  این اطلاعات گامی در راستای شناسایی فرماندهان  جمع 

عملکردشان است.
همچنین در ادامه با اشاره به جایگاه مالک اشتر تصریح کرد: ویژگی های فردی و 
اجتماعی مالک اشتر موجب آن شد که همیشه سرمشق و الگو باشد و همواره سبب 

ترس و اضطراب برای دشمنان بوده است.
و  ابتکار عمل  دارای  پارسا،  بصیر،  را شخصی  اشتر  مالک  قم،  فرمانده سپاه 

فصاحت و بلاغت توصیف کرد و افزود: این ویژگی ها در ایشان بسیار تاثیرگذار بود.
وی تاکید کرد: محوری که شخصیت مالک را برگزیده کرده، ویژگی ولایتمداری 
است که در کوچکترین و بزرگترین صحنه ها کنار امیرالمومنین )ع( بوده و هر فرمانی 

را انجام می داد.
موحد همچنین خاطرنشان کرد: مالک اشتر دشمن شناس و استوار در حراست و 
دفاع از اسلام بود و قلبی مهربان داشت و همواره در جهت سعادت و نیکبختی مردم 

در تلاش بود و از این رو الگوی مناسبی برای همه خواهد بود.
 در پایان بیان کرد: به یاری خداوند متعال توفیق داشته باشیم تا مالک اشتر رهبر 

معظم انقلاب اسلامی و مقدمه ساز ظهور امام زمان )عج( باشیم.
یازدهمین جشنواره استانی مالک اشتر با هدف معرفی رده های برتر سپاه استان 
در عملکرد سال ۱3۹۹، با حضور سرتیپ پاسدار سیاری جانشین سازمان اطلاعات 

سپاه پاسداران انقلاب اسلامی برگزار شد.

 

اهالی روستای تاریخی "دولت آباد نیزار" قم که از اعصار گذشته، خانه های آن ها 
همچنان در درون یک »قلعه گِلی« قرار دارد، روز گذشته مشکلات خود را رو در رو 

با مسئولان در میان گذاشتند و چشم انتظار مساعدت آنان شدند.
 اهالی روستای دولت آباد نیزار در مسجد این روستا، میزبان احمد حاجی زاده 
معاون سیاسی امنیتی و اجتماعی استاندار قم، مرتضی حیدری فرماندار قم 
و تعدادی از مسئولان این استان بودند تا مسایل و مشکلات خود را به صورت 

مستقیم بیان کنند.
در این جلسه اعضای شورای اسلامی روستا و تعدادی از اهالی؛ تامین آب 
کشاورزی مورد نیاز، آسفالت یا سنگفرش معابر روستا، تامین امنیت، نصب 
تابلوی علایم راهنمایی و رانندگی در جاده های منتهی به این روستا و رسیدگی 
به کیفیت جاده های روستایی را از جمله مشکلات خود برشمردند و خواستار 

رسیدگی و توجه مسئولان در این موارد شدند.
همچنین تعدادی از اهالی این روستا خواستار ساخت یک سالن ورزشی در 
این منطقه شدند تا علاوه بر اهالی این روستا، مردم روستاهای اطراف نیز بتوانند 

از آن استفاده کنند.  
در این جلسه معاون استاندار، فرماندار و تعدادی از مسئولان استانی حضور 
داشتند که از نزدیک با مشکلات اهالی این روستا آشنا شدند و توضیحات لازم را 

برای رفع این مشکلات برای مردم بیان کردند.               
ارتباط چهره به چهره مسئولان با مردم لازم است     

معاون سیاسی امنیتی و اجتماعی استاندار قم در حاشیه این جلسه گفت: 
یکی از وظایف مسئولان در جمهوری اسلامی ایران، خادمی و خدمت به مردم 
گرامی به ویژه مردم شریف روستاهاست که در خط اول تولیدات به خصوص در 

زمینه کشاورزی هستند.
احمد حاجی زاده با اشاره به مشکلات اهالی این روستا از جمله در زمینه آب 
کشاورزی افزود: بخش عظیمی از زمینهای این روستا در عرصه کشاورزی است 

که در سال های گذشته نیز بسیار فعال بوده است.
وی ادامه داد: اهالی چند موضوع داشتند که با مراجعه به استانداری مشکلات 
خود را مطرح کردند که امروز به همراه مسئولان استان به این روستا آمدیم، در 
خدمت مردم این روستا بودیم و مسایل آن ها را شنیدیم و قرار شد تا ان شاءالله در 

یک فرصت زمانی مشکلات آنان مرتفع شود.
که مشاهده  است  رییس جمهوری محترم  نمادش  دولت،  این  وی گفت: 
می کنید که از هر فرصتی استفاده و در میان مردم در نقاط گوناگون کشور حضور 
پیدا می کند و شان ما هم این است که خودمان به سراغ مردم برویم، در اتاق های 

خود نمانیم، کف میدان برویم و ارتباط چهره به چهره با مردم داشته باشیم.     
حاجی زاده بر ارتباط هر چه بیشتر مسئولان با مردم تاکید و خاطرنشان کرد: 
مردم، همین که مسئولان را در کنار خود می بینند، تسکینی برای آنان است و 

گرفتاری و مشکلات را تحمل می کنند.   
معاون سیاسی امنیتی و اجتماعی استاندار قم ابراز امیدواری کرد که این سبک 
و روش در دولت جدید در استان قم، باعث بشود که دغدغه های مردم کاهش 

یابد و با مردم همدردی شود.
هستیم،  اقتصادی  محاصره  دارد،  وجود  مشکلات  حال  هر  به  افزود:  وی 
دشمنان از تمام توان خود استفاده می کنند، جنگ »سخت« به جنگ »نرم« 
استفاده  مردم  کردن  امید  نا  برای  ابزار  همه  از  دشمنان  و  شده است  تبدیل 

می کنند.
باید در کنار مردم باشیم، هم تقویت روحیه برای  حاجی زاده تصریح کرد: 
خودمان باشد و همچنین پاسخگوی مشکلات مردم باشیم و ان شاءالله بتوانیم 

ترفند دشمنان را خنثی کنیم.        
برای حل مشکلات روستای دولت آباد نیزار تمهیداتی اندیشیده شد      
فرماندار قم نیز در گفت وگویی اظهارداشت : این دومین جلسه است که به این 
روستا می آییم، مردم تقاضاهایی دارند که در چند سال گذشته توجه مناسبی 

نشده است.
وی افزود: مهم ترین تقاضای آن ها این است که از زمانی که سد ۱5 خرداد 
از  آنان اختصاص دادند و آن ها حقابه ای  ساخته شده است، یک نهر آبی به 
آب های بالادستی داشتند که آن نهر به طول ۲۴ کیلومتر بازسازی نشده است، 
بنابراین حقابه ای که اهالی از سد دارند می گیرند؛ داخل روستا یا زمین های 

کشاورزی آنان روان نیست.
مرتضی حیدری افزود: به خاطر جبران آن، یک چاهی را در سه کیلومتری 
روستا به آنان داده بودند که به وسیله آن چاه، بخشی از اراضی کشاورزی شان 
را آبیاری می کردند، حال برابر قانونی که امور آب دارد، می گوید که استفاده از 
آب های زیرزمینی مشمول مقرراتی است که مقداری سختگیرانه شده است و از 
آن چاه تاکنون مقدار ۲8 لیتر بر ثانیه مصرف می کردند که امور آب می گوید؛ برابر 

قانون باید ۱۴ لیتر بر ثانیه مصرف کنند.
وی گفت:  این چالشی است که روستا چند سال است که با آن مواجه است  و 
مردم می گویند که حقابه ما قطع شده است، اگر این نهر درست شد، این چاه 
را قطع کنید، اما تا هنگامی که نهر درست نشده است، اجازه بدهید که از این 

چاه استفاده کنیم، توافق کردیم که این کار با نصب کنتور هوشمند انجام شود.
وی افزود: مساله دیگر نیز نصب علایم راهنمایی و رانندگی در جاده های این 
روستا بود که قرار شد تا اداره کل راهداری و حمل و نقل جاده ای در این زمینه 

اقدام کند و بخشی از راه را نیز که خراب شده است؛ ترمیم نماید.
فرماندار قم خاطرنشان کرد: درخصوص امنیت روستا نیز با نیروی انتظامی به 

توافقاتی رسیدیم.
حیدری گفت: مساله دیگر خود روستای دولت آباد نیزار است که در فهرست 
آثار ملی ایران به ثبت رسیده است و قرار شد که میراث فرهنگی با اختصاص ۱۰۰ 
میلیون تومان بودجه، نسبت به مطالعه و ارایه راهکار و یا نقشه راه برای بهسازی 
این روستا اقدام کند که ان شاءالله پس از انجام آن به طور حتم برای مردم نیز 

عایداتی خواهد داشت.              

قطعی آب چاه کشاورزی یکی از مشکلات روستای دولت آباد نیزار است
رییس شورای اسلامی روستای دولت آباد نیزار نیز در گفت وگویی، با بیان اینکه 
در حال حاضر حدود 5۰ خانوار در این روستا زندگی می کنند، گفت: خانه های 

این روستا در درون یک قلعه گِلی که دارای ۱۲ بُرج است، واقع شده است.
احمد احمدی با بیان اینکه همه بُرج های قلعه یک اندازه است، ادامه داد: 
این قلعه )یا روستا( دارای یک درِ ورودی است که جاده کنار قلعه نیز به جاده 

 ـاصفهان دسترسی دارد. سلفچگان 
وی قطعی آب چاه کشاورزی روستا را یکی از مشکلات روستای مذکور دانست 
و گفت: یکی دیگر از مشکلات، حفاری معابر روستا توسط شرکت های آب و گاز 

است که به آسفالت و ترمیم نیاز دارد.  
وی اضافه کرد: مساله بعدی، خرابی های دیوار قلعه )که دورتادور روستا قرار 
دارد(، است که در این زمینه با میراث فرهنگی مکاتبه کرده ایم که می گویند؛ 

هنوز بودجه نداریم.
رییس شورای اسلامی روستای دولت آباد نیزار خاطرنشان کرد: آب شُرب 

روستا جداست که از طریق آب لوله کشی استان قم تامین می شود.   
احمدی با بیان اینکه بر اثر بی آبی، برخی از اهالی روستا مهاجرت کردند؛ 
گفت: خوشبختانه چند سالی است که دوباره بعضی از اهالی به روستا بازگشته 
اند که ان شاءالله با کمک های دولت، این روستا دوباره به آبادانی پیشین خود 

بازمی گردد.   
روستایی منحصر به فرد و تنها روستای جهان در درون یک قلعه گِلی

 »عبدالله باقری« جامعه شناس، مدرس دانشگاه و یکی از فرزندان اهالی 
روستای دولت آباد نیزار ، با اشاره به اینکه همه خانه های اهالی این روستا در درون 
یک »قلعه گِلی« قرار دارد؛ مدعی شد که این قلعه، تنها قلعه مسکونی دنیاست؛ 
بدین معنا که مردم درون یک قلعه زندگی می کنند که تنها راه ورود و خروج آن ها، 

درِ قلعه است.

وی افزود: ابعاد درِ چوبی این قلعه حدود سه در 6 متر با ضخامت ۲5 سانتیمتر 
است که دارای یک روکش فلزی نیز بوده که از آتش گرفتن آن جلوگیری می کرده 
است که البته به مرور زمان، بخشی از این ورقه فلزی روی »در« از بین رفته است.
وی گفت: دیوارها و بُرج های این قلعه از خشت و گِل است و مردم امروز در 
این قلعه زندگی می کنند، به همین علت اینجانب از آن به عنوان »تنها« قلعه 
مسکونی جهان یاد می کنم که از بیش از ۱۰ سال قبل در این زمینه پژوهش 

کرده ام.  
رییس انجمن جامعه شناسی ایران دفتر قم، با اشاره به واقع شدن خانه های 
این روستا در درون یک قلعه، از روستای دولت آباد نیزار به عنوان یک روستای 

»تاریخی« یاد کرد که از آن می توان در عرصه »گردشگری« نیز بهره برد.   
از آیین های  وی مراسم »نخلگردانی« در روز عاشورای حسینی)ع( را یکی 
مذهبی در این روستا نام برد و گفت: برگزاری این آیین در روستای دولت آباد نیزار 
سابقه ای بیش از 3۰۰ سال دارد و از لحاظ »قدمت« پس از استان های یزد و 

زنجان سومین مراسم نخلگردانی ایران در این روستاست.  
وی با بیان اینکه »نخل« کنایه از تابوت امام حسین)ع( یا حضرت ابوالفضل 
عباس)ع( است که مردم آن را حمل می کنند، افزود: در صبح عاشورا، این نخل 
در مسیر حدود سه کیلومتر از داخل این روستا تا امامزاده »ساریه خاتون« بر روی 
دوش اهالی روستا حمل می شود و عصر عاشورا به روستا بازگردانده می شود و 

این نخل دارای هشت پایه است.
این پژوهشگر، درباره قدمت روستای دولت آباد نیزار اظهار داشت: بر اساس 
پژوهش هایی که انجام داده ام، به طور قطعی می توان گفت که این قلعه )روستای 
دولت آباد نیزار( با سند بیش از 3۰۰ سال قدمت دارد و بر اساس تاریخ شفاهی 

قدمت آن تا بیش از ۴۰۰ سال نیز گفته می شود.    
با بیان اینکه تنها آب قابل دسترسی به  وی در بخش دیگر سخنان خود، 
روستای مذکور آب رودخانه »قمرود« بوده است، افزود: با ساخت سد ۱5 خرداد 
که در بالادست »بند« این روستا قرار دارد، )بند در واقع نقطه ای است که موقعی 
که نوبت آب روستا می شود، آن جا را باز می کنند تا آب وارد جویی که به سمت 
روستا می رود، شود که به آن »بند آب روستا« می گویند(؛ پس از ساخت این سد، 
روستای دولت آباد نیزار دچار خشکسالی شد و سه نوبت مهاجرت را تجربه کرد که 

از حدود ۲5۰ خانوار، جمعیت روستا به حدود 5۰ خانوار رسید. 
وی اظهار داشت: از حدود ۲۰ سال پیش، جهاد کشاورزی چاهی را در حدود 
سه کیلومتری روستا حفر کرد که از آن جا، آب درون یک استخر پمپاژ و از آن جا به 
اراضی کشاورزان وارد می شود. باقری افزود: متاسفانه، حقابه رسمی این روستا 
که سند آن در جهاد کشاورزی استان قم موجود است، با ۲8 سنگ آب که از بند 

رودخانه می آمد در این چاه به چهار سنگ آب تبدیل شده است.
وی ادامه داد: ایجاد این چاه، »امید« را در دل مردم این روستا زنده کرد و 
بسیاری دوباره به روستا بازگشتند، متاسفانه در حال حاضر مشکلاتی در این 

زمینه ایجاد شده است که امیدواریم که این مشکلات رفع شود.
روستای »دولت آباد نیزار« از روستاهای بخش سلفچگان شهرستان قم در 
استان قم است که با شهر قم حدود 6۰ کیلومتر فاصله دارد و در حدود ۲5 
 ـدلیجان )استان مرکزی( قرار  کیلومتری شهر سلفچگان در محور سلفچگان 
دارد. روستای تاریخی »دولت آباد نیزار« در سال ۱3۹۱ هجری خورشیدی با 
شماره 3۰553 در فهرست آثار ملی ایران به ثبت رسید و مساحت آن حدود 6 
هکتار است که تمام خانه های اهالی این روستا در داخل »قلعه ای گِلی« قرار 

گرفته و راه ورود به این روستا از درِ اصلی این قلعه است.     
روستای تاریخی »دولت آباد نیزار« در حدود ۲ کیلومتری روستای امامزاده 
ساریه خاتون قرار دارد که مراسم »نخلگردانی« اهالی این روستا تا امامزاده مذکور 
در روز عاشورای حسینی)ع( از جمله آیین های قدیمی این دیار است که بیش از 

3۰۰ سال قدمت دارد.
استان قم در حال حاضر دارای سه شهرستان قم، جعفرآباد و کَهَک و سه شهر 

سَلَفچِگان، دستجِرد و قنوات است.        

حضور بدون واسطه مسئولان میان مردم روستای دولت آباد نیزار؛

روستای محصور درقلعه "نیزار قم" در انتظار حمایت مسئولان
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معاون پارلمانی رییس جمهور خبر داد:

یکشنبه آینده بودجه۱۴۰۱ تقدیم
 مجلس می شود

 معاون امور مجلس رییس جمهوری از نهایی شدن لایحه بودجه ۱۴۰۱ کل 
کشور در دولت خبر داد و گفت: یکشنبه اینده لایحه بودجه تقدیم مجلس می 

شود.
سید محمد حسینی روز دوشنبه در نشست خبری با اصحاب رسانه گفت: 
تعامل دولت و مجلس یک بحث راهبردی است و ما تاکید داریم که همواره بین 

دولت و مجلس همکاری برای خدمت وجود داشته باشد.
 معاون پارلمانی رییس جمهوری اضافه کرد: باید از حاشیه و مسائل تنش زا 

پرهیز کنیم چرا که دود چالش ها به چشم مردم خواهد رفت.
حسینی با اشاره تعاملات دولت و مجلس در بحث رای اعتماد به وزیران، 
تصریح کرد: سعی کردیم در موضوع رای اعتماد به ابهامات و سوالات نمایندگان 
پاسخ دهیم و نمایندگان هم همکاری خوبی داشتند به طوری که اکثر وزیران 
بالای ۲۰۰ رای آوردند. وی با بیان اینکه لایحه بودجه در دولت نهایی شده است، 
گفت:  قرار شد روز یکشنبه آینده لایحه بودجه۱۴۰۱ تقدیم مجلس شود که 

رئیس جمهوری در مجلس حضور  یافته و لایحه را تقدیم می کند.
معاون امور مجلس رییس جمهوری بیان کرد: بودجه مهمترین لایحه دولت 
است چرا که ریل گذاری برای یک سال است و برنامه هایی که رییس جمهوری 

اعلام کرده در این برنامه تجلی پیدا می کند.
 معاون رییس جمهوری در ادامه با بیان اینکه هر دو هفته چندین جلسه مجمع 
استانی برگزار شده است ، گفت: تاکنون رییس جمهوری با ۹مجمع استانی 
جلسه داشته اند و همه نمایندگان این مجامع نظرات خود را اعلام کردند. البته 
دنبال قیاس با دولت قبل در تعامل با مجلس نیستیم، اما برخی نمایندگان که 
با رییس جمهور جلسه دارند اعلام می کنند حتی یکبار موفق نشدیم با رییس 
جمهور قبلی جلسه داشته باشیم. حسینی یادآورشد: این در حالی است که در 

این صد روز اخیر رییس جمهور پنج بار در مجلس حضور یافتند.
وی همچنین گفت: مصوبات مجلس بدون وقفه ابلاغ می شود و یک مورد 
هم نبوده که به تاخیر بیفتد. معاون پارلمانی رییس جمهوری ضمن قدردانی 
از روسای قوای مقننه و قضاییه گفت: جلسات سران قوا به طور منظم برگزار 
می شود و این نشست ها به پیشبرد اهداف نظام کمک می کند و باید از اینجا جا 

از رئیس مجلس و رییس قوه قضاییه تشکر کنیم که این نگاه را دارند.
حسینی خاطرنشان کرد: علاوه بر این برنامه ریزی شده که معاون اول رییس 
جمهوری با کمیسیون های مجلس دیدار داشته باشد که جلسه اول با کمیسیون 

اقتصادی برگزار شده است.
وی در بخش دیگری از نشست به طرحها ولوایح ارائه شده به مجلس شورای 
اسلامی اشاره کرد و گفت:تاکنون 55۷ طرح از سوی مجلس ارائه شده ولی 
ما باید بیشتر به سمت ارائه لایحه از سمت دولت برویم،  چون دولت می تواند 
کار کارشناسی بیشتری انجام دهد،ضمن اینکه بار مالی آن هم در نظر گرفته 
می شود. البته نمایندگان هم حق دارند چون در دولت گذشته کم کاری هایی از 
سوی دولت وجود داشته و نمایندگان مجبور می شدند خودشان وارد عمل شوند. 
نمایندگان  داریم  انتظار  کرد:   اضافه  جمهوری  رییس  پارلمانی  معاون   
محدودیت های دولت را در نظر بگیرند چرا که گاهی نمایندگان در دیدار با 
رییس جمهور لیست بلندی از مسائل حوزه انتخابیه را ارائه می کنند که باید این 

اقدامات براساس واقع بینی صورت گیرد. 
حسینی گفت: در حال حاضر 3۹ سوال از وزیر نیرو در مورد کم آبی مطرح 
شده، اما وزرای دولت تازه از راه رسیده اند و ما توقع داریم نمایندگان یک مقدار به 
وزرا فرصت دهند و عملکرد آنها را ببینند چرا که قطعا وزرای جدید نقشی در بروز 

مشکلات فعلی نداشته اند. البته وزرا در تعامل با مجلس هستند. 
 

خزانه دار کل کشور:

حسابداران نقش مهمی در نظام
 بودجه ریزی دارند

بهبود  به  می توانند  حسابرسان  و  حسابداران  گفت:  کشور  کل  دار  خزانه 
سیستم های برنامه ریزی و بودجه ریزی با تاکید بر نتایج، کمک کنند.

رحمت اله اکرمی در همایش روز حسابداری که در وزارت اقتصاد برگزار شد 
افزود: یکی از توقعات برحق از حرفه حسابداری، حسابرسی و گزارشگران مالی، 
انضباط مالی در افزایش کیفیت اطلاعات مالی است که این امر با همت مضاعف 

جامعه حسابداران محقق می شود.
وی ادامه داد: یکی از عوامل مهم در رشد و توسعه، بحث نظارت مالی است 
صورت  مالی  حسابرسی  و  حسابداران  از  استفاده  با  مالی  نظارت  بطوریکه 
می گیرد. اکرمی گفت: باید توجه داشته باشیم که نهاد دولت وظایفی در مقابل 
مردم دارد و مردم منتظر هستند که چه اتفاقی در بودجه سال ۱۴۰۱ رخ می دهد 
و اثر آن در زندگی مردم چیست؟ بنابراین دولت ها باید از حرفه حسابداری برای 

بودجه ریزی استقبال کنند.
خزانه دار کل کشور با اشاره به نقش گزارش های مالی بر اقتصاد کشور گفت: 
ابتدا مدیران و سرمایه گذاران با استفاده از اطلاعات حسابداری مالی می توانند 
برای تشخیص پروژه مناسب از غیرمناسب استفاده کنند. مدیر و سرمایه گذار 
با اطلاعات مالی درست می تواند انتخاب کند که کدام پروژه به رشد و توسعه 
اقتصادی کشور کمک می کند. همچنین مدیران می توانند با استفاده از این 
اطلاعات، تشخیص به موقع زیان را بدهند و این تشخیص به آن ها کمک می کند 
تا پروژه مفید را انتخاب کنند. حال اینکه تنها مجموعه حسابداری و حسابرسی 
می تواند این اطلاعات درست مالی را در اختیار مدیران و سرمایه گذاران قرار دهد

  
عضو هیئت مدیره بانک مسکن تشریح کرد :

جزئیات پرداخت تسهیلات خودمالکی مسکن
عضو هیئت مدیره بانک مسکن گفت: وام ساخت مسکن خود مالکی، مشابه 

وام طرح جهش تولید مسکن است.
محمدحسن علمداری درباره وام خودمالکی مسکن، اظهار کرد: میزان وام 
متقاضیان ساخت مسکن خود مالکی با تسهیلات انبوه سازان، هیچ فرقی ندارد 

و متقاضی می تواند از بانک مسکن و یا سایر بانک ها دریافت کند. 
وی با اشاره به این که انبوه ساز هم می تواند دولتی و هم شخصی باشد، افزود: 
هر خود مالکی، اگر بیشتر از دو واحد مسکونی بسازد انبوه ساز شخصی محسوب 
می شود. وی با بیان این که خود مالک به این معناست که سند مالکیت زمین 
به نام بخش خصوصی یا حقیقی است، تصریح کرد: هر خود مالک می تواند 
برای ساخت تعداد واحد های در دست ساخت، وام دریافت کند، اما فقط یک 
واحد آن را می تواند به نام خود ثبت کند.  بر اساس مصوبه شورای پول و اعتبار 
متقاضیان می توانند در تهران، شهر های بالای یک میلیون نفر جمعیت، مراکز 
استان ها، سایر شهر ها و روستا ها به ترتیب ۴5۰ میلیون تومان، ۴۰۰ میلیون، 

35۰ میلیون، 3۰۰ میلیون و ۲5۰ میلیون تومان وام ساخت دریافت کنند. 
بر اساس قانون جهش تولید مسکن بانک ها امسال باید 36۰ هزار میلیارد 
تومان وام در قالب نهضت ملی مسکن پرداخت کنند که این رقم وام در سال های 

بعدی متناسب با تورم اعلامی بانک مرکزی افزایش می یابد.

یک کارشناس اقتصادی گفت: مدیران خانه خود را اجاره داده اند و در خانه 
سازمانی نشسته اند. اینها فساد است و باید شفافیت داشته باشیم. اگر 

شفافیت به جامعه ایران بازگردد، اقتصاد ما از ظرفیت های بسیار بالایی برخوردار 
است که می توان از آنها بهره برداری کرد.

مهدی پازوکی در گفت وگویی اظهار داشت: با شناختی که بنده از سازمان برنامه 
و بودجه در شرایط فعلی دارم و واقعیت های اقتصاد ایران، بودجه سال آینده بنابر 
اطلاعاتی که تاکنون به دست ما رسیده است، به طور قطع بر روی رویا بسته خواهد 

شد. با این وجود بنده امیدوارم اینطور نباشدمد.
وی در ادامه در پاسخ به این پرسش که چرا بودجه آینده بر روی رویا بسته خواهد 
شد، افزود: در دولت آقای احمدی نژاد 5۹5 میلیارد دلار نفت فروختیم و قرار بود 
نرخ رشد اقتصادی 8 درصد باشد که محقق نشد. این در حالی است که در دولت 
اصلاحات، درآمد نفتی کمتر از یک سوم دولت آقای احمدی نژاد بود، اما بالاترین 

نرخ رشد اقتصادی را در طی ۴3 سال پس از انقلاب در برنامه سوم شاهد بودیم.
این کارشناس اقتصادی با اشاره به صحبت های رییس سازمان برنامه و بودجه 
مبنی بر کسری بودجه، عنوان کرد: بودجه ۱۴۰۰ نیز روی کاغذ کسری ندارد و 
مهم عملکرد اقتصاد است. در جداول و بودجه ای که به مجلس می دهند، منابع 
درآمدی دولت و مخارج آن یکسان است و هیچ دولتی با کسری، بودجه را نمی 
بندد. آنچه در خصوص تنظیم بودجه اهمیت دارد، این است که بودجه واقعی باشد 

و قابلیت ها را در نظر گیرد.
نرخ رشد ۸ درصد محقق می شود؟

پازوکی در ادامه تصریح کرد: نرخ رشد 8 درصدی اقتصاد به طور قطع محقق نمی 
شود؛ به خصوص با وجود تداوم تحریم ها، اقتصاد ایران نیاز به ثبات و امنیت سرمایه 
گذاری دارد. در شرایط تحریم کسی حلوا قسمت نمی کند. آقای رییس جمهور 
برخلاف آقای احمدی نژاد، کمتر به غرب حمله کرده و شعارهای پوپولیستی 
داده است. اگر تحریم ها برداشته شود، برای اقتصاد ایران گشایشی رخ خواهد 
داد، چراکه وقتی برجام را پذیرفتیم، براساس گزارش های مستند سازمان برنامه 
و بودجه، در سال های ۹5 و ۹6 شاخص های اقتصادی به شدت افزایشی شد 
و نرخ رشد ما دو رقمی و تورم، تک رقمی شد.  این نشان می دهد تحریم ها اثر 
داشته است. درست در اوایل سال ۹۷ که ترامپ از برجام خارج شد، شاخص های 
اقتصادی سقوط کردند. در نتیجه بنده امیدوارم عقلانیت بر نظام تصمیم گیری 

کلان کشور حاکم شود.
وی افزود: در بودجه ۱۴۰۰، رقم کل بودجه عمومی دولت یک هزار و ۲۷۷ هزار 
میلیارد تومان است که از سه منبع درآمدی تحقق پیدا می کند. یکی از منابع 
درآمدی عبارت است از رقم درآمدهای غیرنفتی با جرایم، که مالیات ها و عوارض 
گمرکی عمده آن را تشکیل می دهند که ۴5۴ هزار میلیارد تومان است. واگذاری 

دارایی های سرمایه ای، دیگر منبع درآمدی است که رقم آن 3۹5 هزار میلیارد 
تومان است که رقم عمده آن، مولدسازی دارایی هاست که 3۴۹ هزار میلیارد تومان 

آن نفت است.
این کارشناس اقتصادی با اشاره به افرادی که شعار کسر بودجه می دهند؛ گفت: 
فروش نفت در لایحه دولت ۱۹۹ هزار میلیارد تومان بوده است که مجلس انقلابی 
در قانون بودجه به 3۴۹ هزار میلیارد تومان تبدیل کرده که به خاطر تحریم ها و با 

وجود گذشتن ۹ ماه از سال محقق نشده است.
پازوکی افزود: سومین منبع درآمدی دولت واگذاری دارایی های مالی است که 
قسمت عمده اش فروش اوراق مالی است که ۴۲۷ هزار میلیارد تومان می شود که 
۲۲5 هزار میلیارد تومان آن مختص فروش شرکت های دولتی است؛ بخش عمده 
شرکت های دولتی به سازمان تامین اجتماعی واگذار شد که بیشتر دفترداری است 

و این واگذاری اتفاق افتاده و رقم عمده این بخش هم اوراق بدهی است.
دولت رییسی اوراق بدهی فروخت؟

وی عنوان کرد: آقای میرکاظمی در ابتدا به شدت با اوراق بدهی مخالف بود. 
در 5 ماهه ابتدای سال ۱۴۰۰، نزدیک به 8 هزار میلیارد تومان توسط دولت آقای 
روحانی فروخته شد و در حال حاضر و تا اواخر مهرماه بیش از 38 هزار میلیارد 
تومان اوراق بدهی فروخته شده که 3۰ هزار میلیار تومان آن به وسیله همین دولت 
فروخته شده است که دولت آینده )چهاردهم( باید بازپرداخت کند. این کارشناس 
اقتصادی تصریح کرد: در نتیجه اوراق بدهی بر خلاف نظر آقای میرکاظمی چیز 
بدی نیست؛ در شرایط تورمی و رشد فزاینده نقدینگی  اوراق بدهی می تواند منبع 
تامین درآمد دولت باشد؛ چراکه کشور را با شعار نمی توان اداره کرد. جمع این 3 
عدد، یعنی ۴5۴ و 3۹5 و ۴۲۷ هزار میلیارد تومان می شود یک هزار و ۲۷۷ هزار 
میلیارد تومان درآمد دولت در سال ۱۴۰۰. پازوکی در ادامه گفت: مخارج دولت 
از دو قسمت تشکیل شده است؛ ۹۱8 هزار میلیارد تومان بودجه جاری دولت 
است که شامل حقوق کارمندان دولت می شود و ۱۴5 هزار میلیارد تومان کمک 
به صندوق های بازنشستگی و ۱۷6 هزار میلیارد تومان تملک دارایی های سرمایه 
ای که مجلس انقلابی عدد ۱۰8 هزار میلیارد تومان دولت را به ۱۷6 هزار میلیار 
تومان افزایش داده است. خطاب به مجلس باید گفت اگر شما کسر بودجه دارید، 
چرا بودجه عمرانی را 6۲ درصد افزایش دادید. وی در پاسخ به این پرسش که در 
بودجه ۱۴۰۰ چه می توان کرد، متذکر شد: به اعتقاد بنده اقتصاد ایران راهکار 
دارد و به صورت خلاصه، باید مخارج دولت را کاهش داد؛ به خصوص با هماهنگی 
ای که در حال حاضر بین قوا است. این بهترین فرصت تاریخی است که بتوان 
مخارج دولت را کاهش داد. اگر قوای سه گانه علمی برخورد کنند، وارد شبکه های 
بده بستان نشوند، به هر کسی پول ندهند، جلوی سازمان های موازی را بگیرند و 
انضباط مالی و بودجه ای به اقتصاد ایران باز گردد، می توان امیدوار بود مخارج 

دولت کاهش یابد. 
بودجه مجلس، وحشتناک افزایش یافت

پازوکی همچنین با اشاره به این موضوع که بودجه مجلس در سال جاری به طور 
وحشتناکی افزایش پیدا کرده است، گفت: دیوان محاسبات باید این تغییرات را 
گزارش دهد و بنده واقعا از سکوت آنها تعجب می کنم. نمایندگان بودجه 5۷۱ 
میلیارد تومان سال گذشته را به ۹۹۱ میلیارد تومان افزایش دادند، یعنی 3۲۰ 
میلیارد تومان بودجه مجلس را برای یک سال افزایش دادند. تعداد نمایندگان 
مجلس ۲۹۰ نفر هستند و هزار نفر نیز کارمند دارند که روی هم رفته هزار و ۲۹۰ 
نفر می شود. طبق قانون قرار نیست که بیش از ۲.5 درصد حقوق ها افزایش پیدا 
کند و در نتیجه افزایش حقوق ها می شود ۲5 میلیارد تومان و حال سوال این است 
که چرا بودجه باید 3۲۰ میلیارد تومان افزایش پیدا کند و یا ردیف های بودجه برای 
سازمان تبلیغات اسلامی در ارقام لایحه دولت نبوده و مجلس حال، رقم های بالایی 

را برای آنها در نظر گرفته است.
وی با اشاره به این موضوع که می توان از مخارج دولت کاست، افزود: اگر مجلس 
و دولت واقع بین باشند، می توانند بودجه را کاهش داد. اگر انضباط مالی در سند 
بودجه ۱۴۰۰ اتفاق بیفتد و مخارج دولت کاهش یابد، دولت می تواند موفق باشد.

شرکت های دولتی حیاط خلوت مدیران دولتی شده اند
این کارشناس اقتصادی عنوان کرد: در خصوص بودجه سال ۱۴۰۰ کار نابخردانه 
ای مجلس انقلابی انجام داد؛ متاسفانه نمایندگان، سازمان هواپیمایی کشوری را 
به شرکت تبدیل کردند و اسمش را شرکت سازمان هواپیمایی کشوری گذاشتند. 
فلسفه ای که شرکت فرودگاه ها بر اساس آن درست شد، این بود که کارهای تصدی 
گری را به سازمان هواپیمایی بدهند، سازمان هواپیمایی علی رغم مخالفت سازمان 
برنامه، با مجلس لابی کرد و تبدیل به شرکت شد.   پازوکی در ادامه گفت: شرکت 
های دشت مغان که واگذار شده بود، برگشت خورد. بخش خصوصی عاقل نمی آید 
این شرکت ها را بخرد و اگر ثبات و امنیت برای بخش خصوصی فراهم شود، به نفع 
منافع ملی است و حال شرکت ریخته گری تبریز که قبلا واگذار شده بود، جز بودجه 
دولتی شد. وی با اشاره به واگذاری باشگاه های استقلال و پرسپولیس، عنوان کرد: 
سالانه در بودجه عمومی به این باشگاه ها پول می دهیم و شرکت فرش هنوز دولتی 
است. ما دنبال آن هستیم فولاد مبارکه را واگذار کنیم. قطعا شرکت های دولتی 
باید کوچک شوند. شرکت های دولتی حیاط خلوتی شده اند برای مدیران دولتی؛ 
برای همین کسی آنها را نمی فروشد. این کارشناس اقتصادی یادآور شد: در حال 
حاضر مدیران خانه خود را اجاره داده اند و در خانه سازمانی نشسته اند. اینها فساد 
است و باید شفافیت داشته باشیم. اگر شفافیت به جامعه ایران بازگردد، اقتصاد ما 

از ظرفیت های بسیار بالایی برخوردار است که می توان از آنها بهره برداری کرد.
مالیات را چه کسانی می دهند؟

پازوکی با اشاره به اینکه مشکل ما ساختار اجرایی است، گفت: سال ۹۹ دولت 
۱۷5 هزار میلیار تومان مالیات گرفت و امسال قرار است 3۲5 هزار میلیارد تومان 
مالیات بگیرد و احتمالا در سال آینده ۴5۰ هزار میلیارد تومان مالیات ستانی 
خواهیم داشت. نسبت مالیات به تولید ناخالص داخلی 6.۷ درصد است که در 
ترکیه ۲۰ و در مالزی ۲5 درصد است. میانگین نسبت مالیاتی در دنیا ۱5 درصد 
است. در نتیجه هر کس در این کشور درآمد دارد، باید مالیات بدهد و در این بین 
بسیاری مالیات نمی دهند. معافیت های مالیاتی باید حذف شود و اصطلاح 

معافیت باید از فرهنگ مالیاتی ما حذف شود و فرار مالیاتی را هم باید حذف کرد.
پازوکی با اشاره به این موضوع که طلا فروش ها و دندانپزشکان چقدر مالیات می 
دهند، افزود: این گروه از یک کارمند دولت کمتر مالیات می پردازند. با سیستم 
سنتی نمی شود مالیات ستانی کرد. در آمریکا می گویند از مرگ می توان فرار کرد، 
ولی از مالیات نمی شود. آنها سیستم مالیاتی مدرن دارند که هیچ کس نمی تواند 

از آن فرار کند.
۴0 میلیارد دلار سرمایه ایرانیان خارج از کشور بازگردد، بیکاری از بین می رود
پازوکی با بیان این که اگر سرمایه ایرانیان خارج از کشور در حد ۴۰ میلیارد دلار 
به کشور وارد شود، بیکاری از بین می رود و رشد اقتصادی مثبت می شود، گفت: 

شرط بازگشت این منابع به کشور، امنیت و ثبات است. 
وی در پایان خاطرنشان کرد: اگر مالیات ها اصلاح شود و فروش اموال مازاد دولت 
که در اختیار عده ای است و برخی از آنها استفاده می کنند، سامان گیرد، مشکل 

بودجه حل می شود.  

پازوکی  کارشناس اقتصادی:

 شفافیت ظرفیت های بالای اقتصادی  را شکوفا می کند

 وزیر امور اقتصادی و دارایی گفت: نظارت مالی یکی از ارکان اداره درست 
اقتصاد است و وزارت اقتصاد در دوره جدید مسرّ است بهتر از گذشته نظارت مالی 

را پیگیری کند.
»سید احسان خاندوزی« در آئین بزرگداشت روز حسابدار و حرفه  حسابداری 
اظهار داشت: نظارت مالی یکی از ارکان اداره صحیح اقتصاد است و بخش زیادی 

از کیفیت نظارت مالی توسط حسابداران حرفه ای راهبری می شود.
وی افزود: از منظر سیاست های انقباض و کارآیی و سیاست های عدالت و مبارزه 

با فساد، مساله نظارت مالی و نقش حسابداری و حسابرسی بی بدیل است، اما 
کمتر به این موضوع توجه شده است.

وزیر اقتصاد با بیان اینکه بسیاری از مواقع استانداردهای حسابداری رعایت 
نمی شود، ادامه داد: گاهی استانداردهای حسابداری تحت فشارها مختلف اداری 
مورد بی توجهی قرار می گیرد و مغفول می ماند که آثار آن در سال های بعد وقتی 
مشکلاتی برای شرکت ها و سازمان ها رخ می دهد و دیگر کاری نمی توان انجام داد، 

قابل مشاهده است.

وی تاکید کرد: در دوره جدید وزارت اقتصاد مسرّ است بهتر از گذشته نظارت 
مالی را پیگیری کند. خاندوزی بیان داشت: تاکنون اقدام های خوبی در موضوع 
نظارت مالی انجام شده است و گزارش صورت حساب سابقه بودجه ماه ها زودتر از 
زمان مقرر توسط خزانه داری آماده شد و از اوایل آذرماه صورت های مالی۹۹ دولت 

را به ریاست جمهوری ارسال کردیم.
وی اظهار داشت: مطالبه بنده تسریع و اعمال استانداردهای تبعیض به نحوی 
است که بتوان در صورت وقوع سوء مدیریت در مسائل مالی، نظارت مالی را احیا 
کرد. وزیر اقتصاد گفت: بخشی از نظارت مالی، به انجام کمک از سوی وزارت 
اقتصاد به حسابداران و ذی حسابان مربوط و با بهبود سامانه های گزارشگری و 

یکپارچگی آنان انجام می شود.

خاندوزی:
 نظارت مالی اولویت وزارت اقتصاد است

در گفت وگو با دو کارشناس حوزه انرژی تشریح شد:
صنعت نفت چقدر به توافق در مذاکرات هسته ای نیاز دارد؟

یک کارشناس حوزه انرژی با بیان اینکه برای بهبود اوضاع 
نفت باید ۱۱۰۰ میلیارد دلار فروش نفت داشته باشیم تا ۱6۰ 
میلیارد دلارِ قدرالسهم نفت داده شود، گفت: مشخص است 
به سامان نیست و دچار مشکلات  اقتصاد کشور  وضعیت 
عدیده هستیم که با برداشته شدن موانع ناشی از تحریم 
مشکلات ابتدایی حل می شود و می توانیم معیشت مردم را 

بهبود ببخشیم.
ایران به قصد دارد به تولید پنج میلیون بشکه نفت در روز 
برسد، این برنامه ای است که طبق گفته مدیرعامل شرکت 
ملی نفت ایران اگر مفروض ها و الزام های آن مهیا شود در ۱۰ 
سال آینده ظرفیت تولید نفت خام کشور به 5 میلیون بشکه 
می رسد و برای تحقق تنها این هدف ۹۰ میلیارد دلار سرمایه 

نیاز است. 
وزیر نفت نیز با اعلام اینکه صنعت نفت به ۱6۰ میلیارد دلار 
سرمایه گذاری نیاز دارد، گفته است: اگر برای توسعه هزینه 

نشود در آینده به واردکننده محصولات تبدیل می شویم.
این برنامه ها در حالی است که جذب این میزان اعتبار در 
شرایط کنونی چندان کار ساده ای نیست. شرایطی که در 
صورت عدم توافق در مذاکرات هسته ای شاید ورود نفت ایران 
به بازار بین الملل را با چالش بیشتری مواجه کند. هرچند در 
اوضاع نابسامان انرژی در جهان، نفت ایران بر خلاف ادعای 

رئیس جمهور امریکا اگرچه سخت اما بی مشتری نمی ماند.
باید 1100 میلیارد دلار فروش نفت داشته باشیم 

به  چقدر  نفت  صنعت  اینکه  درباره  بهروزی فر  مرتضی 
توافق در مذاکرات هسته ای نیاز دارد، به  ایلنا گفت: ما در 
صنعت نفت با دو مسئله کوتاه مدت و بلندمدت مواجهیم، 
در کوتاه مدت فروش و انتقال نفت است که اگر برجام وجود 
نداشته باشد و مشکلات ناشی از تحریم های امریکا حل 
نشود، فروش دچار مشکل می شود و مسلما نمی توانیم در 
حد توان کشور تولید و صادرات داشته باشیم و آنچه را هم که 
صادر می کنیم با شرایط خاص و شاید با تخفیف ویژه و هزینه 

اضافه برای تغییر داکیومنت و تغییر پرچم خواهیم بود.
وی افزود: از سوی دیگر امکان انتقال عادی پول به کشور 

وجود ندارد یا باید تهاتر کنیم و ممکن است مجبور شویم 
ما  به  را  کالایی  حتی  یا  و  بخریم  نداریم  نیاز  که  را  کالایی 
بفروشند که خودشان هم نیاز نداشته باشند و یا اینکه درصد 
عمده پول هم در کشور مقصد نفت ما بلوکه شود مانند آنچه 

اکنون اتفاق افتاده است.
این کارشناس حوزه انرژی خاطرنشان کرد: در بلندمدت 
نیز طبق گفته وزیر نفت برای بهبود وضعیت صنعت نفت 
۱6۰ میلیارد دلار سرمایه نیاز داریم، حتی بنده معتقدم به 
۲5۰ میلیارد دلار سرمایه نیاز داریم، اگر حتی تکنولوژی را 
هم کنار بگذاریم، امکان تامین این حجم از سرمایه بدون 
جذب سرمایه گذاری خارجی وجود ندارد زیرا از کل عواید 
صادرات نفت ۱۴.5 درصد متعلق به صنعت نفت است، 
یعنی باید ۱۱۰۰ میلیارد دلار فروش نفت داشته باشیم تا 
۱6۰ میلیارد دلارِ قدرالسهم نفت داده شود و این در حالی 

است که هزینه های دیگر و تعمیر و نگهداری نیاز نداشته 
باشیم. وی تصریح کرد: یعنی عملا حتی اگر برجام اجرایی و 
تحریم هم لغو شود، اگر نتوانیم موانع سرمایه گذاری خارجی 
را برطرف کنیم برای حفظ و بهبود وضعیت موجود دچار 
مشکلات عدیده خواهیم بود. بعبارت دیگر چنانچه سایه 
تحریم ها از اقتصاد و کشور بر طرف نشود کاری از دست 

صنعت نفت برنمی آید.
بهروزی فر خاطرنشان کرد: قدم اول برجام برداشته شدن 
محدودیت فروش نفت و انتقال پول به داخل کشور است، 
مسلما اقتصاد کشور در کوتاه مدت به آن نیاز وافر دارد، مردم 
وضعیت کنونی اقتصاد را با گوشت و پوست خود احساس 
می کنند و نیازی به گفتن نیست، مشخص است وضعیت 
عدیده  مشکلات  دچار  و  نیست  به سامان  کشور  اقتصاد 
هستیم که با برداشته شدن موانع ناشی از تحریم مشکلات 

بهبود  را  مردم  معیشت  می توانیم  و  می شود  حل  ابتدایی 
ببخشیم. 

وی تاکید کرد: اگر بخواهیم سرمایه خارجی و تکنولوژی 
وارد کشور شده و وضعیت اقتصاد که صنعت نفت بخشی از 
آن است دچار تحول شده و درخور جمهوری اسلامی باشد، 
مسلما باید موانع سرمایه گذاری در ایران برداشته شود و این 

قدم مسلما بعد از برجام برداشته می شود.
بیشترین تاثیر تحریم بر اقتصاد کشور به واسطه 

محدودیت صنعت نفت بوده است
جلال میرزایی نیز اظهار داشت: رابطه بین تحریم و وضعیت 
صنعت نفت کاملا واضح است، زیرا بیشترین تاثیر تحریم بر 

اقتصاد کشور به واسطه تحریم صنعت نفت بوده است. 
افزایش  و  صادرات  بر  تحریم  لغو  تاثیر  به  اشاره  با  وی 
که  نسبت  همان  به  تاکنون  گفت:  کشور  درآمدهای 
کاسته  هم  کشور  درآمدهای  از  شد،  کم  ما  نفت  صادرات 
شد و این مسئله روی اقتصاد و معیشت مردم تاثیر گذاشته 
است، ضمن اینکه صنعت نفت ما غیر از کاهش صادرات 
نفت خام و میعانات گازی آسیب های دیگری را هم در حوزه 

سرمایه گذاری و طرح های توسعه ای متحمل شده است. 
نماینده کمیسیون انرژی مجلس در مجلس دهم تصریح 
کرد: اکنون بواسطه تحریم بسیاری از طرح های توسعه ای 
در حوزه صنعت نفت و شرکت های زیرمجموعه متوقف و یا 
کند شده و به خاطر همین موضوع نتوانستیم ظرفیت تولید 
و به تبع آن صادرات را افزایش دهیم و علاوه برآن پروژه های 

میادین مشترک نیز کند شده اند.
یا  و  توسعه ای  طرح های  اکنون  کرد:  خاطرنشان  وی 
پروژه های جدید در حوزه پالایشگاه و پتروشیمی به خاطر 
در  نتیجه عدم همکاری شرکت های خارجی  در  و  تحریم 
انتقال تکنولوژی و تجهیزات دچار تاخیر و آسیب شده اند 
که تماما توسعه صنعت نفت و گاز کشور را دچار چالش کرده 
هرچند سعی کردیم با استفاده از توان تجهیزاتی و مالی 
داخل پروژه ها را پیش ببریم اما در هر حال صنعت نفت با 

دشواری زیادی مواجه شده است .
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علی  اکبری: 

دوستان کمکم کنند با دل خوش از کشتی 
خداحافظی می کنم

قهرمان پیشین کشتی فرنگی جهان و فایتر این روزهای MMA می گوید در پایان 
دوره محرومیتش از کشتی بدش نمی آید یک بار دیگر کشتی گرفته و با دل خوش از 

این رشته خداحافظی کند.
امیر علی اکبری در خصوص پایان محرومیتش در کشتی اظهار داشت: 5 دسامبر 
۲۰۲۱ محرومیت من تمام شد. این اواخر که پایان محرومیتم نزدیک بود، به آن فکر 

می کردم، اما هنوز هیچ تصمیمی در این باره نگرفته ام.
بازگشت به کشتی را دارد، گفت: نه، هیچ  اینکه گفته شده قصد  وی درمورد 
فکری در این باره نکردم. راستش هیچ تصمیمی نگرفتم. اصلا نمی دانم قانون 
کشتی درحال حاضر به چه شکل است. نمی دانم، شاید بخواهم یک کشتی دیگر 
بگیرم که حکم خداحافظی ام از کشتی را داشته باشد، ولی اینکه بخواهم دوباره به 
کشتی برگردم، اینطور نیست. من تهِ کشتی را دیده ام و رغبتی ندارم که دوباره به این 
رشته برگردم اما بدم نمی آید یک بار دیگر کشتی بگیرم و با دلِ خوش از این رشته 

خداحافظی کنم.
قهرمان پیشین کشتی فرنگی جهان در خصوص اینکه آیا به فعالیت در عرصه 
مربیگری کشتی فکر می کند؟، خاطرنشان کرد: مربیگری اصلا. این کار با روحیات 

من سازگار نیست.
وی که سال هاست در رشته MMA فعالیت می کند، تاکید کرد که کارش را در 
همین رشته ادامه خواهد داد: من راه طولانی و سختی را در این رشته پشت سر 
گذاشته ام. دنیای MMA آنقدر بزرگ است که باید ششدانگ همینجا باشی. برای 
اینکه در رشته جدید موفق شوم، خیلی زحمت و درد کشیدم. الان که می توانم آن را 
رو به جلو بروم، نمی خواهم به کشتی برگردم و این برای من برگشت به عقب محسوب 
می شود. خصوصا اینکه کشتی از نظر مالی رشته ای آماتور است، هرچند امروز با 
حضور علیرضا دبیر، اوضاع شرایط اقتصادی کشتی گیران بهتر شده اما باز هم دنیای 
MMA متفاوت از کشتی است. فقط اگر شرایط فراهم باشد و دوستان و آنهایی که 
در کار هستند کمکم کنند، چون من 6-۷ سال اصلا در کشتی نبودم، دوست دارم 

یک مسابقه بدهم.
امیر علی اکبری با اشاره به اینکه تمرین کشتی در برنامه هفتگی اش قرار دارد در 
خاتمه گفت: هفته ای یک بار تمرین کشتی دارم، آمادگی ام بد نیست، اما برگشتن به 
آن دنیا و به گذشته برایم سخت است. از این راهی که در آن هستم، راضی ام و اکنون 
MMA را بیشتر از کشتی دوست دارم. اگر خدا خواست و کمکم کردند، یک کشتی 
می گیرم که با دل خوش بروم، اگر هم نشد، باز هم دلم خوش است چون می دانم 

امروز هر چیزی که دارم، از کشتی است.

شیری: 

پرسپولیس هستیم و همیشه 
برای قهرمانی می جنگیم

 مدافع تیم فوتبال پرسپولیس می گوید این تیم همیشه برای کسب عنوان قرمانی 
می جنگد.

مهدی شیری درباره عملکرد پرسپولیس در دابی۹۷ اظهار کرد: داربی شرایط 
خاص خودش را داشت. ما هم چند فرصت گلزنی داشتیم و اگر یکی از این فرصت ها 
تبدیل  به گل می شد، شرایط بازی تغییر می کرد اما در کل شاید تصیمات داور هم 

در این بازی دخیل بود.
او درباره اعتراضات به داوری در داربی۹۷ هم گفت: همیشه درباره داوری ها بحث 
وجود دارد. نظر شخصی من این است که بازی آن طور که باید گرم نبود چون در 
برخی از دقایق با سوت های داور بازی متوقف می شد. دوست داشتیم بازی بیشتر 
جریان داشته باشد و کمتر با سوت های داور دچار مکث شود اما این اتفاق رخ نداد 

و بازی سرد شده بود.
مدافع تیم فوتبال پرسپولیس در پاسخ  به سوالی درباره عملکرد تیمش در هفته های 
ابتدایی لیگ که نتایج دلخواه هوادارن کسب نشده بود هم گفت: طبیعی بود که در 
هفته های ابتدایی نتایج خوبی نگیریم چون بازیکنان  جدید به  ما اضافه شده بودند و 
نیازمند زمان بودیم تا به شرایط ایده آل برسیم که الان شرایط بهتر شده است و قطعا 

بهتر از این هم خواهد شد و به جایگاه  همیشگی خودمان  دست پیدا می کنیم.
وی درباره اینکه برخی می گویند بازیکنان پرسپولیس از نظر فنی افت کرده اند  و 
شرایط سابق خود را ندارند هم گفت: امیدوارم روز به روز بهتر بشویم. ما فقط با تمرکز 
و تمرین بیشتر می توانیم سطح فنی خودمان را ارتقاء ببخشیم و این  کار را هم حتما 

انجام می دهیم و روزهای بهتری از پرسپولیس خواهیم دید.
شیری در پاسخ به این سوال که کدام تیم ها در لیگ شانس قهرمانی دارند هم 
گفت: امسال لیگ جذابی داریم و از الان  نمی توانیم تیمی را مدعی بدانیم اما ما 

همیشه پرسپولیس هستیم و همیشه برای قهرمانی می جنگیم.

میلیچ از استقلال به فیفا شکایت کرد
بازیکن سابق کروات تیم فوتبال استقلال به علت عدم پرداخت خسارت های تاخیر 

مطالباتش از این باشگاه به فیفا شکایت کرد.
از  یکی  به  استقلال  فوتبال  تیم  سابق  کروات  بازیکن  هرویه،  مطالبات  پرونده 

چالش های مهم کادر مدیریت جدید باشگاه استقلال تبدیل شده است.
این بازیکن در ابتدا قرار بود با باشگاه استقلال بر سر مطالبات خود مذاکره کند اما 

صحبت های انجام شده به نتیجه نرسید تا اتفاقات دیگر برای دو طرف رقم بخورد.
پیش از این، ایسنا در گزارشی )لینک گزارش(، به جزئیات مطالبات میلیچ از 
استقلال پرداخت. هرویه میلیچ کل مبلغ قرارداد خود را که ۴۰۰ هزار دلار بود از 
باشگاه استقلال دریافت کرده است  و در حال حاضر مساله ای که میلیچ می خواهد 
برای آن سراغ فیفا برود، بحث مبالغ مورد نظر این بازیکن در خصوص عدم پرداخت 

خسارت های تاخیر مطالباتش است.
با این وجود هرویه میلیچ از بندهای وجه التزام موجود در قراردادش بابت تاخیر در 

پرداخت مطالباتش استفاده کرد و علیه استقلال به فیفا شکایت کرده است.
میلیچ در شکایتی که به فیفا تنظیم و ارسال کرده است، بندهای ماهیانه و سالیانه 

خسارت های تاخیر مطالباتش را قید کرده تا بتواند رقم مطالبات خود را بیشتر کند.
طبق پیگیری های خبرنگار ایسنا، رقم دادخواست این بازیکن حدود 6۰۰ هزار 

دلار است و باید دید نتیجه شکایت میلیچ به فیفا به چه سرانجامی می رسد.

 

باشگاه پرسپولیس با صدور اطلاعیه ای نسبت به اشتباهات داوری علیه این تیم 
در هفته های اخیر لیگ برتر واکنش نشان داد. 

،باشگاه پرسپولیس اعلام کرد: پرسپولیس در طی فصل های قبل همواره از 
داوری متضرر شده اما در کنار پیگیری حقوق خود، هیچ گاه به هیاهو و جوسازی 

نپرداخته است.
 در این اطلاعیه آمده است: »این روزها شاهد هستیم که بعضی تیم ها و 
باشگاه ها در حوزه مسائل داوری در حال جوسازی هایی هستند که احساس 

می شود این حجم از تخریب جامعه داوری فقط می تواند با هدف تاثیرگذاری روی 
ایشان و فشار روی ارکان فوتبال، به ویژه فدراسیون فوتبال و سازمان لیگ، برای 
گرفتن امتیاز در بازی های آتی باشد. هرچند باور داریم که ارکان فوتبال تحت 
تاثیر چنین مسائلی قرار نمی گیرند ولی به هر حال این شرایط موجب نگرانی 
است. باشگاه پرسپولیس خود در سال های گذشته همواره از جهت اشتباهات 
داوری لطماتی دیده است و در همین ارتباط همواره از راه های قانونی در صدد 
دفاع از حقوق خود برآمده است اما آن  چه این روزها از بعضی تیم ها و عوامل آن 

شاهد هستیم خارج از هر عرف و عادت است.
مجموعه پرسپولیس در فصل های گذشته و همین فصل جاری رقابت ها به 
خاطر اشتباهات سهوی داوران، امتیازات مهمی را از دست داده است ولی در 
کنار پیگیری ها نه تنها به رفتارهایی که اکنون شاهد هستیم دست نزد که همواره 
با احترام درباره جامعه داوری سخن گفته شد. سرمربی پرسپولیس در همان 
دیدارهای این فصل که اشتباهات پذیرفته شده داوری، باعث سلب امتیاز از 
پرسپولیس شد با وجود فشارهایی که تحمل می کرد از داوران حمایت کرد. رویه 

مدیران باشگاه نیز چنین بود.
این در حالی است که پرسپولیس تنها شکست های فصل قبل و جاری را در 
پی اشتباهات داوری متحمل شد. در بازی سال قبل با آلومینیوم اراک که تنها 
باخت پرسپولیس در فصل گذشته رخ داد، طبق نظر کارشناسان بازیکن حریف 
)اسماعیل شریفات( باید در نیمه اول اخراج می شد و هر دو گل تیم میزبان نیز 
مردود بود! امسال نیز تنها شکست پرسپولیس در همان اراک رقم خورده که 
باز هم قبل از به ثمر رسیدن گل آلومینیوم باید خطا به سود پرسپولیس اعلام 

می شد.
فقط در بازی با صنعت نفت آبادان داور یک گل سالم را نپذیرفت، به جای اعلام 
پنالتی برای ما، به بازیکن ما اخطار داده شد و در چند صحنه خطرناک آفساید 
حریف گرفته نشد. در 6 مسابقه از 8 دیدار انجام شده اشتباهات کوچک و بزرگ 
به زیان پرسپولیس رقم خورد ولی دیگر زمین و زمان را به هم ندوختیم. در همین 
دربی اخیر به خاطر یک آفسایدگیری درست در کنار زمین جنجال به راه افتاد و 
چه بسا همان فشار داوری را در نیمه دوم به زیان پرسپولیس دچار اشتباه کرد، 
حالا بماند با افتادن التهاب مسابقه و انتشار تصاویر جدید، مشخص شده است 
که آن صحنه مشکوک هم اصلا پنالتی نبود و تصمیم داور درست بود. این در 
حالی است که در دربی های فصل گذشته به ویژه دربی جام حذفی اشتباهات به 

ضرر پرسپولیس بود و سرخ پوشان قربانی داوری شدند.
بدون تردید باشگاه پرسپولیس به عنوان یکی از آسیب دیده ترین تیم ها از 
اشتباهات داوری که قهرمانی ها را به این سبب از دست داده است، در صف 
مقدم تلاش برای کاسته شدن از اشتباهات داوری است ولی این مهم را در سایه 
ایجاد شرایط بهتر برای داوری کشورمان و افزایش سرمایه گذاری در این بخش 
جستجو می کند و منصفانه نیست که به این شکل عجیب و غریب به داوری 

هجمه وارد و در جهت تخریب آن اقدام شود.«
تیم فوتبال پرسپولیس روز شنبه در هفته هشتم لیگ برتر به مصاف استقلال 
رفت که این دیدار با تساوی بدون گل خاتمه یافت. پس از این دیدار استقلالی ها 

معتقد بودند که یک پنالتی این تیم گرفته نشد.

باشگاه پرسپولیس:

 از داوری متضرر شدیم اما جوسازی نکردیم

دبیرکل فدراسیون فوتبال گفت: از دوستان وزارت بهداشت 
می خواهیم که نسبت به صدور مجوز ورود تماشاگران اقدام 
کنند. همه می دانیم اکنون وقت آن است که تماشاگران در 

استادیوم ها حضور داشته باشند. 
حسن کامرانی فر در گفت وگویی رادیویی با برنامه تهران ورزشی 
درباره واگذاری تبلیغات محیطی به باشگاه ها، اظهار داشت: این 
اتفاق با تصمیم رییس فدراسیون فوتبال بررسی شد و فدراسیون 
فوتبال به این نتیجه رسید که هر شرایطی که برای فوتبال بهتر 
باشد و باشگاه ها در شرایط بهتری قرار بگیرند و درآمدزا باشند، 

مهیا شود. فدراسیون فوتبال هم در کنار باشگاه هاست و به آنها 
کمک می کند که در بحث تبلیغات خودشان ورود پیدا کنند. 
و  است  برون سپاری  فوتبال  فدراسیون  از سیاست های  یکی 
اینکه کمتر در این موضوعات ورود پیدا کند. با توجه به اینکه 
باشگاه ها تمایل نشان دادند و می توانند تبلیغات محیطی را 
برنامه ریزی کنند برای قسمتی از درآمدهای شان فدراسیون هم 

کمک می کند تا به این درآمدها برسند.
وی درباره ورود VAR به فوتبال ایران خاطر نشان کرد: ما 
بعد از اینکه یک شرکتی را آوردیم تا VAR را برای بازی  تیم ملی 

داشته باشیم، چند روز قبل یک فراخوانی مجدد در سایت 
فدراسیون زدیم و از کسانی که نمایندگی دارند و در این مدت 
تا این  توانسته اند نمایندگی شان را تجهیز کنند خواسته ایم 
فرایند را شروع کنیم و هرچه سریع تر به VAR برسیم. فدراسیون 
فوتبال به عنوان مسوول فوتبال کشور در حال تلاش است تا 
تجهیزات VAR را به کار بگیریم. نامه هایی را به فیفا زده ایم تا 
بحث آموزش داوران را شروع کنیم و بتوانیم با یک شرکت طرف 
حساب فیفا کار کنیم و همین طور یک نمایندگی در کشور هم 
خدمات بعد از آن را انجام دهد. امیدواریم که این اتفاق زودتر 
رخ بدهد. در حال تلاش هستیم تا یک شرکت مربوط به فیفا 

را به عنوان پایه کار قرار دهیم و تمام ورزشگاه ها را تجهیز کنیم.
دبیرکل فدراسیون فوتبال درباره تشکیل کارگروه جهت حضور 
جیانی اینفانتینو در ایران بیان داشت: بله، یک کارگروه تشکیل 
داده ایم. چندین جلسه برگزار کرده ایم و در حال برنامه ریزی 
هستیم. ما مدل فیفا را می دانیم و برای حضور اینفانتینو و تیم 
همراهش در ایران در حال برنامه ریزی هستیم تا برنامه های 
مدنظر فیفا و AFC را به نمایش بگذاریم و کار را پیش می بریم. 
مطمئناً یک میزبانی خوب در بازی با عراق را در پیش خواهیم 
داشت و برنامه ریزی می کنیم تا جشن صعود را هم برگزار کنیم و 

یک میزبانی خوب هم از رییس فیفا و تیم همراه داشته باشیم.
وی درباره حضور تماشاگران در هفته نهم رقابت های لیگ 

برتر فوتبال ایران تصریح کرد: در بحث حضور تماشاگران در 
ورزشگاه ها، فدراسیون فوتبال و سازمان لیگ نظرشان این است 
که هرچه زودتر تماشاگران به ورزشگاه ها بیایند، اما یکسری 
قسمت های دیگر مثل وزارت بهداشت باید مصوبه و تأییدیه 
به فدراسیون فوتبال بدهند. جلساتی گذاشته ایم و از دوستان 
خواستیم تا مجوز حضور یک سوم ظرفیت استادیوم ها را صادر 
کنند. در حال تلاش هستیم و همین جا هم از دوستان وزارت 
بهداشت می خواهیم که نسبت به مجوز ورود تماشاگران اقدام 
کنند. همه ما می دانیم که الان وقت آن است که تماشاگران 
در استادیوم ها حضور داشته باشند و کاری است که باید انجام 

شود.
کامرانفی فر درباره حضور زنان در ورزشگاه با حضور رییس 
فیفا گفت: جدا از اتفاقات خوبی که در زمان حضور اینفانتینو 
در ایران می افتد، ۲ موضوع خیلی مهم است. بحث اول حضور 
تماشاگران و زنان در ورزشگاه است و بحث دوم هم اساسنامه  
فدراسیون فوتبال است که باید آن را هم نهایی کرده باشیم. فیفا 
روی این ۲ موضوع تأکید دارد و امیدوارم تا زمان حضور رییس 
فیفا مشکلات مربوط به آنها را حل کنیم. من مطمئنم با نگاه 
خوبی که در مجلس شورای اسلامی در مورد فوتبال و ورزش 
وجود دارد، این اتفاق خواهد افتاد و ان شاءالله با نگاه خوبی که 

وجود دارد بحث حضور زنان هم حل خواهد شد.

کامرانی فر: 
وقت آن است که تماشاگران در ورزشگاه ها حاضر شوند

  

ورود وزیر ورزش و جوانان به ماجرای تبلیغات محیطی و پایان این چالش در فوتبال ایران تحولی بود که می تواند فوتبال را 
از اقتصاد دولتی دور کند. 

»سیدحمید سجادی« وزیر ورزش و جوانان پیش از آغاز شهرآورد ۹۷ با اعلام حمایت از طرح باشگاه ها برای در اختیار 
گرفتن تبلیغات محیطی به این مساله به صورت جدی ورود کرد و با پشتیبانی از باشگاه های فوتبال آنان را در مسیر احقاق 

حق خود در زمینه درآمدهای ورزشی قرار داد. 
دستور وزیر ورزش و اجرایی شدن آن به صورت رسمی در شهرآورد پایتخت را شاید بتوان یکی از انقلاب های اقتصادی در 
ورزش ایران تلقی کرد، انقلابی که اکنون باشگاه ها را مستقل از بودجه دولتی صاحب بخش زیادی از درآمد ورزشی کرده 

است.
اینکه از دستور واگذاری تبلیغات محیطی به باشگاه ها به عنوان یک انقلاب در اقتصاد ورزش یاد می شود، گزاف نیست زیرا 
بعد از واگذاری تبلیغات محیطی به باشگاه ها سرخآبی ها از قراردادهای چند ده میلیاردی برای بازی های خانگی خود خبر 
می دهند. طبق اعلام مسوولان باشگاه استقلال تهران رقم قرارداد این باشگاه با کارگزار برای تبلیغات محیطی ۱5۰ میلیارد 

تومان است که در صورت موفقیت می تواند تا ۲۰ درصد افزایش داشته باشد.
موفقیت استقلال در کسب مجوز تبلیغات محیطی و موافقت سازمان لیگ با این موضوع موجب شد تا در کمترین زمان 
باشگاه پرسپولیس نیز برای توافق با کارگزار وارد عمل شود. توافقی که بنا به گفته مسوولان این باشگاه، رقم درآمد آن برای 

سه سال 6۰۰ میلیارد تومان است. 
کسب درآمد مستقل توسط باشگاه ها بدون  دخالت سازمان لیگ و سایر نهادهای مرتبط می تواند تحولی جدید در زمینه 
اقتصاد ورزش باشد. اقتصادی که در چند دهه گذشته به حلقه مفقوده تبدیل شده بود و جایی در ورزش حرفه ای ایران 
نداشت؛ ورزشی که شریان اقتصادی آن به بودجه دولتی وصل شده و میزان دریافتی آن تحت تاثیر شرایط مختلف تغییر 

می کند.
این شرایط در گذشته موجب شده بود تا بسیاری از باشگاه ها به ویژه سرخآبی ها با بدهی های فراوانی دست به گریبان 

شوند، بدهی هایی که در بسیاری از مواقع به محرومیت آنان منجر شد.

پیشکسوت باشگاه پرسپولیس اعتقاد دارد،  کار این 
تیم برای دستیابی به قهرمانی سخت تر از فصول گذشته 

است، اما دستیابی به این عنوان غیرممکن نیست.
محمود خوردبین درباره تساوی پرسپولیس و استقلال 
در دربی روز شنبه گفت: شاهد بازی خوبی نبودیم و 
نمی توان چیزی در مورد مسائل فنی گفت. در نیمه دوم  
بازی بهتری را از هر دو تیم دیدیم، ولی در مجموع این 
مسابقه تحت تأثیر حساسیت هایش قرار گرفت. هر دو 
تیم فرصت های کمی برای گل زدن داشتند و تساوی 

عادلانه بود.
وی عنوان کرد: در جریان بازی به خوبی این موضوع 
نمایان شد که فشار سنگینی روی بازیکنان دو تیم وجود 
دارد و هر دو تیم به زمین مسابقه آمده بودند تا با انجام 
تیمی  هر  چون  نخورند،  شکست  محتاط  بازی  یک 

شکست می خورد قطعاً شرایط خاصی پیدا می کرد.
خوردبین در پاسخ به این پرسش که »آیا تیم پرسپولیس می تواند در فصل جاری قهرمان شود؟«، تصریح کرد: قهرمان 
شدن نسبت به فصول گذشته سخت تر است، ولی غیرممکن نیست. پرسپولیس نیاز به دو سه بازیکن جدید دارد و 

امیدوارم بازیکنان تاجیکستانی هم هر چه زودتر بتوانند به تیم کمک کنند.
پیشکسوت پرسپولیس در مورد انتخاب نشدن مدیرعامل این باشگاه خاطرنشان کرد: این خوب نیست که پرسپولیس 
بلاتکلیف بماند و وزارت ورزش باید هر چه زودتر تکلیف مدیرعامل را مشخص کند. فعلًا که آقای صدری کارها را انجام 

می دهد و به امور تیم و باشگاه اشراف دارد. ایشان هم می تواند گزینه خوبی برای مدیرعاملی باشد.

صد روز با دولت مردم؛

واگذاری تبلیغاتی محیطی؛ خداحافظی فوتبال با اقتصاد دولتی 
خوردبین:

 قهرمانی پرسپولیس نسبت به گذشته سخت تر است 

رسانه روسی مدعی شد:

»آزمون« به فرانسه نمی رود
یک رسانه روسی مدعی شد تصمیم سردار آزمون مهاجم 
تیم ملی ایران برای ترک تیم زنیت و حضور در دیگر لیگ های 
اروپایی جدی نیست و این بازیکن با پیشنهاد بهتر در زنیت 

می ماند.
در حالی که اخیرا بحث انتقال سردار آزمون مهاجم ایرانی 
تیم زنیت به باشگاه هایی چون اورتون انگلیس و لیون فرانسه 
بالا گرفته است، یک رسانه روسی مدعی شد این اتفاق رخ 
نخواهد داد و آزمون با پیشنهاد و قرارداد بهتر در زنیت ماندنی 

می شود.
نوشت:  خصوص  این  در  روسیه   euro-football سایت 

»در تابستان گذشته، لیون فعال ترین تیم برای جذب سردار 
آزمون بود؛ تیمی که اخیراً اعلام کرده است که قصد دارد 
به  را  ایرانی  بازیکن  این  قرارداد،  پایان  و در  آینده  تابستان 
خدمت بگیرد. در اواسط نوامبر مشخص شد که باشگاه زنیت 
به این بازیکن ایرانی پیشنهاد قرارداد کاری جدید داده است، 
اما او آن را رد کرده است. به موازات آن، مشخص شد که لیون 
آماده است به آزمون یک قرارداد چهار ساله پیشنهاد دهد. به 
نظر می رسید که دوران کاری آزمون با زنیت به پایان می رسد. 
با این حال، مصاحبه اخیر با آزمون که در وب سایت رسمی 
زنیت منتشر شد، نشان می دهد که هنوز برای پایان دادن به 

این رابطه زود است. سردار گفت که در زنیت از طرف مدیریت 
و اعضای تیم احساس حمایت می کند. به گفته این بازیکن 
ایرانی، هر فوتبالیستی آرزوی حضور در لیگ های برتر را دارد 
اما هیچ وقت نگفته که نمی خواهد در سنت پترزبورگ بماند. 
به احتمال زیاد میل آزمون برای حضور در لیگ های برتر 
آنقدر که به نظر می رسد، قوی نیست. شاید این فوتبالیست 
قصد دارد به باشگاه بفهماند که آماده امضای قرارداد جدید 
است، اما با شرایط مطلوب تر از آنچه در نوامبر پیشنهاد 
شده بود. غول های روسی آماده پرداخت قراردادهای کلان 
حقوق های کلان به فوتبالیست های خوب هستند و میل 

به درآمد زیاد ممکن است قوی تر از جاه طلبی برای بازی 
در جایی مثل آلمان یا ایتالیا باشد. در تابستان ۲۰۲۱، کار 
اما  پایان رسیده بود  به  بایرن لورکوزن  با تیم  سردار تقریباً 
زنیت جایگزین شایسته ای برای او پیدا نکرد. اگر چند ماه 
پیش بازیکن ایرانی مشتاق رفتن به اروپا بود، اکنون موضع 
او چندان قاطعانه نیست.« این رسانه روس در بخش پایانی 
گزارش خود هم تاکید کرده است که زنیت می تواند آزمون را 
حفظ کند و به نظر می رسد در صورت افزایش قرارداد، سردار 
حاضر نیست آسایش و راحتی را فدای میل خود برای بازی 

در یکی از پنج لیگ معتبر کند.
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 یک فعال سیاسی اصلاح.طلب گفت: مجلس و دولت بیایند 
یک نظرسنجی علمی بگذارند نمی گویم مطابق با اصل 5۹ قانون 
اساسی رفراندوم راه بیندازند؛ یک نظر سنجی انجام دهند مبنی بر 
این که مردم تحمل دارند یا خیر؟ می خواهند با تحریم ها همراهی 
کنند یا خیر؟ بهتر است کاری نکنیم که بر زخم مردم نمک بپاشیم.

علی محمد نمازی در گفت وگو با ایلنا، درباره صحبت های اخیر 
رئیس مجلس مبنی بر این که »مردم سختی اقتصادی را تحمل 
می کنند« و واکنش های این سخنان در جامعه با توجه به شرایطی 
که این روزها وجود دارد، گفت: یک ایرادی در سیستم کشور ما 
وجود دارد آن هم این است که افراد زمانی که پست شان تغییر 
می کند، نظرشان هم عوض می شود. در صورتی که در هر جامعه و 
حکومتی یک اصولی وجود دارد، افراد مسئولیت و پست شان تغییر 

کند اصول تغییر نمی کند و پابرجاست. 
این فعال سیاسی اصلاح طلب افزود: جای تعجب است که چرا 
در کشور ما این گونه نیست و رفتارها و کردارها در دوره های مختلف 
تغییر می کند. سوال این است چرا زمانی که آقای روحانی در رأس 
کار بود بیان می کردند که مردم تحمل شان تمام شده است و چرا 
برای آنان و رفع گرانی کاری نمی کنید؟ چرا برای بیکاری فکری 
نمی کنید؟ چرا برای معیشت و اقتصاد برنامه ای وجود ندارد؟ اما 
هنگامی که خودشان مانند آقای قالیباف مسئولیت می گیرند و 

رئیس مجلس می شوند، راحت بیان می کنند که مردم تنگناها و 
مشکلات را تحمل کنند.  وی ادامه داد: این یک اشکال در سیستم 
است که افراد به چنین مواضعی افتخار می کنند! این که آیا مردم 
توان و تحمل سختی و تنگنا را دارند که بسیار واضح و مشخص 
است؛ مشکلات شان بسیار زیاده شده است و آنان دیگر تاب و توان 
تنگنا، گرفتاری، بیکاری جوانان و معیشت بسیار سخت را ندارند که 

بیش از این بخواهند با این وضعیت بسازند و چیزی نگویند. 
این عضو حزب کارگزاران سازندگی با بیان این که به اعتقاد من 
تحمل مردم تمام شده است، اظهار داشت: آمارها نشان می دهد 
درصد بسیار زیادی به افراد و خانوارهای زیر خط فقر اضافه شده 
است و میانگین برخورداری خانواده ها از شرایط اقتصادی مطلوب، 
رو به کاهش است و هرچه جلوتر هم آمدیم شرایط به گونه ای شد که 
خانوارها بیشتر به زیر خط فقر سوق داده شده اند که این امر نشان 
می دهد اوضاع اقتصادی کشور نابسامان است و به جمعیت زیر 

خط فقر کشور اضافه تر می شود.
وی ادامه داد: از سوی دیگر اختلافات طبقاتی در حال رشد است 
و ضریب جینی در حال افزایش است و امروز یک اقلیتی بسیار 

برخوردار و یک اکثریتی محروم ناوبرخودار هستند. 
این فعال سیاسی اصلاح طلب خاطرنشان کرد: صحبت های 
آقای قالیباف با هر انگیزه ای  از چند حالت خارج نیست، یا در بین 

مردم نیست، یا این که برای خوشایند جایی این صحبت ها را می کند 
یا شاید هم می خواهد به مذاکره کنندگان پیام دهد تا دست باز و بالا 

را داشته باشند و محکم بایستند.
این عضو حزب کارگزاران سازندگی تاکید کرد: این که فکر کنیم با 
این صحبت ها دست مذاکره کنندگان ایران برتر خواهد شد اشتباه 
است زیرا آن کشورها با آمار و ارقام، وضعیت ما را می دانند. کاملا 
اطلاع دارند اوضاع اقتصادی و معیشت خانوارهای ما چگونه است و 
چیز پنهانی نیست که ندانند. پس اینکه بگویم با این حرف ها روحیه 
مذاکره کنندگان را بالا می بریم چنین چیزی نیست. یا این که فکر 
کنیم به مردم روحیه خواهیم داد، اصلا درست نیست. ما در میان 
مردم هستیم اتفاقا آنان از این سخنان برداشت معکوس می کنند. 
به طوری که در این چند روز از مردم شنیدم آقای قالیباف چرا چنین 
حرف هایی زده است؟ آیا ایشان حواسش نیست؟ در این کشور 

زندگی نمی کند؟
 نوسانات ارزی نشان داد که باید مراقب تبعات تصمیمات 

خود باشیم
 وی خاطرنشان کرد: معتقدم بیان کردن چنین صحبت هایی در 
این شرایط بسیار سخت نمک بر روی زخم مردم است که ممکن 
است هیأت مذاکره کننده به اشتباه این برداشت را کنند که هرچه 
بیشتر بر مواضع خودشان سخت گیر باشند و محکم بایستند مردم 

همراهی خواهند کرد. اشتباهی که آقای قالیباف می کند این است 
که شاید یک توهمی در مذاکره کنندگان به وجود بیاید؛ که این 

خدمت به مردم نیست بلکه خیانت است.
نمازی بیان کرد: باید تصمیمات به موقع گرفته شود چرا که اگر 
تصمیم به موقع اتخاذ شود به مردم خدمت شده است. امروز مذاکره 
کنندگان باید وضعیت مردم را بدانند، در جریان باشند جامعه تحت 

چه فشاری قرار دارد تا بدانند چه تصمیمی گرفته شود. 
زودتر  تحریم ها هرچه  ثانیه شماری می کنند  مردم  افزود:  وی 
مثبتی  خبرهای  که  چهارشنبه  روز  مثال  طور  به  شود.  برچیده 
به گوش رسید، دلار حدود ۲ هزار و 5۰۰ تومان کاهش پیدا کرد 
اما امروز با وضعیتی که پیش آمد، به 3۰ هزار تومان رسید که این 
تصمیم ها  که  باشیم  داشته  توجه  باید  می دهد  نشان  نوسانات 
تبعات دارد پیام این اتفاق این است که مسئولان مراقب تصمیمات 
هیأت  داد:  ادامه  سیاسی  فعال  این  باشند.  خود  اظهارات  و 
مذاکره کننده بعد از 6 ماه که مذاکرات را آغاز کرده است، می گوید 
پیش نویس ارائه داده است، آیا قبلا نمی توانست این ها را به دست 
آنان برساند؟ زیرا هنگامی که از منظر حقوقی به ماجرا نگاه می کنیم 
پیش نویس تعریف خودش را دارد، یعنی دلایل و مدارکی است که 
در یک محکمه به هیأت داوری ارائه می دهد تا بتواند از حق خودش 
دفاع کند. تیم مذاکره کننده سند ارائه داده است تا اثبات کند آن ها 

تحریم ها را برچینند بعد سر بازگشت به برجام مذاکره کنیم؛ با این 
شرایط آیا نیاز بود ۴۰ نفر را با این هزینه های سنگین بفرستیم که 
۲ پیش نویس ارائه دهند تا آن ها با دولت های شان صحبت کنند 
تا به برجام بازگردند؟ در گذشته هم اعلام شده بود که اول باید 
تحریم ها لغو شود و راستی آزمایی صورت بگیرد بعد بازگشت به 
برجام مطرح شود.  وی ادامه داد: بارها از تریبون های مختلف گفته 
شده و طرف های ما هم شنیدند که باید تحریم ها لغو شود. نمازی با 
بیان این که همه در حال حاضر در حال اشتباه هستیم، گفت: تیم 
مذاکره کننده که می داند جواب چیست و کاملا مشخص است با 
هزینه های سنگین چه کاری انجام می دهد و می داند آن ها نمی آیند 
اول تحریم ها را بردارند. بهتر است هر دو طرف باهم به تعهدات 
خودشان بازگردند.  وی ادامه داد: از سوی دیگر در داخل هم به 
جای این که با مردم همراهی و همدلی کنیم صحبت هایی می کنیم 
که مردم را اذیت می کند. صحبت از اینکه مردم تحمل و استقامت 
کنند، زیاد گفته شده است مردم با این ادبیات آشنایی دارند.  این 
فعال سیاسی گفت: مجلس و دولت بیایند یک نظرسنجی علمی 
بگذارند نمی گویم مطابق با اصل 5۹ قانون اساسی، رفراندوم راه 
بیندازند یک نظر سنجی انجام دهند مبنی بر این که مردم تحمل 
دارند یا خیر؟ می خواهند با تحریم ها همراهی کنند یا خیر؟ بهتر 

است کاری نکنیم که بر زخم مردم نمک بپاشیم.

نمازی  فعال سیاسی اصلاح.طلب :

مردم برای لغو تحریم ها ثانیه شماری می کنند

سخنگوی وزارت امور خارجه گفت: ما بر اساس پیش نویس هایی که درباره رفع 
تحریم ها و اقدامات جبرانی به طرف های مقابل داده ایم مذاکره می کنیم و اساسا 

چیزی به نام توافق گام به گام یا موقت مطرح نیست.
سعید خطیب زاده روز دوشنبه در نشست خبری در پاسخ به سوالی درباره مذاکرات 
در وین و ادعاهایی که در این زمینه مطرح شده است، گفت: ما در وین بر اساس 
ایران  پیش نویس هایی که برای رفع تحریم ها و چگونگی توقف اقدامات جبرانی 
در مقابل رفع تحریم ها داده ایم، مذاکره می کنیم و این پیش نویس ها هم کاملًا در 
جلسات قبلی توضیح داده شده چیزی به نام توافق گام به گام یا طرح موقت اساساً 

مطرح نیست.
سخنگوی دستگاه دیپلماسی با بیان اینکه آخر این هفته دور بعدی مذاکرات وین 

آغاز می شود، گفت: روز گفت و گوها را آقای مورا و آقای باقری مشخص می کنند.
 این دیپلمات عالیرتبه کشورمان درخصوص اظهارنظرهای طرف های مقابل بعد از 
پایان مذاکرات اظهار کرد: طرفهای مقابل هیچ ایرادی بر متون ایران در برجام نگرفتند 

و فقط گفتند بررسی شود و نمی توانیم همه آن را تامین کنیم.
وی افزود: برخی بدعهدی ها و بی عملی ها اتفاق افتاد و اگر این راستی آزمایی ها 
انجام نشود، به گفته خود غربی ها هیچ کار و فعالیت تجاری و اقتصادی با ایران انجام 

نخواهد شد.
سخنگوی وزارت امور خارجه تصریح کرد: ما حافظ منافع مردم هستیم و در وین 
خواهیم دید تیم ما با همین عزم خوب حاضر می شود و امیدواریم طرف مقابل هم 

چنین باشد.
نظامی تر کردن منطقه ما غیرقابل قبول است 

خطیب زاده با بیان اینکه هیات ایرانی با تعامل و انعطاف وارد وین شد اما طرف 
مقابل تعامل و انعطاف لازم را ندارد، اظهار کرد: منتظر دریافت نظر طرف مقابل از این 
دو سند هستیم. مهم این است آخر این هفته که گفت و گوها از سر گرفته می شود، 

باید بگویم.
به گفته سخنگوی دستگاه دیپلماسی ، گفت و گوها متوقف نشد بلکه تنفس داده 

شد و هر جا لازم باشد پیش نویس های دیگر داده می شود.
 این دیپلمات عالیرتبه کشورمان همچنین درباره اظهارات اخیر رییس جمهور 
فرانسه گفت: اگر این اظهارات برای مصرف داخلی و راضی کردن برخی برای خرید 
باشد، می توان از آن عبور کرد. خود فرانسه یکی از پنجره های وین است و خود آنها 

می دانند برخی اظهارات نه مبنای حقوقی دارد و  نه عقلی.
وی افزود: انتظار داریم کشورهایی مانند فرانسه مسئولانه تر رفتار کنند. نظامی تر 
کردن منطقه ما غیرقابل قبول است و سلاح هایی که به منطقه می فروشند مبنای 

همین ناآرامی هایی است که می بینیم.
سخنگوی وزارت امور خارجه با یادآوری نقش مخرب و ثبات زدای فرانسه گفت: ما 
شاهد فروش ده ها هزار میلیارد دلار سلاح به کشورهای منطقه هستیم در حالی که 
برای موشک ما بارها جلسه می گذارند. عزم ما با این اقدامات جدی تر می شود که 

براساس اراده خودمان و تکیه بر توان داخلی، سپر دفاعی خودرا فعال تر کنیم.
خطیب زاده با بیان اینکه چیزی بیشتر از ستاد کل نیروهای مسلح و شورای عالی 
امنیت ملی برای افزودن ندارم گفت: اگر اتفاقی افتاده بود مانند همه اتفاقات و 

خرابکاری های رژیم صهیونیستی به مردم گزارش می شد.
رویکرد آمریکا و اروپایی ها به اجرای تعهداتشان حداقلی است

سخنگوی وزارت خارجه در پاسخ به ایرنا که چه موضوعاتی در متن سند پیشنهادی 
ایران در وین درج شده است، گفت: مذاکرات را در درون اتاق های مداکرات پیگیری 
می کنند. ما دو پیشنهاد را براساس نشست ها و مذاکرات قبلی به صورت مکتوب ارائه 
کردیم. اولی درخصوص رفع تحریم هاست که در چارچوب کارزار فشار حداکثری بعد 
از ۲۰۱5 بر علیه ایران اعمال شده و موارد جزیی و بند بند در متن این سند نوشته 

شده است.
وی در پاسخ به سوال دیگری در خصوص مباحث مطرح شده بعد از گفت و گوهای 
وین گفت: آنچه که میگویم روایت آمریکایی از ماجرای وین نیست. یک روایت ایرانی 
و یک روایت دقیق و بدون غلوهای معمول است که در تعلیقات رسانه ای غربی دیده 
می شود. در وین ما با یک اراده جدی وارد شدیم و تیم اعزام شد برای اینکه به یک 
توافق خوب برسد و اساساً توافق خوب را هم در راستای تعهداتی می دیدیم همه 

اطراف برجام دارند.
 خطیب زاده یادآورشد: طرف مقابل شاید انتظار نداشت با همین رویکردی که توافق 
خوب با کمترین زمان به دست بیاید، تیم ایران متون آماده مکتوب به آنها بدهد. برای 
همین هم به محض اینکه این متون داده شد برخی از درزهای رسانه ای آغاز شد که 
اینها قابل انجام نیست و حداکثر گرایانه است. در صورتی که تمامی آنچه در این متون 
نوشته شده بود از آنجا که در چهارچوب برجام و مبتنی بر آن و مبتنی بر همان پیش 

نویس 6 دور قبل بود اساسا نمی توانست حداکثری باشد.
 سخنگوی وزارت امور خارجه ادامه داد: متاسفانه رویکرد طرف های اروپایی و ایالات 
متحده به انجام تعهداتشان حداقلی است و این حداقلی بودن نگاه آنها باعث شده 
مذاکرات به نقطه ای برسد که طرف های اروپایی فوراً درخواست کردند به پایتخت های 

خودشان برگردند و مشورت کنند.
روز مذاکرات در گفت و گوی باقری و مورا مشخص می شود

 این دیپلمات کشورمان اظهار کرد: تیم جمهوری اسلامی ایران هم اعلام کرد 
برای اینکه تصمیم گرفته شود هم این اجازه را دارد و هم ترکیب تیم اجازه می دهد 
مادامی که لازم است در وین بماند و به توافق های لازم در خصوص متون برسند اما به 
دلیل اصرار طرف مقابل برای اینکه نیاز داشت با پایتخت های خودشان مشورت کند 

جمهوری اسلامی ایران پذیرفت.
 وی با بیان اینکه آخر این هفته هم دوره بعدی آغاز خواهد شد، گفت:در گفت و 
گوی آقای مورا و آقای باقری به زودی نهایی خواهد شد که در چه روزی گفت و گوها 

آغاز شود.
خطیب زاده با بیان اینکه مهم این است که طرف مقابل هم مثل ایران با پیشنهادات 
مشخص وارد شود، گفت: آنچه که ما دادیم حتماً قابل مذاکره و بررسی است اما 
این که طرف مقابل فقط اظهارات رسانه ای کند و بر اساس این اظهارات رسانه ای 
تصور کند می تواند بازی مقصر نمایی انجام دهد و بر اساس بازی مقصر نمایی افکار 
نخبگان تصمیم گیران و تصمیم سازان ایران را تحت تاثیر قرار دهد باور غلطی است. 

ما می دانیم چه می خواهیم و آنچه که می خواهیم کاملًا در چهارچوب برجام است.
 سخنگوی وزارت امور خارجه یادآورشد: همین الان اگر توافق امضا شود و این 
ملاحظات و تضمین ها و راستی آزمایی ها صورت نگیرد به گفته خود غربی ها هیچ 

کدام از شرکت ها و سرمایه گذاری ها در ایران اتفاق نخواهد افتاد.
وی افزود: طبیعی است به عنوان حافظ منافع مردم تمامی تلاشمان را خواهیم کرد، 
منافع مردم حفظ شود نه تعجیل داریم و نه اجازه می دهیم کسی با وقت و انرژی ما 
در وین بازی کند. در وین دوستان خواهند دید که دوستان با اسم توافق خوب آغاز 

می شود امیدواریم طرف مقابل هم با همین عزم بیاید.
 آینده افغانستان باید بر اساس خواست و اراده مردم افغانستان چیده شود 

خطیب زاده همچنین درپاسخ به سوالی در خصوص اتفاقی که طی روزهای اخیر 
در مرز ایران و افغانستان رخ داد، گفت: آنچه در مرزهای ما اتفاق افتاد ناشی از عدم 
آشنایی مرزبانان جدید هیئت حاکمه سرپرستی طالبان بود. ما در ۹۰۰ کیلومتر مرز 
مشترکی که با افغانستان داریم، برای جلوگیری از ورود قاچاقچیان و اشرار، در برخی 

از نقاط دیوارها و میله گذاری ها و موانعی درست شده است.
سخنگوی وزارت امور خارجه اضافه کرد: برخی از این موانع چند صد متر داخل 
خاک ایران و در محل مناسبی گذاشته شده است که امکان کشیده شدن آن دیوارها 
یا موانع وجود داشت. طرف طالبان که مرزبانی را در افغانستان انجام می دادند، به 
اشتباه نقطه صفر مرزی را به دلیل ناآشنا بودن تصور می کردند که بعد از آن موانع مرز 
ایران تمام می شود و بر اساس این تصور آتش گشوده بودند که نیروهای مرزبان مجبور 

پاسخ فوری شدند که متوقف شد

خطیب زاده ادامه داد: بعد از آن دو طرف در تهران و کابل تلاش کردند در اولین 
فرصت این موضوع به یک نقطه ای برای فهم دقیق تر بیانجامد که این اتفاق افتاد و 
الان جانب طالبان به نقاط مرزی آشنایی دارد و برای این که در آینده هم پیش نیاید، 
بین دو طرف خطوط ارتباطی مستقیم گذاشتیم که هرگاه مواردی از این دست بود 

فوراً بتوانند با هم صحبت کنند پیش از اینکه این اتفاقات بیفتد.
آینده  گفت:  افغانستان،  آینده  خصوص  در  سوالی  به  پاسخ  در  همچنین  وی 
افغانستان باید بر اساس خواست و اراده مردم افغانستان چیده شود. قطعاً هیچ دولتی 
که فراگیر نباشد و بازتاب برنده ترکیب قومی جمعیت افغانستان نباشد نمی تواند 
آینده افغانستان را به عنوان کشور آرام با ثبات و مسیر روشن توسعه تضمین کند و این 

صدایی است که در اجلاس تهران هم شنیده شد.
 سخنگوی دستگاه دیپلماسی با تاکید بر اینکه ایران هم با تعامل و هم با انعطاف وارد 
مذاکرات شد، گفت: طرف مقابل تعامل و انعطافی که در مورد نظر بود را یا در دستور 
کار نداشت یا هنوز به ما نشان نداده است. ما تعامل و انعطاف مان را حتی در تشکیل 

کارگروه ها، ترتیب و زمان بندی آنها اعمال کردیم.
پیش نویس های جدید قابل رد و بدل شدن است

 خطیب زاده یادآورشد: منتظر هستیم هم نظرات طرف مقابل را درباره دو سند 
دریافت کنیم- همین دو سندی که بر اساس پیش نویس شش دور قبل داده شد- 
و هم اینکه اگر پیشنهاد مکتوب واقعی دارند -غیر از اظهارات پراکنده رسانه ای- به 
ما بدهند. هر کجا که لازم باشد هم سندها و پیش نویس های جدید قابل رد و بدل 

شدن است.
 وی با بیان اینکه گفت گوها عملًا متوقف نشده است بلکه تنفس داده شد، گفت: 
بر اساس ادبیات بین الملل ما همچنان روز مذاکره هستیم.  تنفس چند روزه ای داده 
شده که ادامه گفت و گوها بعد از آن انجام می شود. هر جا در میان گفت و گوها و 

مذاکرات لازم باشد پیش نویس های دیگری داده می شود.
 سخنگوی دستگاه دیپلماسی خاطرنشان کرد: اینکه من در دو سه ماهی که 
دوستان می پرسیدند دوستان چه می کند و می گفتم این تیم در حال مشورت های 
دقیق است برای این بود که سندها و پیش نویس ها دقیق آماده شود امروز طرف 
اروپایی متوجه می شود برخلاف ۹۰ روزی که آمریکایی ها تاخیر کردند و وقتی آمدند 
هیچ چیز نداشتند تیم ایران به صورت مکتوب همه چیز را  آماده کرده و تلاش کرده 

هم از حیث هیئت و هم از حیث متون با دست پر وارد وین شود.
 مهر ساخت آمریکا بر روی صنعت مداخله در کشورها خورده است

این دیپلمات عالیرتبه کشورمان در پاسخ به سوالی درباره استفاده ابزاری آمریکا از 
واژه حقوق بشر گفت: صنعت مداخله در کشورهای دیگر ،کودتا و ترورها سندی است 
که مهر made in usa )ساخت آمریکا( روی آِن خورده است و این کشور نمی تواند 
با استفاده از واژه حقوق بشر برای خود آبرو کسب کند. حقوق بشر در دهه اخیر به 
بدترین وجهی بازیچه سیاسی این کشور شد و هر وقت خواست مداخله کند با نام 

حقوق یشر و دموکراسی مداخله کرد.
وی با بیان اینکه ۱6 آذر یادآور مداخله آمریکا در کشور است، ادامه داد:  آمریکا در هر 
کشوری پا گذاشته برای منافع خود بوده است. هیچ وقت تاریخ ایران سرنگونی دولتی 

را فراموش نمی کند که با کودتای آمریکا و انگلیس انجام شد.
خطیب زاده همچنین درباره برخی ادعاها مبنی بر احتمال حمله ایران به افغانستان 
گفت: جمهوری اسلامی میزبان ۴ میلیون افغانستانی است که بسیاری از آنها طی 
چند ماه گذشته وارد کشور شده اند و این میزبانی همراه با برادری و برای این بود که 

افغانستان بتواند آینده خوبی داشته باشد.
سخنگوی وزارت امور خارجه افزود: برخی مطرح می کنند چگونه با این همه 
فشارهای غربی ها این تعداد از آوراگان افغانستانی را میزبانی می کنیم. هیات حاکمه 
افغانستان می داند از همه طیف های افغانستان در ایران هستند و تبعیضی بین آنها 
قائل نمی شویم. وقتی  دیپلماتهایمان در مزارشریف به شهادت رسیدند، نشان دادیم 
که به رغم اینکه همسایه خوبی در مرزهای شرقی خود نداریم سعی کردیم خود 

همسایه خوبی باشیم.
خطیب زاده همچنین درباره تاریخ سفر امیرعبداللهیان به چین گفت: من تاریخ 

قطعی را ندارم اما این سفر در هفته های گذشته در دست بررسی بود.
وی در پاسخ به رسانه چینی درخصوص هشدار نخست وزیر اسراییل علیه ایران 
گفت: ای مگس عرصه سیمرغ نه جولانگه توست عرض خود می بری و زحمت ما 

می داری!
خطیب زاده درباره آخرین وضعیت سند همکاری ایران و چین و سفر قریب الوقوع 
هیات چینی به ایران، گفت: نقشه راه ۲5 ساله نهایی شد و در دستور کار است 
.بخش های مختلف در وزارتخانه های مختلف با دبیری وزارت خارجه در حال پیگیری 
و برخی با طرف چینی درحال نهایی شدن است. درحال اجرای برخی بندهای آن 

هستیم.
سخنگوی وزارت خارجه همچنین درباره سفر ولیعهد سعودی به یکی از کشورهای 
خلیج فارس با موضوع هسته ای ایران، گفت: به همسایگان توصیه می کنم قدری که 
تمرکز خود را روی تصحیح سیاست های غلط خود بگذارند همانقدر هم انرژی بگذارند 

تا اظهارات عاقلانه و بالغانه داشته بانند.
وی با اشاره به وجود 8 کشور در حاشیه خلیج فارس افزود: این کشورها هر چه زودتر 
بتوانند در یک ساز وکار و ترتیبات منطقه ای گفت و گوهای منظم داشته باشتد بهتر 
است. عربستان روابط ایران و عمان، قطر، امارات، کویت، بحرین و عراق را به خوبی 

می داند. 
خبرنگاری از سخنگوی وزارت خارجه پرسید چرا بابت کار انجام نشده ایران را 
محاکمه می کنند و چرا دادگاه ترور دانشمندان ما برگزار نمی شود و آیا این به معنای 
ایران اجرا می شود که وی در پاسخ گفت:  این است که هنوز کامیتولاسیون در 
کاپیتولاسیون در سال ۱35۷ نه تنها با خون شهیدان و مقاومت مردم لغو شد بلکه پایه 

های آن هم در همان سال برچیده شد.
سخنگوی دستگاه دیپلماسی افزود: در حوزه قضایی در این موضوعات پرونده هایی 
باز کردند از جمله ترور سردار سلیملنی که برخی شاکیان خصوصی دارتد و برخی 

مدعی العموم وارد شده است.
خطیب زاده درباره اینکه برخی هیات جدید مذاکره کننده وین را شکست خورده 
تلقی کردند، گفت: هیات جمهوری اسلامی با دو سند با جزییات کامل و گزاره های 
مشخص وارد وین شد و این سندها را به طرف مقابل داد اما پیش نویس های مذاکرات 

قبلی ناقص بود.
 قرار نبود در دور اول مذاکرات به جایی برسیم

وی ادامه داد: قرار نبود در دور اول مذاکرات به جایی برسیم و این نه پیروزی و نه 
شکست است. توصیه می کنم سیاست خارجی را گروگان سیاست داخلی نکنند. 
نمی گویم انتقاد نکنند اما اجازه ندهند رسانه هایی که ابزار مذاکراتی برخی طرف های 
غربی هستند، با کپی پیست وارد ایران شوند. حریم امن مردم خود را باید حفظ کنیم.
خطیب زاده خطاب به رسانه ها گفت: این به این معنی نیست که رکن چهارم  
دموکراسی و صدای مردم نباشید . برخی رسانه های معاند فارسی زبان بلافاصله 
تیترهایشان تیتر رسانه های ایران می شود این یعنی شما به آنان مجانی تریبون داده 

اید. از شما می خواهم به تیم مذاکره کنتده خود اعتماد کنید.
ایران  که  آمریکایی  مقام  اظهارات  این  درباره  خارجه  امور  وزارت  سخنگوی   
پیشنهادهایی مطرح کرد که حتی نمایندگان چین و روسیه هم شگفت زده شدند 
گفت: خودم در گفت و گوها حاضر نبودم که شگفت زدگی شان را ببینم اما تاکید 
موکد اعضا این بود که تحریم ها باید برداشته شود و چین و روسیه که گفته بودند همه 

تحریم ها باید لغو شود.
 وی خاطرنشان کرد: پیش نویسی که ایران ارائه کرد تماما براساس متن پیش نویسی 
است که در 6 دور قبل انجام شده اما در این متن نظرات مهم ما هم قید شده است. ما 
متنی را ابتدا خودمان شروع به نوشتن نکردیم بلکه براساس متون قبلی نظرات خود را 

دادیم. اصل روی این متن این بود که توافقی نداریم مگر اینکه همه چیز توافق شود.

سخنگوی وزارت امور خارجه :

سیاست خارجی را گروگان سیاست داخلی نکنید 

 یک فعال سیاسی اصلاح طلب گفت: تمام اعتبار اصلاحات مردم بودند که از بین رفته است؛ تا زمانی که 
مردم به سوی اصلاح طلبان برنگردند از آنها کاری برنمی آید چون زمانی که اصلاح طلبان لب تر می کردند 

مردم پای صندوق ها می آمدند و به گزینه های آنها رأی می دادند.
علی صوفی فعال سیاسی اصلاح طلب در گفت وگوایلنا، در باب تشکیلات جدید احزاب اصلاح طلب گفت: 
احزاب اصلاح طلب تغییری در پیش ندارند و در همان قالب جبهه اصلاحات که در سال ۹۹ شکل گرفته بود، 
فعالیت خواهند کرد. وی در خصوص ارائه ی طرح و برنامه جبهه  اصلاحات برای انتخابات مجلس دوازدهم 
گفت: ارائه هر نوع طرح و برنامه برای انتخابات مجلس دوازدهم هنوز زود است. طبق آیین نامه اولیه قرار بود 
تشکیلات جبهه اصلاحات با شکل فعلی برای شش ماه و صرفاً جهت انتخابات ۱۴۰۰  باشد اما شش ماه 
دیگر هم تمدید شد و به نظر می رسد همین تشکیلات فعلی حفظ شود. جبهه اصلاحات ترکیبی از ۲۷ حزب 
و ۱5 شخصیت حقیقی است که اخیراً آقای خاتمی در پیامی که به مناسبت برگزاری کنگره حزب اتحاد ملت 

داده بودند، تاکید کردند که باید حرکت این جبهه ادامه پیدا کند.
وی ادامه داد: در این پیام آقای خاتمی هم اشاره کرد که این تشکیلات باید بروکراتیک اداره شود؛ تا از این 
حالتی که شائبه تسلط باندی در آن وجود دارد، خارج شود. البته من این دیدگاه را تایید نمی کنم، انتخابات 

جبهه اصلاحات کاملا بروکراتیک برگزار شد و آقای نبوی هم به عنوان رییس انتخاب و بقیه افراد نیز بر اساس 
سازوکار تشکیلاتی انتخاب شدند؛ به هر حال اگر همین شکل و برنامه ادامه پیدا کند، شاهد تغییرات خاصی 
در ترکیب جبهه نخواهیم بود. این فعال سیاسی اصلاح طلب تصریح کرد: مبنای تشکیل جبهه بر اساس 
همان آیین نامه تشکیل نهاد اجماع ساز قید شده که در اینجا هم محور خود آقای خاتمی است و اشخاص 
حقیقی را با مشورت با آقای خاتمی انتخاب کرده اند و در مواقع لزوم به ایشان مراجعه می شود. اگر اجماع 
و انسجام نیروها صورت بگیرد، محوریت و رهبری جبهه اصلاحات همچنان با آقای خاتمی است. عده ای 
بحث هایی از جمله فردگرایی را مطرح می کردند که این مسئله درست نیست؛ آقای خاتمی هیچ ادعایی 
درباره رهبری اصلاحات ندارند اما با توجه به کاریزمایی که ایشان بین مردم داشته و امروز نیز کم و بیش دارند، 

در حال حاضر آقای خاتمی بین اصلاح طلبان از جایگاه بالاتری برخوردار هستند.
جامعه از جریان های سیاسی بریده  است 

صوفی از نارضایتی مردم نسبت به جریانات سیاسی گفت: امروز جریان های سیاسی پایین ترین سطح 
اعتبار را بین مردم دارند و جامعه به شدت از عملکرد آنها ناراضی است. دو اعتراض سال های ۹6 و ۹8  و در 
ادامه با مشارکت حداقلی در انتخابات مجلس یازدهم در سال ۹8 و انتخابات ۱۴۰۰ همه نشان از آن دارد 

که مردم از جریانات سیاسی بریده اند. امروز مسئله اصلی کشور وضعیت بد معیشت مردم است و چشم انداز 
خوبی پیش رو نداریم. انتظار می رفت دولت آقای رییسی و کل قوا که حالا یکدست شده تلاش کنند تا 
وضعیت را بهتر کنند و به این ترتیب نشان دهند وضعیت بد موجود نتیجه سیاست های حسن روحانی است، 
اما آنها اوضاع را بدتر کردند. وی افزود: تمام اعتبار اصلاحات مردم بودند که از بین رفته است؛ تا زمانی که 
مردم به سوی اصلاح طلبان برنگردند از آن ها کاری برنمی آید چون زمانی که اصلاح طلبان لب تر می کردند 
مردم پای صندوق ها می آمدند و به گزینه های آنها رأی می دادند. در انتخابات ۱۴۰۰ مشاهده کردید آقای 
کروبی از آقای همتی حمایت کرد آقای خاتمی هم تلویحاً از مردم برای حضور در انتخابات دعوت کرد، اما 
متاسفانه نتیجه قابل قبول نبود و جبران آن هم کار سختی است این فاجعه را در جریان مقابل هم مشاهده 
می کنید که دیگر بین مردم اعتباری ندارند از جمله مجلس اقلیتی که به هر حال نشان از آن دارد که هم 
کمترین اعتبار را میان مردم دارد. مقام معظم رهبری از همان ابتدا خطاب به دولت گفتند، اعتماد مردم را باید 
برگردانید اما این اعتماد از دست رفته به سادگی برنمی گردد و تا الان هم وضع بدتر شده است.   وی تاکید 
کرد: اصلاح طلبان دیگر نمی توانند نقش قبل را ایفا کنند مگر اینکه با تغییرات اساسی در موجب بازگشت 

امید به مردم شوند.

صوفی فعال سیاسی اصلاح طلب:

مسئله اصلی کشور، وضعیت معیشت مردم است
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دانش بجویید...؛ چرا که نشانه های )وسیله 
شناخت( حلال و حرام است، و چراغ راه نمای 

راه های بهشت، و همدم بی کسی، و یار غربت و 
تنهایی، و هم سخن در خلوت.
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الأمالي للطوسي : ص 488 ح 1069

آخرین وضعیت کرونا در استان قم 
رییس دانشگاه علوم پزشکی قم گفت: در ۲۴ ساعت منتهی به پانزدهم آذرماه ۱۴۰۰، ۲ نفر بر اثر ابتلا 
به ویروس کرونا در این استان جان خود را از دست دادند. به گزارش عصر دوشنبه روابط عمومی دانشگاه 
علوم پزشکی قم، محمدرضا قدیر با اشاره به آخرین وضعیت کووید ۱۹ در قم، افزود: در این مدت 33 
بیمار با علائم ابتلا به ویروس کرونا در بیمارستان های این استان پذیرش شدند.وی اضافه کرد: از این 
تعداد، ۲۴ نفر بستری و ۲8 نفر از افراد مبتلا به کرونا که در روزهای گذشته بستری شده بودند، ترخیص 
شدند.وی ادامه داد: در حال حاضر ۱۱5 بیمار مبتلا به ویروس کرونا در این استان بستری هستند 
که ۱۹ نفرشان بدحال می باشند.قدیر بیان کرد: در ۲۴ ساعت منتهی به پانزدهم آذرماه، ۲۱5 تست 
تشخیص کرونا از شهروندان گرفته شده که ۴۱ مورد مثبت بوده است.وی گفت: تاکنون یک میلیون و 

3۷۱ هزار و ۷۰۹ دُز واکسن کرونا به شهروندان قمی تزریق شده است.
 

پاراتکواندوکار قمی طلایی شد
نماینده تکواندو قم در مسابقات پاراآسیایی جوانان بحرین به نشان ارزشمند طلا دست یافت. چهارمین 
دوره بازی  های پاراآسیایی جوانان ۲۰۲۱ به میزبانی بحرین برگزار شد و مهدی دانائیان، پاراتکواندوکار 
طلا  مدال  شد  موفق  خود  مرزی  برون  اعزام  اولین  در  قم،  استان  تکواندو  هیات  کیلوگرم  وزن 8۰- 
بازی های پارا آسیایی جوانان را کسب کند و بر سکوی قهرمانی این دوره از رقابت ها بایستد.بازی های 
پاراآسیایی جوانان،  G۲ است و به نفرات اول تا سوم به ترتیب ۲۰، ۱۲ و ۷.۲۰ امتیاز در راستای افزایش 

رنکینگ پاراالمپیکی تعلق می گیرد.

انتصاب مشاور و دستیار رسانه ای استاندار قم 
استاندار قم طی حکمی، محمد حسین رضایی را به عنوان مشاور و دستیار رسانه ای خود منصوب 
کرد. ر اساس این گزارش: در بخشی از حکم سید محمد تقی شاهچراغی استاندار قم خطاب به محمد 
حسین رضایی آمده است :ارائه نظرات راهگشا در تحقق اهداف رسانه ای و برنامه ریزی مناسب برای 
اطلاع رسانی صحیح و انعکاس اخبار و اطلاعات، ارتباط و تعامل با اصحاب رسانه، نظارت بر اقدامات 

رسانه ای، رصد اخبار و تحلیل ها و بکارگیری ابزارهای نوین رسانه ای مورد انتظار است.

انهدام 2 باند قاچاق سلاح در خوزستان 
فرمانده انتظامی خوزستان از ضربه سنگین پلیس به ۲ باند قاچاق سلاح و مهمات در شهرستان های 
اهواز و حمیدیه خبر داد. سردار سیدمحمد صالحی یکشنبه اظهار داشت: با اقدام اطلاعاتی و عملیاتی، 
پلیس امنیت عمومی خوزستان اعضای ۲ باند قاچاق سلاح و مهمات را در شهرستان های اهواز و حمیدیه 
شناسایی و از تداوم فعالیت مجرمانه آن ها ممانعت به عمل آورد.وی افزود: در عملیات های مقتدرانه سه 
نفر از اعضای اصلی این باندها با هماهنگی مراجع قضایی دستگیر و ۲۲ قبضه سلاح جنگی کلاشینکف 

و کلت کمری و مقادیر قابل توجهی مهمات از ۲ مخفیگاه  آنها کشف شد.

 رئیس نظام پزشکی: خیلی از پزشکان زیر خط فقر هستند
رئیس نظام پزشکی گفت: فقط دو درصد پزشکان زندگی لاکچری دارند و حساب جامعه پزشکی را باید 
از حساب ان دو درصد لاکچری جدا کرد. باقی پزشک ها مشکلات و مسائل سایر مردم را دارند. بسیاری 
از پزشک ها زیر خط فقر هستند مانند خیلی از مردم. در میان پزشکان هم مثل سایر اقشار یکی دو درصد 

متمول و با زندگی لاکچری وجود دارد که نباید کل زندگی پزشکان را به حسا آنها گذاشت.

ماجرای عینک دودی مقام اماراتی در سفر به ایران 
 عینک دودی  شیخ طحنون بن زاید مشاور امنیت ملی امارات در سفر به ایران خبرساز شده است. 
طحنون در سال ۱۹۷۱ میلادی در ابوظبی به دنیا آمده و حدود 5۰ سال سن دارد. او همیشه با عینک 
دودی ظاهر می شود حتی اگر لازم نباشد این یک امر ضروری است. عینک دودی او در سفر به ایران 
خبرساز شده است.طحنون بن زاید به دلیل مشکل چشمانش دائما عینک دودی می زند، چرا که گفته 
شده چشمانش به سرعت تحت تاثیر قرار می گیرند، بنابراین وی باید برای محافظت از چشمان حساسش 
در برابر نور آفتاب و گرد و غبار عینک دودی استفاده کند.شیخ طحنون همچنین از حامیان هنرهای 

رزمی، به ویژه جو جیتسوی برزیلی است.
 

»زاکانی« پست جدید گرفت 
و  هماهنگی  پیشگیری،  ستاد  در  خود  جانشین  عنوان  به  را  تهران  شهردار  حکمی  در  کشور  وزیر 

فرماندهی عملیات پاسخ به بحران کلان شهر تهران منصوب کرد. 

رئیس شورای اسلامی شهر قم :

مشکلات پردیسان دراراضی
 ۵۶۰ هکتاری تکرار نشود

رئیس شورای اسلامی شهر قم گفت: دیدگاه مدیریت شهری قم این است 
که مشکلات پردیسان و کمبودهای این منطقه نباید در الحاق 56۰ هکتاری 

پردیسان تکرار شود.
حسین اسلامی صبح دوشنبه در هجدهمین جلسه رسمی و علنی شورای 
اسلامی شهر قم که در ساختمان شهید باکری برگزار شد، با اشاره به تصویب 
الحاق 56۰ هکتار از اراضی بالادست پردیسان به شهر قم اظهار داشت: این کار 

در راستای طرح جهش تولید مسکن صورت گرفته است.
وی افزود: مدیریت شهری قم ضمن حمایت از این امور، تذکرات و ملاحظاتی 

برای اجرای این طرح دارد که باید در نظر گرفته شود.
وضعیت  حاضر  حال  در  کرد:  خاطرنشان  قم  شهر  اسلامی  شورای  رئیس 
پردیسان مقابل چشمان مردم و ما است؛ امیدواریم غفلت هایی که در آن زمان 

اتفاق افتاده در این الحاق صورت نگیرد.
وی با اشاره به اهمیت مسئله کاربری های تجاری گفت: نباید به وضعیتی 

برسیم که پارکینگ ها تبدیل به مغازه و تجاری شود.
اسلامی افزود: املاک ذکر شده در تبصره 6 »قانون نحوه تقویم ابنیه، املاک 
و اراضی موردنیاز شهرداری ها«، قطعاً شامل اراضی با کاربری تجاری می شود و 
اتفاقاً این کاربری مدنظر قانون گذار بوده چراکه معوض تملک اراضی تجاری در 
طرح های شهری است. وی با اشاره به معضل مدیریت شهری در پردیسان برای 
حل مشکل تجاری ها اظهار داشت: صدور مجوز تجاری موقت برای شهرداری 

بنا بر اجبار اجتماعی اتفاق افتاده بود و کلید این مشکل در دست دولت است.
رئیس شورای اسلامی شهر قم افزود: تجاری های پردیسان محل مشخصی 
دارد اما در اختیار دولت است؛ از طرفی دولت این تجاری ها را نه احداث و نه 
واگذار می کند. وی معتقد است دولت باید حقوق تبصره 6 قانون نحوه تقویم 
ابنیه، املاک و اراضی موردنیاز شهرداری ها را به شهرداری در حیطه کاربری 

تجاری واگذار کند تا این موضوع حل شود.
اسلامی به مسکوت ماندن واگذاری اراضی ۴8 هکتاری به عنوان پشتیبان 
طرح های توسعه اطراف حرم مطهر هم اشاره کرد و اظهار داشت: تمام مقررات 
مربوط به مسئله ۴8 هکتاری در دوره ای به استان واگذارشده بود اما نمی دانیم 
چرا این موضوع در دولت قبل به تهران بازگشت داده شده و به بهانه های مختلف 

متوقف می شود. 
رئیس شورای اسلامی شهر قم گفت: این اراضی منبعی است برای این که 
بتوانیم تملکات ضلع شرقی حرم مطهر را به پایان رسانده و بافت فرسوده اطراف 

حرم را ساماندهی کنیم.
وی خاطرنشان کرد: نامه ای اخیراً تنظیم شده و نظر من این است که در سفری 

که رئیس جمهور به قم دارند، موضوعات ۴8 و 3۲ هکتاری را خاتمه دهیم.
رئیس شورای اسلامی شهر قم اظهار داشت: درگذشته هم مدیریت این اراضی 
به مدیریت استان واگذارشده و ضرورتی ندارد این مسئله به تهران رفته و افراد 

ناآشنا به وضعیت شهر برای آن تصمیم بگیرند.
وی با اشاره به اینکه احداث 63 هزار واحد مسکونی برای دوره چهارساله در 
شورای تأمین مسکن تصویب شده ادامه داد: ۱56۰ هکتار برای حدود 3۰ هزار 

خانوار است و 33 هزار خانوار دیگر باید در نقاط دیگر ساماندهی شوند.
لزوم صدور مجوزهای موقت تجاری در پردیسان

نائب رئیس شورای اسلامی شهر قم هم در این جلسه گفت: با توجه به عدم 
صدور مجوز دائم تجاری در پردیسان، صدور مجوز موقت می تواند بخشی از 

مشکلات پردیسان را در این حوزه حل کند.
محمود مسگری به اراضی خارج از محدود شهری اشاره کرد و اظهار داشت: 
محدوده 56۰ هکتاری ۲۰ کیلومتر تا حرم مطهر فاصله دارد اما به شهر قم الحاق 
می شود درحالیکه نقاطی مانند حاشیه بلوار پیامبر اعظم)ص( و حاشیه بلوار 

جمهوری اسلامی خارج از محدوده شهری هستند.
نایب رئیس شورای اسلامی شهر قم افزود: اولویت بسیار بیشتری وجود دارد که 

این محدوده ها وارد شهر شود و زیرساخت های آماده ای هم دارند.
وی به ظرفیت های بافت فرسوده نیز اشاره و تصریح کرد: مسئله دیگر استفاده 
از ظرفیت بافت فرسوده است، بخشی از این چهار میلیون مسکن باید در بافت 

فرسوده ایجاد شود و قم نیز باید از این ظرفیت استفاده کند.
لزوم صدور مجوزهای موقت تجاری در پردیسان

سپس محسن محرری به مسئله تجاری های پردیسان اشاره کرد و گفت: با 
توجه به لایحه ای که در شورای اسلامی شهر قم مصوب شد و در فرایند تصویب 
تجاری  مسئله  حل  برای  باید  شد،  رد  اختلاف  حل  هیئت  توسط  آن  نهایی 

پردیسان اقدامی کرد. 
سخنگوی شورای اسلامی شهر قم تعداد مجوزهای تجاری موقت صادرشده 
در دوره های قبل را بیش از 8۰۰ مورد اعلام کرد و گفت: بخشی از این مردم 

پردیسان از این طریق ارتزاق می کنند.
لزوم حفظ حقوق صاحبان تجاری موقت در پردیسان

در ادامه جلسه روح اله امراللهی، رئیس کمیسیون شهرسازی شورای اسلامی 
شهر قم، مجوزهای موقت در پردیسان را موردبررسی قرارداد و یادآور شد: با توجه 
به اینکه از اکثر تجاری ها ۱۰ سال گذشته صادر شده، عملًا ساقط کردن این  

مجوزها امکان پذیر نیست.
ازنظر  کرد:  تأکید  قم  شهر  شورای  معماری  و  شهرسازی  کمیسیون  رئیس 

حقوقی و اجتماعی نادیده گرفتن حق این افراد ممکن نخواهد بود.

مدیر ستاد اقامه نماز استان قم:

فرهنگسرای نماز در قم احداث شود
مدیر ستاد اقامه نماز استان قم گفت: شهر قم به احداث یک فرهنگسرای ویژه 

برای فعالیت در حیطه نماز نیاز دارد.
و علنی شورای  در هجدهمین جلسه رسمی  احمد خامه یار صبح دوشنبه 
اسلامی شهر قم که در ساختمان شهید باکری برگزار شد، اظهار داشت: استان 
و  نویسندگان  و  این خانه می توانیم هنرمندان  در  دارد؛  نیاز  نماز  به خانه  قم 

دانشجویان را به فرهنگ سازی در این حوزه تشویق کنیم.
آثار  ارائه  برای  نمایشگاهی  می تواند  فرهنگسرا  این  همچنین  افزود:  وی 

تولیدشده در حوزه نماز داشته باشد.
مدیر ستاد اقامه نماز استان قم به اهمیت نام گذاری در حوزه نماز اشاره کرد و 
گفت: در سطح شهر قم اسامی به نام نماز، صحیفه سجادیه، قرآن و غیره به اندازه 

کافی وجود ندارد.
وی با اشاره به اینکه در برگزاری جشنواره های فرهنگی جای نماز خالی است 
اضافه کرد: برنامه پویش اذان که با همکاری شهرداری انجام شد بازخورد خوبی 

داشت اما این گونه کارها باید ادامه پیدا کند.
خامه یار با بیان اینکه نماز در بسیاری کارها مظلوم واقع شده است ادامه داد: 
ستاد اقامه نماز استان قم حدود ۹۰ تفاهم نامه با دستگاه های مختلف دارد و از 

مهدکودک ها تا بیمارستان ها مسائل نماز پیگیری می شود.
وی افزود: ۲5۰ اثر مکتوب و مستند در مرکز تخصصی نماز قم تولیدشده است 

اما جایی نیست که این ها ارائه شود.
مدیر ستاد اقامه نماز استان قم با اشاره به اینکه در بافت های شهری جدید 
مسجد کم دیده شده است خاطرنشان کرد: در پروژه های شهری بافت فرسوده 

هم که مساجد از بین می روند، باید پیش بینی جایگزین کردن صورت بگیرد.
خامه یار گفت: در مساجد بین راهی از هر استانی نمازخانه بیشتری داریم اما 

کیفیت نمازخانه باید ارتقا پیدا کند.
وی با اشاره به اینکه در کل کشور کمبود 8۲ هزار مسجد در مطالعات دیده شده 
اظهار داشت: در صدور پروانه ساختمانی و مجوز تفکیک به این موضوع باید 

توجه ویژه ای صورت بگیرد.
مدیر ستاد اقامه نماز استان قم با اشاره به اینکه شهرداری می تواند در ساخت و 
معرفی مسجد الگو در قم نقش داشته باشد گفت: مجمع خیرین مسجد ساز در 

قم باید فعال شده و کمک بیشتری داشته باشند.
وی ضمن تشکر از اقدامات شهرداری قم در حیطه ترویج فرهنگ نماز گفت: 
شهرداری قم از سازمان هایی است که در این ارزشیابی های نماز نمره خوبی 

کسب می کند.

فرمانده انتظامی استان قم خبرداد:

کلاهبردار ۱۰ میلیاردی، استاد قلابی ارز دیجیتال 
فرمانده انتظامی استان قم گفت:فردی که خود را در فضای مجازی استاد ارز دیجیتال معرفی و از هموطنان 
بیش از ۱۰ میلیارد و 6۰۰ میلیون ریال کلاهبرداری کرده بود، با تلاش مأموران پلیس فتا استان قم شناسایی 

و دستگیر شد .
 سردار سید محمود میرفیضی اظهارداشت: در پی شکایت های متعدد افراد مبنی بر اینکه شخصی با یک 
آی دی تلگرامی و هویت مستعار از طریق انجام تبلیغات در گروه های تلگرامی و معرفی خود به عنوان استاد 
ارز دیجیتال حساب بانکی آن ها را تخلیه کرده است، بلافاصله موضوع در دستور کار مأموران پلیس فتا استان 

قم قرار گرفت.
وی افزود: متهم پس از آشنایی با افراد در فضای مجازی با وعده سود های هنگفت آن ها را ترغیب به ایجاد 
کیف پول کرده و در حین آموزش مراحل، می خواسته تا رمز ۱۲ کلمه ای را در اختیار وی قرار دهند سپس با 

دسترسی به کیف پول شان، اقدام به برداشت مبالغ ارز دیجیتال می کرد.
فرمانده انتظامی استان گفت: در ادامه با انجام اقدامات پلیسی مخفیگاه متهم در یکی از شهرهای شمال 

کشور شناسایی و مأموران پس از اخذ نیابت قضائی به این محل اعزام و فرد را دستگیر کردند.
سردار میرفیضی با بیان اینکه با بررسی ریز تراکنش های مالی حساب متهم مشخص شد گردش حساب وی 
در چند ماهه اخیر بیش از ۱۰ میلیارد و 6۰۰ میلیون ریال است، تصریح کرد: در بررسی سوابق این متهم ۲۰ 

ساله مشخص شد وی از مجرمان سابقه دار در حوزه فضای مجازی است.
فرمانده انتظامی استان قم با بیان اینکه این پرونده ۲۹ نفر شاکی دارد، گفت: در نهایت وی طی تحقیقات 
پلیس و با توجه به شواهد موجود به جرم خود اعتراف و به همراه پرونده تشکیل شده برای انجام مراحل قانونی 

تحویل مرجع قضائی استان شد.
 

جانشین فرمانده انتظامی استان قم خبرداد:

قاچاقچی سلاح در تور اطلاعاتی پلیس  
جانشین فرمانده انتظامی استان از دستگیری یک قاچاقچی سلاح گرم حین پیاده شدن از اتوبوس برون 
شهری در این استان خبر داد و گفت: طی بازرسی از متهم، 3 قبضه سلاح کلت کمری، 6 قبضه خشاب، ۲5 

تیر فشنگ جنگی و 3۰ تیر فشنگ شکاری کشف شد. 
سردار بهادر اسماعیلی اظهارداشت: مأموران پلیس امنیت عمومی استان قم در اجرای طرح برخورد با 
قاچاقچیان سلاح، یکی از قاچاقچیان را شناسایی و مشخص شد نامبرده از طریق شبکه حمل و نقل عمومی 
قصد انتقال یک محموله سلاح گرم به استان را دارد، بنابراین بلافاصله موضوع در دستور کار مأموران این پلیس 
قرار گرفت. وی افزود: در ادامه طی یک عملیات پیچیده اطلاعاتی محل سکونت وی شناسایی و همچنین 

اتوبوسی که برای پوشش از آن استفاده کرده بود مورد شناسایی قرار گرفت.
جانشین فرمانده انتظامی استان قم گفت: در ادامه بلافاصله با هماهنگی مقام قضائی استان، مأموران به 
محل از پیش تعیین شده در محور ورودی استان اعزام و متهم در ساعت یک و ۴۰ دقیقه بامداد شب گذشته 
حین پیاده شدن از اتوبوس دستگیر شد. سردار اسماعیلی با بیان اینکه در بازرسی از نامبرده 3 قبضه سلاح 
کلت کمری، 6 قبضه خشاب، ۲5 تیر فشنگ جنگی و 3۰ تیر فشنگ شکاری کشف شده است، تصریح کرد: 
در بازرسی از منزل وی نیز یک قبضه سلاح شکاری تک لول غیر مجاز کشف شد. جانشین فرمانده انتظامی 
استان گفت: در نهایت متهم به همراه پرونده تشکیل شده برای انجام مراحل قانونی تحویل مرجع قضائی 

استان شد.

فرمانده انتظامی شهرستان قم خبرداد:

توقیف موتورسیکلت 7 میلیارد ریالی قاچاق 
فرمانده انتظامی شهرستان قم توقیف یک دستگاه موتورسیکلت قاچاق به ارزش ۷ میلیارد ریال خبر داد 

 سرهنگ مراد حسین جعفریان اظهارداشت: در اجرای طرح برخورد با راکبان موتورسیکلت های قاچاق در 
قم، ماموران یگان امداد حین انجام مأموریت یک دستگاه موتورسیکلت سنگین را توقیف کردند.

وی افزود: در بررسی به عمل آمده مشخص شد این موتورسیکلت، قاچاق و فاقد مجوز قانونی است که در 
ادامه به پارکینگ منتقل شد.

فرمانده انتظامی شهرستان قم با بیان اینکه کارشناسان ارزش ریالی این موتورسیکلت را ۷ میلیارد ریال برآورد 
کردند، گفت: در این خصوص متهم دستگیر و برای انجام مراحل قانونی تحویل مرجع قضایی استان شد.

سرهنگ جعفریان بیان داشت: به شهروندان توصیه می کنیم از خرید این گونه موتورسیکلت ها خودداری 
کنند چون کالای قاچاق محسوب شده و با مالک برخورد قانونی می شود.

 مدیرکل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی قم:

 برنامه های شهر ملی انگشتر در قم تبیین شد

طرح: مهدی عزیزی 

خدمات دهی آمبولانس های فرسوده!

 استاندار قم گفت: دانشجویان منتقد و مطالبه گر باید مطالب و مسائل خود 
را با نگاه راهکار محور ارائه کرده و برای اجرای طرح ها و برآورده کردن نیازها 

خودشان به میدان عمل بیایند.
سید محمدتقی شاهچراغی یکشنبه شب در نشست صمیمی با تشکل های 
دانشجویی دانشگاهها و مراکز آموزش عالی استان قم  افزود:  باید از میان تشکل 
های دانشجویی، هیأت اندیشه ورزی تشکیل شده و از شناسایی مشکلات تا 

ارائه راهکارهای عملیاتی را زیرنظر داشته باشد.
وی با بیان اینکه در نظام  اسلامی، مدیران و مسؤولان باید روحیه جهادی و 
تلاش شبانه روزی داشته باشند، خاطرنشان کرد: در نظام اسلامی نباید هیچ 
فاصله ای میان مردم و کارگزاران وجود داشته باشد و بخش فعال جامعه از هر 

قشری باید برای حل مسائل و مشکلات کشور پای کار باشند.

استاندار قم با بیان اینکه دانشجویان و نخبگان باید راهکارهای خود را منطبق 
بر واقعیت های جامعه ارائه دهند، تصریح کرد: دانشجویان باید در تمامی حوزه 
های فرهنگی، اجتماعی و سیاسی به صورت خودجوش حضور داشته باشند و 

کارهای بر زمین مانده را انجام دهند.
وی بر ضرورت حمایت و پشتیبانی از فعالیت های دانشجویی به ویژه گروه 
های جهادی تأکید کرد و گفت: امروز برای رسیدن به قله های عزت و اقتدار، 
نیازمند وحدت و انسجام و ازخودگذشتگی هستیم و اگر همه همدل و یکصدا 

برای حل مشکلات جامعه گام بردارند، خداوند نیز یاری می کند.
شاهچراغی جایگاه برجسته شهر مقدس قم در حوزه علوم انسانی و اسلامی 
را نیز مورد توجه قرار داد و گفت: برای دستیابی به تمدن اسلامی، باید هرچه 
بیشتر شاهد وحدت حوزه و دانشگاه بوده و در نقشه راه ترسیم شده، استقامت و 
پایداری داشته باشیم. وی در پایان با بیان اینکه حل مسائل و مشکلات دانشگاه 
فرهنگیان با توجه به اهمیت آموزش و پرورش در اولویت قرار بگیرد، گفت: 
امیدواریم با حضور مؤثر دانشجویان، نخبگان و جمعیت فعال جامعه، از تمامی 

ظرفیت های استان در راستای پیشرفت و آبادانی استان قم بهره مند شویم.
در این نشست صمیمی که به مناسبت روز دانشجو در سالن جلسات امام 
جواد)ع( استانداری قم برگزار شد، جمعی از دانشجویان نظرات و دیدگاههای 
خود را در حوزه های مختلف از جمله ضرورت بکارگیری مدیران انقلابی و 
جهادی، اتصال میان صنعت و دانشگاه، نظارت بر عملکرد مدیران و شفاف 
سازی اقدامات، توجه جدی به مسائل فرهنگی در شهر مقدس قم، کاربردی 
کردن پژوهش ها و تحقیقات دانشجویی، استفاده حداکثری از ظرفیت نخبگان، 

حمایت از گروههای جهادی و رسیدگی به محله های محروم ارائه کردند.

استاندار قم:

 دانشجویان مطالبه گر به میدان عمل بیایند

رییس اداره ارتباطات و اطلاع رسانی اداره کل راه و شهرسازی استان قم گفت: 
فرآیند بررسی و پالایش متقاضیان طرح نهضت ملی مسکن پروسه زمانبری است 
و ازدحام و مراجعه ثبت نام کنندگان به ساختمان این اداره کل موجب کندی و 

اختلال در این فرایند می شود.
مهدی رحیمی راد اظهار داشت: براساس آخرین گزارش گیری از سامانه، 
تاکنون بیش از 26 هزار متقاضی در سامانه مسکن ثبت نام کرده اند و پیش بینی 
می شود تا پایان مهلت یک ماهه ثبت نام این رقم افزایش قابل توجهی داشته 
باشد. وی با اشاره به این که پالایش اولیه تمامی متقاضیان از طریق سامانه انجام 
می پذیرد افزود: به زودی نتایج اولیه از سوی وزارت راه و شهرسازی اعلام می 
شود و متقاضیان می توانند با مراجعه به سامانه و مشاهده پروفایل خود از نتایج 

پالایش مطلع شوند.
رحیمی راد با بیان این که طی چند روز گذشته در دو ساختمان اداره کل راه و 
شهرسازی استان شاهد ازدحام و مراجعه مکرر ثبت نام کنندگان هستیم توضیح 

داد: این مراجعات موجب اخلال در فرآیند اداری و کاری هر دو ساختمان می 
شود  و از متقاضیان تقاضا داریم تا اعلام نتایج اولیه از مراجعه به اداره کل راه و 

شهرسازی خودداری نمایند.
وی بیان داشت: فرم ج تمامی متقاضیان به صورت سیستمی بررسی می شود 
و چنانچه نیاز به اقدام متقاضی برای حل مشکل فرم ج باشد از طریق این اداره 

کل و رسانه های جمعی اطلاع رسانی می شود.
رحیمی راد ابراز داشت: در حال حاضر برای تسهیل و تسریع در انجام خدمات، 
در واحد فرم ج افزایش نیرو انجام شده است و برنامه ریزی در خصوص برون 

سپاری آن در دستور کار این اداره کل است.
رییس اداره ارتباطات و اطلاع رسانی اداره کل راه و شهرسازی استان قم در 
پایان اظهار داشت: از عموم ثبت نام کنندگان در خواست می شود به شایعات 
توجه نکنند و از طریق سامانه ثبت نام طرح مسکن، سایت اداره کل و کانال 
خبری "راه شهر کریمه" در دو پیام رسان بله و تلگرام کسب آگاهی و اطلاع نمایند.

رییس اداره ارتباطات و اطلاع رسانی اداره کل راه و شهرسازی استان قم؛

نتایج اولیه پالایش متقاضیان مسکن از طریق سامانه ثبت نام اعلام می شود
ثبت نام کنندگان به راه و شهرسازی مراجعه نکنند

و  گردشگری  میراث فرهنگی،  مدیرکل 
صنایع دستی قم از تبیین برنامه های عملیاتی 

شهر ملی انگشتر خبر داد.
علیرضا ارجمندی در جلسه  کارگروه تخصصی 
که  استان  سرمایه گذاری  و  اشتغال  اقتصادی، 
به ریاست سیدمحمدتقی شاهچراغی استاندار 
قم و با حضور احمد امیرآبادی فراهانی نماینده 
مردم شریف قم در مجلس شورای اسلامی برگزار 
شد، اظهار کرد: »درصدد هستیم با رسیدن به 
یک تفاهم جامع و عقد قرارداد با شرکت مسکن 
و عمران تجارت آتیه کیش وابسته به بانک شهر، 
بازار شمسه را به بازار اختصاصی شهر ملی انگشتر 

ایران تبدیل کنیم.«
ارجمندی با بیان این که هنرمندان انگشترساز 
نیازمند  بازار شمسه  برای تملک مغازه های  قم 
تسهیلات هستند، افزود: »درصدد دریافت وام از 

بانک شهر برای تملک مغازه ها توسط هنرمندان 
اختصاص  به  اشاره  با  او  هستیم.  انگشترساز 
زمین ۲۰ هکتاری در عوارضی قم – تهران برای 
کرد:  تصریح  صنایع دستی،  دائمی  بازار  ایجاد 
انگشتر قم با ۱۲۰۰ هنرمند، محور اصلی بازار 

صنایع دستی را به خود اختصاص خواهد داد.
تدوین ضوابط اختصاصی بافت  تاریخی 

روستای دولت آباد 
و  گردشگری  میراث فرهنگی،  مدیرکل 
از  بازدید  در  همچنین   قم  صنایع دستی 
بافت تاریخی روستای دولت آباد از تدوین ضوابط 
اختصاصی بافت  تاریخی روستای دولت آباد در 

این استان خبر داد.
بافت   ضوابط  تهیه  کرد:  اظهار  ارجمندی 
تاریخی روستای دولت آباد با مبلغی حدود یک 
میلیارد ریال از محل اعتبارت ملی انجام می شود.

و  گردشگری  میراث فرهنگی،  مدیرکل 
صنایع دستی قم گفت: با تصویب این ضوابط 
هر نوع عملیات عمرانی در محدوده بافت تاریخی 
روستای دولت آباد با مجوز معاونت میراث فرهنگی 
که  این  بیان  با  ارجمندی  می گیرد.  صورت 
روستای دولت آباد در بخش سلفچگان قرار دارد، 
افزود: این روستا، بی نظیر در استان و کم نظیر در 
جهان است چرا که تمام ساکنین آن درون یک 
قلعه زندگی می کنند و رفت و آمد همه محصورین 

و ساکنین از یک درب انجام می شود.
او با اشاره به این که قدمت قلعه دولت آباد به 
کرد:  تصریح  می رسد،  زندیه  و  افشاریه  دوران 
این قلعه به شکل چهار ضلعی و دارای برج های 
هجری   ۱3۹۱ سال  در  که  است  نگهبانی 
خورشیدی با شماره 3۰533 در فهرست آثار ملی 

به ثبت رسیده است  .

 5 از  بیش  گفته  کشور  اورژانس  سازمان  رئیس 
هزار دستگاه آمبولانس در کشور در حال عملیات 
تعداد، حدود ۳ هزار دستگاه  این  از  که  هستند 

بالای 10 سال عمر دارند و فرسوده هستند.

معاون سازمان جهاد کشاورزی استان قم:

 طرح تولید محصول غذایی سالم در قم اجرا شد
 معاون بهبود تولیدات گیاهی سازمان جهاد 
کشاورزی استان قم گفت: طرح تولید محصول 
غذایی سالم در سطح گلخانه ها، باغات و مزارع 

قم در حال اجراست.
کنار  :در  اظهارداشت  محمد علی سلامی  
موضوع راهبردی تامین امنیت غذایی، تولید 
محصول غذایی سالم  نیز همواره در دستور کار 
کارشناسان سازمان جهاد کشاورزی قم بوده و با 
همکاری کشاورزان استان برای تحقق آن تلاش 

کرده اند.
جهاد  سازمان  برنامه های  به  اشاره  با  وی 
کشاورزی قم برای ارتقا کیفیت محصولات تولید 

شده این بخش، افزود: برای موفقیت اجرای 
قم،  در  سالم  غذایی  محصولات  تولید  طرح 
نیاز ازجمله  ترویجی مورد  انجام فعالیت های 
افزایش  برای  آموزشی  کارگاه های  برگزاری 
مهارت کشاورزان استان در این زمینه،  دنبال 

می شود.
کمیته  رابطه  همین  در  داد:  ادامه  وی 
جهاد  سازمان  در  نیز  سالم  غذای  تخصصی 
از  پس  که  تشکیل  شده است  قم  کشاورزی 
تعیین شده  استانداردهای  مبنای  بر  ارزیابی  
زمان بندی  در  استان  کشاورزی  محصولات 
مشخص نشان غذای سالم را دریافت می کنند.

سلامی تاکید کرد: کارشناسان سازمان جهاد 
کشاورزی قم در این خصوص توصیه های فنی 
لازم را به بهره برداران ارائه می کنند تا محصولات 
کشاورزی تولید شده در قم علاوه بر افزایش 

کمی دارای کیفیت مورد قبول نیز باشد.
وی همچنین در بخش دیگری از سخنان خود 
با اشاره به اهمیت کشت های گلخانه ای برای 
تامین امنیت غذایی و تولید محصولات غذایی 
راهبرد  اساس  بر  کرد:  بیان  استان،  در  سالم 
تغییر الگوی کشت استان، تولید محصولات 
گلخانه ای با رعایت استانداردهای کمی و کیفی 

مورد نظر در قم گسترش می یابد. 


